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Colentina—litoralul Bucureștiului? (Gh. Vintilă)

Pe unde a dormit George Washington stau treji Gilda Marinescu 
și Ștefan Radof. (C. Cioboată)

Nu poți face scrob fără să spargi ouă. Și nici să ridici blocuri fără 
să dărîmi șandramale. (Radu Constantinescu)

Vedetele. Sau zîmbiți vă rog. (Gh. Vintilă)



După asprele bătălii de toamnă, parada victoriei. (Lică losif)

Cînd e pește în barcă, e și pe tejghea la Compescaria și la Delta. (Gheorghe Vințilă)

Constanța. Pregătirea refugiilor pentru călă
tori In vederea sezonului rece. Apropo de 
huliganism. (Radu Constantinescu)

Toamnă. Amintiri... (Nicolae Tokacek)

Fiecare merge 
cum poate.(Con
stantin Lavric)

- •

Un viitor călușar, fiu al 
cunoscutului solist dansa
tor Constantin Drăghici 
din comuna Osica, jude
țul Olt. (Constantin La- 
vric)
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„m-am întors mai mîndru 
că sînt român, 
fericit că eu, 
băiat de țărani din ialomița, 
care au muncit cu ziua, 
am ajuns unde-am ajuns 
si am văzut ce-am văzut66 9

• Patru autocamioane românești într-o expediție de 8 000 kilometri, 
de la Brașov la Caraci, în 35 de zile

• Mașinile au mers ca un ceas. Doxă, nu alta
• 600 de kilometri am văzut numai nisip 

și-am visat numai apă
• Atunci mi-am dat seama că 

noi am avut și o sarcină patriotică
® Carnea de cămilă e ca un garf de porc peste care 

ai pus două lingurițe de zahăr

Omul din fața mea vorbește răspicat, 
cu acea asprime a cuvîntului, rostogolit 
și zgrunțuros, de început de Ardeal, și eu 
îl întreb despre șoferi, și el o ține înainte 
cu mașinile, ba că direcția s-a comportat 
extraordinar, ba că acumulatorii au făcut 
și-au dres. încerc să mă mai întorc o dată 
la șoferi, dar fără succes. Interlocutorul 
știe una și bună, lasă, tovarășe, mă liniș
tește, parcă mai e o noutate pentru cineva 
pe lume că românii sînt muncitori și că le 
merge mintea ca briciul, nu mai e, dar cu 
autocamioanele e altă treabă, e pe invers, 
înțelegi dumneata, mă întreabă, sau e 
numai un tic verbal, înțelegi, e mare lucru 
să concurezi cu Ford sau cu diesel sau 
mai știu eu cu ce marcă renumită și, co
lac peste pupăză, să și cîștigi, tu, care 
acum vreo 20 de ani cumpărai pînă și 
biciclete din import.

își cere scuze o clipă, și mă folosesc de 
prilej pentru a vă mărturisi că mă aflu la 
Brașov, la Uzina de autocamioane, de 
vorbă cu unul din membrii expediției auto 
Brașov-Caraci, cu cel mai vîrstnic, teh
nicianul Gheorghe NISTOR, comunist în
cercat, conducătorul «Roman»-ului de 5 
tone, 0441 Bv, primul autocamion româ
nesc care a trecut frontiera Pakistanului 
din cele peste 1 000 de vehicule de acest 
gen pe care — în cadrul unui amplu acord 
— întreprinderea de comerț exterior «Au- 
todacia» urmează să le livreze parteneri
lor de acolo.

Revine, și începe să-mi povestească 
cum a fost cu plecarea. Ei bine, zice, a 
sosit la Brașov un reprezentant al firmei 
pakistaneze, care a semnat contractul, 
și ai noștri l-au informat că pe data cu
tare, peste o lună, îi vor expedia primele 
patru «Roman»-uri si un «Aro», dar el a zis 
nu, nu le expediați, le puneți voi pe roate 
și le dați drumul spre Caraci, ca să văd 
și eu pe ce dau banii, să le supun la o 
primă probă de rezistență. Oamenii s-au 
cam speriat, și-au făcut socoteala că 
8 000 de kilometri nu-s de ici de colo, de, 
aproape un sfert de ecuator, și-apoi peste 
1 000 din ei neasfaltați! Dar s-au speriat 
degeaba, mașinile au mers ca un ceas. 
Doxă, nu alta. Dealtfel, inginerul pakis

tanez nu ne-a însoțit decît pînă în Iran. 
Apoi a luat avionul și s-a dus acasă. Se 
convinsese omul pe ce fel de marfă dă
duse banii.

— N-ați avut nici o pană pînă la sfîrșit?!
— Una singură, de cauciuc. Culmea 

ironiei, întîmplată la Ruse, de cum sco
sesem pasul din curtea noastră. în rest, 
nimic. Mașinile s-au comportat excelent.

Mă interesez ce ,s-ar fi întîmplat dacă 
ar fi avut vreun necaz, vreo defecțiune 
gravă, și omul cumpănește răspunsul 
doar o fracțiune de secundă.

— Pînă în Turcia n-ar fi fost mare dan^ 
dana. Am fi tras pe dreapta și-am fi repa
rat. După ce am trecut frontiera turcă, 
lucrurile s-au complicat, căci vameșii 
ne-au sigilat toate piesele de schimb. 
Dacă am fi avut vreo defecțiune mai se
rioasă, ar fi trebuit să umblăm la lăzi și 
asta nu se putea întîmpla decît la un comi
sariat de poliție. Dar n-a fost nevoie și-am 
scăpat astfel de un eventual balamuc.

Așadar, recapitulez, la 25 iulie a fost 
plecarea, ce-ar fi să-mi desenați traseul 
drumului,» propun, omul cere un bob 
zăbavă și scoate de undeva o hartă. Apoi 
începe. Am coborît în Bulgaria, mai întîi, 
apoi am trecut în Turcia. Am sărit Bosfo
rul cu bacul, nu, podul suspendat nu era 
încă gata, îi mai lipseau balustradele.



feci Istanbul, de la Istanbul la Ankara, 
im traversat după aceea vulcanul Ararat, 
a noi era luna lui cuptor, iar acolo nu 
edeam prin parbriz de zăpadă, a urmat 
ranul, Tabriz, Teheran, Tehran, cum zic 
si. Tare mult mi-a plăcut mie cum îl mă- 
lîncă ei pe e, comentează, acolo am stat 
:inci zile, am făcut demonstrații în fața 
specialiștilor și a importatorilor locali, 
kpoi am tăiat deșertul Afganistanului, 
>eisaj ca pe lună, 600 de kilometri am 
ăzut numai nisip și am visat numai apă. 
X urmat frontiera cu Pakistanul, pe care 
im depășit-o exact în ziua de 23 August, 
:înd ne-am permis și noi, de, ca între 
lărbați, o gură de țuică, de Pitești, dintr-o 
sticlă pe care o primisem la Tabriz, de la 
ractoriștii care lucrează acolo la o linie 
le montaj. Tot drumul a durat 35 de zile 
nari și late și am făcut o socoteală la 
ifîrșit: am mers între 5 și 600 de kilometri 
>e zi, cu o viteză medie de peste 80 la oră.

— Ce v-a impresionat cel mai mult în 
icest răstimp?

O sumedenie de lucruri, îmi răspunde, 
iar n-am să uit o treabă, cu care m-am 
nîndrit la toată lumea cînd m-am întors. 
Tocmai trecusem în Pakistan, la Quetta. 
Eram frînți de oboseală, căci ultimii 200 
ie kilometri dinaintea frontierei fuseseră 
leasfaltați, niște pante îngrozitoare, pe 
:are s-a filmat, cu ani în urmă, «Salariul 
jroazei». Ajunsesem la hotel, parcasem 
lărăbăile lingă mașinuțele localnicilor, 
știți, e un obicei în Pakistan, mașinile sînt 
dictate ca papagalii, în culorile cele mai 
zii, uneori te doare capul, ei bine, tocmai 
ie uitam la o asemenea minune, cînd 
s-au apropiat de noi cîțiva tineri. Ne-au 
ntrebat de unde sîntem și le-am răspuns, 
și-atunci unul a început s-o rupă pe engle
zește, gud, gud, Ceausescu, Ceausescu, 
jud trend, și-au început să ne strîngă 
nîinile ca unor prieteni vechi care au lipsit 
nultă vreme.

După o inspirație continuă:
— Nu numai în Pakistan, ci peste tot 

ae unde am trecut, tovarășul Ceaușescu 
:ste foarte cunoscut și foarte iubit, numele 
tinsului e un simbol, am înțeles noi, al 
demnității și hărniciei poporului nostru, 
ar despre români se vorbește cu respect 
și admirație, și eu m-am fudulit la oameni 
:u treaba asta, cînd m-am întors. Le-am 
spus copiilor, mă, astăzi, dacă pleci în 
urne, oriunde, și spui că ești român, a- 
:unci îți merge bine, că oamenii au auzit 
de români și îi apreciază pentru calitățile 
lor.

Face o nouă pauză, apoi reia un răspuns 
ntîrziat:

— M-au mai impresionat destule... în 
Turcia, de exemplu, am văzut țărani încă 
muncind cu plugul de lemn, iar în Afga
nistan am asistat la un treierat, adică la 
trecerea unui tăvălug peste spice, tăvălug 
tras de o cămilă, în urma căreia venea 
omul și strîngea paiele cu mîna.

încerc să abat discuția asupra șoferi

lor, asupra comportării oamenilor, și 
Gheorghe Nistor își pierde brusc caden
ța, nu înțeleg, cum să se fi comportat 
oamenii, bine, și-au făcut datoria și, la 
urma urmei, au onorat sarcina ce li se 
încredințase, că mie îmi vine să cred că 
noi am avut și o sarcină patriotică. înțele
geți cînd mi-am dat seama de asta, mă 
întreabă, dar îmi aduc aminte de ticul 
verbal de mai înainte și mă mulțumesc 
să-l ascult. în cursul demonstrațiilor pe 
care le-am făcut, mă lămurește, la Tabriz, 
la Teheran, la Caraci, peste tot. Mi-aduc 
aminte că, la Tabriz, a apărut la un moment 
dat un importator dintr-un oraș vecin, un 
tip gras și nădușit, cu o havană în colțul 
gurii. Ne-a întrebat ce sîntem, i-am spus, 
și n-a părut prea îneîntat, declarîndu-ne 
că el e mulțumit de fordurile sale, și-a 
tunci ne-am simțit nu știu cum, ne-am 
făcut ai dracului și ne-am dat cîțiva jos din 
cabină și l-am pus să încerce. Două ore 
a stat pe lîngă «Roman»,nu-i mai venea 
să plece și ne-a spus că mașina noastră 
nu e cu nimic mai prejos ca fordul, și 
noi am rîs, parcă ne spunea că a desco 
perit Columb America! Atunci mi-am dat 
seama că noi am avut și o sarcină patrio
tică.

îl întreb care a fost cea mai grea por
țiune a drumului, convins că o să revină 
la povestea cu «Salariul groazei», dar nu, 
îmi relatează despre inundațiile peste 
care au dat în Pakistan, la Sukkur, toate 
drumurile le erau tăiate, și-atunci, îl aud, 
ne-am oferit serviciile Comandamentului 
de salvare și oamenii ne-au primit cu 
lacrimi în ochi, dar mare lucru n-am putut 
face pentru ei, recunosc, pentru că dru
murile erau inaccesibile.

— Și cum ați plecat? S-au retras apele?
— Apele au stat pe șosele două luni. 

Noi am mers cam 500 de kilometri de-a 
lungul unor canale de irigație, pe un praf 
nemaipomenit. Cînd am ieșit de-acolo, 
eram plini de noroi, negri ca niște coșari, 
de nu se mai cunoștea om cu om.

înaintea despărțirii, mă interesez, bol
nav de această maladie a superlativului, 
ce l-a deranjat cel mai mult în această 
dificilă expediție de 35 de zile. Răspunsul 
vine cu întîrziere:

— După Afganistan, ne-a fost mereu 
foame. De mîncare găseam, dar nu gă
seam pîine. Ne dădeau un fel de cocă 
întinsă și prăjită pe piatră. Mîncam ca 
sparții, dar nu ne-am săturat niciodată, 
că așa e românul nostru, nu poate fără 
pîine.

Tudor Stoica, Pavel Peter, Ion Baba, 
Carol Chițac, Gheorghe Zichil, Dumitru 
Dobrin și Mihai Brînză— iată numele celor 
șapte șoferi brașoveni, membri ai călă
toriei auto România-Pakistan, oameni pe 
care-i cunoaște de-acum toată urbea și 
care sînt supranumiți — comit cu bună- 
știință o indiscreție și nu o nedelicatețe 
— «șoferii iadului», după numele unui 
film.

Dintre ei, am ales pentru o scurtă dis
cuție pe Dumitru DOBRIN, alegere dic
tată în mare măsură de faptul că mulți 
dintre colegii săi se mai află în Pakis 
tan.

Dumitru Dobrin, născut, crescut, ce-ar 
fi să te recomanzi mai detaliat — îl îmbol 
dese — și-i surprind privirea timidă, e un 
brunet scund și înfundat, născut în Ialo
mița, la Reviga, are 24 de ani, a fost mezi- 

-nul expediției, a terminat școala de meca
nici auto de la «Steagul roșu», mai are 
frați, mâi are surori, a condus ultima ma
șină din convoi, 0444 Bv. Eu am fost în
totdeauna ultimul, rîde cu douăzeci de 
subînțelesuri.

— Chiar întotdeauna?!
— M-am născut ultimul dintre frați, in 

armată am fost închizător de pluton, in 
drumul spre Pakistan, mereu mă trime
teau după apă, că eram cel mai mic, hai 
Mitică, fă Mitică, dar mai mult în glumă 
că toți cu care am fost la Caraci sînt oa
meni excepționali. Am împlinit 24 de ani 
în Turcia, la Edirne.

— Și cum ți-ai sărbătorit aniversarea?
Rîde din nou. Are un zîmbet furișat, de 

fetiță, care se deschide apoi într-un gîlgîit. 
Am băut coniac românesc, ultima sticlă, 
o pusesem deoparte special. Aș mai fi 
dat eu și-o bere, dar pe acolo era scumpă, 
scumpă rău, îmi explică, și-i pun între
barea automat următoarea, ce-au mîncat, 
și-mi spune că de toate, dar cel mai mult 
i-a plăcut carnea de cămilă, e ca de porc 
numai că e mai dulce, parcă e un garf de 
porc peste care ai pus două lingurițe de 
zahăr.

Și mașinile cum au mers, mă interesez, 
cum să meargă, strună, am avut noroc 
cu toate camioanele, n-am schimbat un 
șurub pînă-n Pakistan, dacă noroc se 
poate numi asta, cred că am spus o vorbă 
nelalocul ei. Avem autocamioane bune, 
ce mai, putem să ne mîndrim cu ele! Să 
fi văzut cum se uitau la ele străinii, pe 
drum, ar fi pus banii jos, dar noi aveam 
obligația să ducem mașinile la Caraci.

Vrea să plece, dar îl sechestrez, stai, 
Mitică, nu s-a terminat, spune, ce le-ai 
povestit prietenilor cînd te-ai întors? Din 
nou rîde de-a binelea, chiar vreți să știți, 
zice, chiar vreau, păi prietenii m-au între
bat cum arată fetele de pe acolo,4și ce 
le-ai spus, le-am spus, fraților, cum le-ați 
văzut voi le-am văzut și eu, că umblă cu 
toată fața acoperită, cum se arată la noi în 
sat babele, la unele înmormîntări.

Se așază la vorbă, îmi povestește despre 
hippy și despre drogații pe care i-a văzut 
în Afganistan, le sticleau ochii ca la cîinii 
turbați, zice, și-mi place voluptatea asta 
de a se cufunda, la fiecare două cuvinte, 
într-o comparație despre vederile pe care 
le-a trimis acasă, să se bucure ai lui că 
s-a ales ceva din mezin, despre întoarce
rea cu Jumbo Jet-ul, prin Beirut, despre 
dificultățile pe care le-a avut, în primele 
zile, în Pakistan, unde mașinile circulă pe 
stînga, despre unele, despre altele.

— Mitică, aș vrea să-mi spui cu ce 
te-ai întors tu din călătoria asta?

O clipă de tăcere. încă una. Mai multe.
— Sincer să fiu, mi-am cumpărat un 

ghiul și un pulovăr. Dar înainte de astea, 
m-am întors mai mîndru că sînt român, 
fericit că eu, băiat de țărani din Ialomița 
care au muncit cu ziua, am ajuns unde 
am ajuns și-am văzut ce-am văzut. Asta e. 
Cu asta m-am întors.

Ovidiu NEGOIȚĂ 

ce profețim, 
ce profesăm ■■■■■■■

hiuvet tovarit
Tulburător acest sentiment al comunicării 

care se statornicește cu vremea între oa
meni aparținînd nu numai unor națiuni dife
rite, dar și unor geografii spirituale complet 
deosebite una de cealaltă. Cu toate acestea, 
nici distanța, nici felul de viață, nu-i împie
dică să angajeze un dialog impresionant, mai 
ales cînd acesta se poartă de la suflet de 
popor la suflet de popor cu limbajul artei, 
cu precădere al celei populare. Fiecare ob 
servă cu admirație că deși unul e mai molcom 
la grai și celălalt mai aprins, nimic nu-i o- 
prește să se întîlnească prietenește, să dis 
cute în acea intimitate proprie parcă ambian
ței unei vechi și mari familii. Sentimentul 
acesta e cu atît mai trainic cu cît el nu con
stituie un privilegiu numai al reprezentan
ților de frunte ai popoarelor, ci a cuprins 
oamenii înșiși.

Mă gîndeam la toate acestea asistînd re
cent la spectacolul prezentat de ansamblul 
Ligii Tineretului Democrat din Finlanda în- 
tr-una din sălile bucureștene, în cadrul tur
neului întreprins în țara noastră ca răspuns 
la vizita similară efectuată anul trecut în 
Țara Lacurilor de Ansamblul Uniunii Tine
retului Comunist. Mi-am amintit cu acest 
prilej multele mărturii de prietenie pe care 
în această minunată țară, cu o vocație atît 
de pronunțată a păcii, le-am putut remarca 
la nenumărați oameni. Și cînd spun aceasta 
mă gîndesc înainte de toate la foarte activa 
asociație de prietenie dintre cele două țări, 
care are în președintele ei, prestigiosul actor 
și regizor Stivola.și secretarul său, filologul 
specialist în limba română, absolvent la Bucu
rești. Seppo Siren, animatori cu o exem
plară dăruire în promovarea comuniunii 
tot mai vii dintre Finlanda și România.

Mi-a fost dat în 1970 să fiu prezent la adu
narea festivă a asociației,consacrată zilei de 
23 August. Cîtă lume venise, unii dintre ei, 
în semn de stimă, îmbrăcați în frumoase 
costume populare românești. Programul 
susținut de o mică formație folclorică româ
nească era savurat cu un entuziasm de cu
noscători căci fiecare avea acasă un disc cu 
muzică populară, cîteva lucruri de artizanat 
păstrate ca niște odoare nespus de dragi 
inimii Ca să nu mai vorbesc că de cum treci 
pragul sediului asociației simți după întreaga 
ambianță că ai intrat într-o casă românească. 
Se simte peste tot mîna prietenului nostru 
Seppo,care pe deasupra imediat te pune la 
curent cu tot ceea ce înseamnă la zi prezența 
românească în această țară, de la mica știre 
despre România,apărută într-un ziar de pro- 
vincie,pînă la evenimentele de primă mărime 
ale relațiilor dintre cele două țări.

Nu uit mai ales întîlnirea la care am fost 
invitat să particip pe un șantier de construc
ții în vestitul cartier Esbo. Intr-o pauză de 
masă, în obișnuita baracă improvizată a ori
cărui șantier, s-au adunat cîteva zeci de mun
citori, fiecare cu merindea în față, cu nelip
situl lapte și cafeaua cuvenită, la ritualul 
acesta fiind poftit și eu pentru ca după ce 
fiecare a terminat de mîrfcat să începem 
vibranta discuție. Nici un protocol, nici o 
solemnitate. Oamenii se interesau de lu
cruri pe care uneori mi-era de-a dreptul 
greu să le lămuresc cu exactitate: la ce vîrstă 
ies la pensie constructorii noștri? Cam ce 
procent de femei lucrează în construcții și 
cît cîștigă? N-avem cumva nevoie de niște 
constructori pricepuți ca ei? Și cîte și mai 
cîte, de la chestiuni ale vieții de toate zilele 
pînă la istorie și politică, la securitatea euro
peană și dezarmare. Impresionant era faptul 
că dialogul curgea firesc, aproape neobser- 
vînd că între timp prietenul Seppo Siren 
mai trebuia să și traducă.

La despărțire unul dintre bătrînii con
structori m-a bătut pe umăr si mi-a zis: 
HIUVET TOVARIT, adică buni tovarăși. Cu
vinte pe care le-am repetat și eu la sfîrșitul 
reîntîlnirii cu prietenii finlandezi,prilejuită 
de luminoasa deschidere de suflet a spec
tacolului folcloric prezentat la București.

Niculae STOIAN

t-



mărturii din primele zile de lucru ale doctorului Vasile Boici după 
brevetarea medicamentului său

- ridică-te si umblă!
9

— nu pot, doctore, sînt paralizată
— nu mai ești

9

— Dar nu pot, doctore, să umblu, că de doi ani nu 
m-am ridicat din pat. M-au dus la lași, la București, înapoi 
la lași, la Suceava, iar la București, la Suceava și la lași, 
că aproape nu mai știu cum am ajuns aici la Timișoara.

— Totuși, îndrăznește, ridică-te și umblă, ca la 24 de 
ani...

— Doctore, de doi ani sînt povară pentru ai mei și 
nu îmi pot crește copiii I

— Ridică-te și umblă!
— Nu pot, doctore, sînt paralizată.
— Nu mai ești.
Și totuși tînăra Veronica Tănase din Suceava, în vîrstă 

de 26 de ani, mamă a doi copii, nu se ridică de pe patul 
ultimelor suferințe. Doctorul Boici o ajută, o conduce 
pînă în mijlocul salonului, o lasă și se îndepărtează. Pînă 
la perete. «Bolnava» e gata să se prăbușească. Nu, nu 
de durere. De uimire: de doi ani nu a mai stat pe picioa
rele ei. De la prima naștere prin cezariană. Medicii din 
Suceava, lași și București i-au recomandat o nouă sarcină, 
că poate își va reveni. Zadarnic. Era gata să n-o trateze 
nici doctorul Boici cu echipa sa, încă enigmatică pentru 
mulți, dar s-a înduplecat, a îndrăznit, nu cînd a fost rugat, 
ci cînd a fost întrebat:

— Sînt mamă a doi copii. Cum pot să-i cresc dacă eu 
sînt, la rîndu-mi, îngrijită de bărbatul meu. El mă spală, 
el îmi dă să mănînc și îmi pune copilul la sîn. Aici glasul 
Veronicăi se înăbușă, face eforturi vizibile să se reculeagă. 
O privesc sute de ochi. Trebuie să fie tare. Ochii încre
meniți, ca în fața unui miracol, sînt ai studenților timișo
reni care participă la prima apariție în public a doctoru
lui Vasile Boici. Da, e prima în 20 de ani! Și doctorul e cu 
echipajul complet! Medicii Titu Ghiuriță, loan Ionescu, 
Dumitru Mateciuc, Vasile Dindelegan și Gheorghe Dan. 
Inițiativa întîlnirii cu cîteva sute de studenți din Timișoara 
aparține Casei de cultură a studenților (profesorii Cornel 
Secu și Viorel Marineasa).

25-30 de ani. După ridurile de la ochi peste 40. Este din 
Dej, economista Eugenia Gabriș. Douăzeci de ani au chinu
it-o migrene blestemate. Era condusă la serviciude rude. 
De acum va merge singură. Povestește. Este contagios de 
volubilă, notez doar finalul spuselor sale: «medicamentul 
«Boicil» nu este o minune, ci o realitate, o certitudine. Pentru 
noi este un temei de mindrie patriotică. E greu sd evoluăm 
oceostă pagină a medicinii românești».

Veronica Tănase povestește mai departe. Și-a recăpătat 
strălucirea ochilor și a obrajilor de la 23-24 de ani. Din 
mulțime se ridică o șatenă. După mișcări ar putea avea

*
Dar e așteptat doctorul Boici. Numeroase priviri crispate, 

iscoditoare, ciudate, neîncrezătoare se transformă treptat, 
ajung parcă la un numitor comun în fața relatării simple. 
Un oarecare meșter care nu găsește nimic nefiresc în 
ceea ce a făcut. Consemnez cu aceeași simplitate necesară:

— începuturile muncii mele au fost cauzate de sufe
rințele proprii și ale multor altora. ,Am pornit de la ideea 
că există numeroase dureri, și oameni care nu pot să lu
creze, care au necazuri în familie, în societate. Auzisem 
și citisem despre proprietățile unor plante: am început 
să le studiez și să fac extracții. înainte de a fi medic, am 
fost profesor de chimie; de aceea îmi era relativ ușor. 
Cîte încercări am făcut nici eu nu mai știu. Făceam expe
riențele pe mine însumi; apoi pe soție, pe soacră (ilaritate 
în sală) și pe alte rude, convins că nu mă vor divulga. Cău
tam o substanță care să nu fie nocivă și în același timp să 
înlăture cauza durerii. Cu multă trudă și suferință mi-am 
vindecat un picior. Celălalt a mers mai ușor. Oamenii 
din sat (căci eram medic într-un sat din Banat pe atunci) 
au observat imediat. Nu le puteam spune cu ce m-am 
tratat. Medicamentul nu era omologat.

Și relatarea continuă. Se pun întrebări: Care este planta 
«miraculoasă». Care? O plantă care crește pe pămîntul 
nostru. Creștea și cînd doctorul Boici nu era doctor. Și 
va mai crește. Nu, ea nu poate fi descoperită prin vrăji. 
Nici la întîmplare. Descoperirea și metamorfozarea ei în 
«Boicil Forte» a durat două decenii. Două decenii de cău
tări, de dăruire omului. Nu, nu din sensibilitate pentru 
anumite plante au avut unii rezerve față de doctorul 
Boici. Descoperitorul Boicilului spunea modest și cumpătat 
că au existat discuții frățești, păreri deosebite, eventual
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și unele invidii, obișnuite printre medici. Dar cine, în 
afară de doctorul Boici va cunoaște vreodată dimensiunile 
și formele eventualei invidii? Am fost martorul efectuării 
mai multor tratamente de către doctorul Boici și colabo
ratorii săi de la Centrul experimental de pe strada Văcă- 
rescu din Timișoara. Din motive de spațiu redau un singur 
caz, din ziua de marți 13 noiembrie 1973. Pacientul este 
profesorul Antonio Este Vez, dirijor din Venezuela — 
Caracas. De multă vreme boala îl pusese în imposibilitate 
de a-și exercita profesiunea. După 10 minute de trata
ment și, după ce învinge propria sa neîncredere, pacientul, 
uitînd parcă de prezența noastră, începe să dirijeze o ima
ginară orchestră cu muzică și ritmuri fascinante, surprin
zătoare pentru cei aproape 60 de ani ai săi. Primul meu 
gînd a fost atunci că multor pacienți le trebuia o voință 
mai puternică să suporte ideea vindecării fulgerătoare 
decît tratamentul propriu-zis. De aceea, nu știu ce pare 
mai imposibil de crezut: să vezi din nou armonia ome
nească a mișcărilor celui imobilizat cu cîteva minute îna
inte sau atitudinea glacială a unora în fața unei atît de 
evidente descoperiri. Și, tot de aceea, m-am convins că 
nu este paradoxal să afirm că absurdul este o noțiune 
născută din realitate. Fiindcă numai absurdul a putut 
genera eliberarea unui certificat de naștere abia după 
aproape 20 de ani: BOICIL FORTE, BREVET NR. 74261 
DIN 8 NOIEMBRIE 1973. Dar de ce mai există și astăzi 
sceptici și negativiști?! Doctorul Boici i-a invitat pe stu
denții mediciniști și pe toți cei care doresc să asiste la 
aplicarea tratamentelor. De ce trebuia aproape invariabil 
să aibă atîtea antonime: inerție, suficiență, invidie, lașitate, 
egoism, birocrație, orgoliu, prudență?! De ce trebuia să 
se ia în circulație minuscule («nevinovate, fie») legende 
defăimătoare din care nu putem să nu- amintim două, 
reproduse la întîlnirea cu studenții, de colaboratorii 
doctorului Boici. Prima:

— Doctore Ionescu, aseară,la Reșița,a murit unul după 
ce i s-a făcut o injecție în cap cu Boicil.

Doctorul răspunde: Cu Boicil se tratează numai la 
această secție experimentală din Timișoara. Curînd vor fi 
cinci centre în țară.

2. Doi cetățeni din Calafat, soț și soție:
— Doctore, mi s-a spus de către cineva la București 

că toți care ne-am tratat cu Boicil murim după șase luni. 
Fiți bun și vedeți cînd împlinim șase luni, cît mai avem 
de trăit?

Doctorul, calm: Ieri ați împlinit șase luni...
Pentru cazul doctorului Boici hiperbola a căpătat, uneori, 

proporții homerice. Unii au spus că mor jumătate din 
cei tratați. Profităm de ocazie și le răspundem tuturor: 
«Vor muri toți». Dar fiecare la vremea lui. Și nici unul 
nu va muri de Boicil. Dovada: aproape 12 000 de cazuri 
tratate. Altfel de ce ar fi peste 30 000 de bolnavi înscriși 
pentru tratament? Din România, S.U.A., Iugoslavia, Da
nemarca, Italia, Venezuela, Canada, Ungaria și cine mai 
știe de unde.

Dar de fapt ce înseamnă Boicil? înseamnă lichidarea sau 
ameliorarea suferinței. înseamnă sistarea importării unor 
costisitoare medicamente, prelungirea capacității de muncă. 
Și etalon al dăruirii unei cauze. «Boicil forte» înseamnă 
acel medicament original românesc a cărui carieră abia 
începe.

Terni..... . ile valabilitate al brevetului .le invenție este .le la «lata de 2i.Qj.i975 
piuă la data de 21,o5.1988........................
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llolmirea poate h rmitesiat.i ia imiuvu pemru soluționarea contestațiilor pnv ud 
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mume.nea prezentei hotmiri.

Ș( mai e ceva ce trebuie reamintit ca un adevărat triumf 
al binelui: la 8 noiembrie 1973, medicamentul «Boicil 
forte» a fost brevetat. El e azi o realitate a noastră, a 
tuturor.

Constantin VINTILESCU

PREȘEDINTE.
chim. i ng. Poeții.-u-B. .£.«4 .



harghita

Reporterii noștri prezenți 
timp de 

o săptămînă 
in mai multe orașe 
și localități rurale 

din 
județul Harghita 

s-au străduit 
să vă prezinte 

îndeaproape și pe îndelete 
imagini 

cît mai concludente 
din viața curentă 

a acestor locuri de țară.

un județ - stațiune"""""""

Pe întreg cuprinsul județului, oamenii se 
plîng de faringită, de otită și reumatism 
cronic. Ne găsim — ne-au explicat locuitorii 
Harghitei — în cea mai friguroasă parte a 
țării, într-o zonă pitită în depresiuni intra- 
montane prin care vara trece grăbită, iar 
anotimpul zăpezilor se instalează stăpîn 
vreme de 6 luni și mai bine. La Joseni meteo
rologii au descoperit polul frigului, iar la 
Gheorgheni, în 1924, mercurul termome
trelor a coborît pînă la minus 35 de grade. 
O veritabilă țară a frigului cu 6 610 kilo
metri de teren arcuiți peste dealuri și munți, 
în compensație, natura a zăvorit în adîncurile 
subsolului peste 2 000 de izvoare de apă 
minerală, între care nu puține cu ape ter
male, celebre în întreaga Europă pentru 
proprietățile lor curative în maladiile cor
dului și sistemului osos. Și tot aici, în stră
fundurile pămîntului, zvîrcolirile tectonice 
ale erelor apuse au încătușat mari zăcăminte 
de pirite cuprifere, minereu de fier, caolin 
și sare.

O regiune bogată și neasemuit de fru
moasă. Aproape pretutindeni vegetația și-a 
conservat originalitatea ei ancestrală. într-o 
vreme în care țările apusului își repopulează 
natura sleită cu iepuri și căprioare de import, 
ba, în ultima vreme, chiar și cu melci și 
broaște — în codrii Harghitei trăiesc departe 
de bătaia puștii ursul montan, rîsul, cocoșul 
de munte, găinușa sălbatică, și mai cu seamă 
turme de cerbi și căpriori.

Nu e mai puțin adevărat însă că dacă aici, 
sub poala CarpațilorOrientali, dispunem de 
păduri neumblate și de un apreciabil patri
moniu forestier, aceasta se datorește și fap
tului că în această parte de țară civilizația 
a pătruns tîrziu și s-a extins cu pași de melc, 
în vechea monarhie austro-ungară țara se
cuilor se afla la capătul imperiului, iar lo
cuitorii ei dețineau adevărate recorduri la 
capitolele neștiință de carte și mortalitate 
infantilă. Izolate și urgisite au rămas fostele 
județe Ciuc, Odorhei și Trei Scaune și în 
perioada interbelică, lată cîteva date con
cludente desprinse dintr-o cronică a anului 
1944. Pe întreaga suprafață a județului Ciuc 
activitatea industrială se rezuma la prelu
crarea simplă a lemnului pînă la nivel de 
cherestea și la extracția modestă a minereu
rilor de fier, cupru și sare. în același peri
metru teritorial nu se afla nici un kilometru 
de drum modernizat. în școli și grădinițe se 
ocupau cu instruirea copiilor mai puțin de 
600 de cadre didactice, iar rețeaua sanitară 
cuprindea un singur medic la 5 000 locuitori.

O situație proprie de altminteri majori
tății județelor din România și care reclama 
revoluționarea activității curente și de per
spectivă în toate domeniile existente. Dar 
începutul începuturilor a însemnat și aici 
crearea unei economii stabile și prospere, 
principala garanție a progresului multila
teral și baza obiectivă a dezvoltării conștiin
ței sociale.

Intrat mai tîrziu în circuitul industriali
zării socialiste a țării, dar într-o nouă etapă 
de dezvoltare a patriei, județul Harghita 
a pornit marșul spre viitor într-un ritm 
deosebit de alert, obținînd în special în 
răstimpul actualului cincinal realizări atît 
de remarcabile, încît astăzi se vorbește 
despre Harghita ca despre o puternică zonă 
industrială a țării, unde lucrează peste 40 000 
muncitori, tehnicieni, ingineri, reprezen- 
tînd'50 la sută din totalul forței de munca 
salariate. în prezent, în mai puțin de nouă 
zile se realizează întreaga producție in
dustrială din 1964. Industria a devenit ra
mură conducătoare a întregii economii, con
tribuind în proporție de 74 la sută la for
marea produsului global, lată cîteva exemple. 
Comparativ cu 1950, construcția de mașini 
și a prelucrării metalelor a crescut de 52 de 
ori, extracția minereurilor neferoase de 49 
de ori, iar producția industriei textile ‘Se 
206 ori (sic!) în 1944 valoarea producției 
globale pe cap de locuitor era de 433 de lei, 
iar în prezent este de 14 847 lei, adică de 

aproape 35 ori mai mare. Un start viguros, 
un demaraj puternic cu ample propulsări 
în toate compartimentele vieții de zi cu zi.

Actualul județ ființează din 1968, după 
reorganizarea teritorială a țării, cînd s-a 
hotărît și înglobarea orașului Odorheiu 
Secuiesc în aria teritorială a Miercurei Ciuc. 
Măsura a stîrnit nedumeriri și comentarii 
și, pe alocuri, chiar proteste vehemente. 
Nemulțumiți s-au arătat, evident, unii dintre 
cetățenii Odorheiului, oraș cu 23 000 de 
locuitori și cu vechi tradiții culturale, dar 
revendicările acestora s-au dovedit nefon
date. Lipsit de cale ferată și departe de orice 
nod rutier, orașul a trebuit să cedeze întîie- 
tatea Ciucului, localitate favorizată de o 
excelentă poziție geografică, nod rutier și 
feroviar de prima mînă. în plus,spațiile largi 
din incinta localității au permis urbaniștilor 
adoptarea unor soluții extrem de originale, 
atît pentru sistematizarea Ciucului cît și în 
ceea ce privește crearea și distribuirea blocu
rilor de locuințe cu fantezie și în spiritul 
unor tradiții străvechi de arhitectură locală. 
Senzația că te afli într-o stațiune climaterică 
este dominantă pentru orice vizitator sosit 
pentru întîia oară în Miercurea Ciuc. în 
locul blocurilor monolite cu fațadele stereo- 
tipe (care, în paranteză fie spus, au distrus 
originalitatea arhitecturali la Piatra Neamț 
Galați și în atîtea alte orașe și orășele ale 
țării), orașul a fost dotat ni două cartiere 
de locuințe, edificii cu două niveluri, stră
juite de pilcuri de brazi și ridicate după 
modelul cabanelor și vilelor montane. Ici- 
colo, puncte de echilibru, clădiri semețe, 
un bloc turn și un hotel cu 8 niveluri, dar 
care nu contravin peisajului general, ci, 
dimpotrivă, creează un joc al volumelor 
odihnitor și cu efecte notabile. Cu imaginație 
și bun-gust, constructorii și arhitecții sosiți 
la Miercurea Ciuc au izbutit să dureze în 
mijlocul pădurilor seculare unul dintre cele 
mai pitorești orașe ale României.

în încheiere, cîteva date de prognoză pri
vind dezvoltarea județului în următoarele 
decenii. Ne-au fost comunicate prin bună
voința primului secretar al Comitetului ju
dețean de partid, tovarășul Ludovic Fazekas. 
Se apreciază, astfel, că pînă în anul 2000 peste 
73 la sută din populația Harghitei va trăi 
în mediu urban. O consecință directă și 
firească a industrializării intensive a întregu
lui județ. Vor apărea orașe noi: Ditrău, 
Praid, Lunca de Jos și Tuigheș, precum și 
numeroase localități de interes turistic.

Dar totul într-un pios respect pentru ceea 
ce este și trebuie să rămînă plaiurile Har
ghitei: un județ-stațiune. *

Liviu TIMBUS

ce-o fi fost în sufletul"""" 
omului din harghita 
cînd pleca de-acn^ă7-

Au munții Harghitei cupru și fier; au 
munții Harghitei zeci de izvoare cu ape 
binefăcătoare: au munții Harghitei brazi 
pînă-n stele, lună și soare. Dar mai presus 
de orice, altă bogăție — cuprinsă în metafora 
de pe stema județului — au munții Harghitei, 
oameni minunați. Oameni care te obligă 
să-i respecți pentru că ei și strămoșii lor 
n-au trăit decît din munca lor. Din munca 
lor care avea o tristă particularitate: se 
petrecea departe de casă.

Plecau țapinarii adînc în inima pădurilor 
și plecau minerii spre rădăcinile munților — 
dar asta aparținea într-o măsură de firescul 
meseriei lor. însă mai plecau dulgherii și 
zidarii spre orașele țării unde se făceau 
construcții; și plecau, mai masiv și mai de

parte decît toți, fetele și femeile, ca servi
toare în marile case ale marilor orașe.

Oamenii Harghitei nu se îndepărtau de 
casa lor pentru că așa le-ar fi fost firea, ci 
pur și simplu pentru că trebuia să-și cîștige 
existența, iar în județ nici pe departe nu 
erau destule locuri de muncă.

Ar fi neadevărat să spunem că azi har- 
ghitenii nu mai pășesc — pentru muncă — 
peste hotarele județului lor. Numai că fe
nomenul de ieșire, pe de o parte, este mult 
diminuat, iar pe de altă parte este compensat 
de un fenomen de revenire. Cauza refluxu
lui? Una singură, dar esențială: locurile de 
muncă din fabricile, uzinele și în general 
șantierele investițiilor industriale ale anilor 
socialismului. Mai precis, la ora actuală, 
populația industrială a acestui județ numără 
peste 40 000 de oameni.

O grijă specială a existat și există pentru 
femei. După cum am mai spus, harghitencele, 
împinse de nevoi strict materiale, strict 
existențiale, trebuiau să se ducă, fete în casă, 
prin București, prin Cluj, ori alte orașe. 
Bineînțeles, statutul de servitoare nu le 
putea aduce nici fericirea, nici realizarea 
personalității, nici o viață trăită cu demni
tate, dar acesta era orizontul pe care li-l 
îngăduiau vremurile de-acum 30 de ani.

Pentru a înțelege dimensiunile pasului 
făcut — în favoarea femeilor din Harghita — 
în anii bătăliei pentru crearea societății so
cialiste multilateral dezvoltate în toate col
țurile României este destul să spun că 37,1 
la sută din locurile de muncă ale industriei 
acestui județ sînt ocupate de femei. Dealtfel, 
s-a avut grijă ca prin însuși profilul unităților 
industriale nou create, prin însuși speci
ficul lor, ele să ofere posibilități de muncă 
pentru femei. Fabricile de confecții din 
Miercurea Ciuc și Odorheiu Secuiesc, fa
brica de tricotaje din Miercurea Ciuc, fa
brica de ață din Odorheiu Secuiesc, fabrica 
de stofe de mobilă și țesături industriale din 
Gheorgheni, filaturile de lînă, bumbac, in 
și cînepă din Miercurea Ciuc, Odorheiu 
Secuiesc, Gheorgheni și Cristuru Secuiesc 
sînt tot atîtea locuri unde fetele și femeile 
Harghitei au posibilitatea imediată și con
cretă de a-și realiza personalitatea în con
dițiile unei munci cu rost obștesc,în con
dițiile unui statut social al demnității.

E adevărat, și în zilele noastre județul 
Harghita mai face export de — să-i spunem 
așa — pricepere gospodărească în condiții 
de mare curățenie, pentru că și azi, în timpul 
verii, multe din fetele cele gospodine ale 
județului pleacă pe litoral, unde se dove
desc a fi niște excelente ospătărițe. Numai 
că micromigrația aceasta e temporară și 
în condiții de muncă socialiste.

Să ne oprim totuși, măcar de-a lungul 
citorva rînduri, și la bărbații Harghitei, 
vreau să spun la aceia care — tot din pricina 
lipsei de locuri de muncă — trebuiau să-și 
părăsească familiile, casele și comunele na
tale.

Fiind născuți în preajma pădurilor, oa
menii aceștia au ajuns să stăpînească mește
șugul prelucrării lemnului. Dulgherii har- 
ghiteni au o faimă specială. La fel și zidarii, 
pentru că meseriile astea la începuturi — 
deci înainte de a apărea cofrajele glisante și 
celelalte tehnologii moderne — s-au îm
pletit. Poate n-o știați, dar clădiri de mare 
pretenție — cum sînt Intercontinentalul, 
ori Ncrd-Hotelul — au fost înălțate și da
torită meșterilor din Plăieșii de Jos, din 
Cașinu, ori din Ciumani.

* >

Dincolo de aceste nuanțe locale, și aceasta 
mi se pare deosebit de important, județul 
Harghita cunoaște exact aceleași fenomene 
de mișcare a populației ca absolut toate 
județele țării cuprinse de febra benignă, 
creatoare și fericită,a construcției socialiste 
intensive.

Există și în Harghita fenomenul de migra- 
ție sat-oraș, există și acolo o îmbătrînire, 
o puerilizare și o feminizare a populației 
care face efectiv agricultură.

Există și în Harghita fenomenul navetis- 
mului, dar — de pildă — întreprinderea 
minieră din Bălan oferă muncitorilor ei nu 
numai cea mai înaltă rețea de salarizare din 
industria minieră, ci și transportul cu auto
buze pentru cei care țin să se reîntoarcă 
zilnic în sinul familiei.

Există și în Harghita navetiști care se 
scoală la trei dimineața, se întorc de la lucru 
la șapte și jumătate seara, și stau acasă cu 
ai lor doar vreo 7-8 ore. losef Matei și Ștefan 
Țintăreanu fac parte dintre ei.

Dar mai există și un flux invers, de oameni 
din afara Harghitei,care vin să muncească 



în acest județ. Personal m-am bucurat cînd 
la Miercurea Ciuc am dat de foarte multi 
moldoveni de-ai mei.

Nu știu ce-o fi fost în sufletul oamenilor 
din Harghita cînd plecau de-acasă, cînd erau 
siliți de viață să plece de-acasă. Probabil 
gînduri și sentimente în stare să umple cu 
dramatism nu doar un modest reportaj, ci 
ample romane. Dar știu ce este în sufletul 
omului din Harghita acum, cînd se întoarce 
acasă: sentimentul minunat al libertății de 
a crea, în beneficiul întregii națiuni, chiar 
acolo, pe locul de pămînt pe care s-a născut.

Nelu IONESCU

jOSeni , 

unde e polul frigului^^^

Celebritate recunoscută, in fiecare dimi
neață, în fiecare seară, vară și iarnă, primă
vară și toamnă, auzim la radio (și mai recent 
la TV) că la Joseni s-a înregistrat iarăși tem
peratura cea mai coborîtă. Acolo, mai la 
stingă,7 kilometri de Gheorgheni, în depre
siunea Giurgeului, de ce-o fi polul frigului 
din România? E o treabă a erelor geologice. 
De la Facerea lumii,cînd niște munți uitați 
a fi trecuți pe hartă s-au înfuriat și au izbuc
nit apocaliptic, răvășindu-se, ștergînd din 
calea lor un iac, apoi inchizîndu-se, împie
trind în hora lor de magmă pentru tot
deauna. Semeți, nu lasă aerul să circule. Adică 
circulă, circulă de mii de ani, concentric în 
cercul de piatră care nu-prea-lasă decît ara
reori, ca din întîmpiare, să pătrundă vreo 
pală de vînt cald ce dă tîrcoale pe dincolo.

început de noiembrie. Localnicii spun că 
e toamnă, una din rarele lor toamne lungi 
și frumoase, iar mie mi se par bizari. Gerul 
pișcă obrajii și degetele din mănuși, munții 
— cît vezi cu ochii — au căciuli de nea nouă. 
Ninsese. Dar lor, ca oameni învățați cu frig 
aspru, li se pare un fleac. își văd de treburile 
lor — nu se mai întreabă cîte grade or-fi- 
afară, nu discută despre vreme — de munca 
lor, de problemele lor. Așadar, cum e lesne 
de înțeles, nimeni nu stă-n manșoane, nimeni 
nu plutește în nori Cumulus, ci cu picioarele 
pe pămînt. josenenii își înfruntă necazurile, 
greutățile, își trăiesc succesele, mîndriile, 
mă rog, în cuvîntul atotcuprinzător, viața.

Cum intri în comună dinspre Gheorgheni, 
în dreapta, clădire lungă în verde și alb 
(verdele bradului și albul zăpezii), Topitoria 
de in. Fabrică republicană, de sine stătătoare 
pînă nu demult, din martie secție a Filaturii 
de in din Gheorgheni, este socotită cea mai 
mare unitate de prelucrare a inului din Tran
silvania. De 20 de ani Josenii au intrat deci 
— nu numai în circuitul hărților sinoptice — 
în circuitul industriei naționale. Numai că 
se luptă din greu să-și țină rangul. Directo
rul e la București, la minister (tocmai pentru 
asta), iar secretarul comitetului de partid, 
strungarul Begea Lâszlo, la chemarea mea, 
vine din atelierul mecanic unde lucrează, 
vine și-și varsă necazul direct, cu franchețe, 
nu crede că sînt lucruri pe care să le ascunzi 
ziariștilor și lumii.

Ce mai, nu-și pot îndeplini planul pe 1973 
De ce? Dintr-o listă de motive serioase, nu
merotate de ia a laz într-o adresă destinată 
conducerii fabricii din Gheorgheni, a cărei 
copie mi-o întinde s-o citesc. N-au materie 
primă. Ca să facem planul ne trebuie 11 000 
de tone de tulpini de in din recolta lui '73, 
iar noi am putut colecta doar 5 300 de tone. 
Nici jumătate. Ploile, prea multe ploi în pri
măvara și vara asta, au distrus recolta. N-a
vem forță de muncă. Mai ales sezonieri. Lu
crăm cu un efectiv de 360 salariați perma- 
nenți, față de peste 500 cît ne-ar trebui la 
planul actual. Vara și toamna avem nevoie 
de mulți sezonieri. Cine-ți mai vine ca sezo
nier? în ultimii ani s-au înființat în Gheor
gheni două fabrici mari, de mobilă și țesăto- 
rie, moderne, cu condiții excelente de mun
că. Tineretul se duce acolo. E firesc, nu ?! 
Am umblat noi și-am adus de la 80 de kilo
metri depărtare oameni, dar n-au stat. N-am 
avut condiții să-i cazăm, și-au plecat. Firesc, 
nu?! N-avem o cantină măcar, nici a fabricii, 
nici în comună, unde sînt atîția alți salariați. 
Iar cît privește aprovizionarea cu alimente 
avem regim de sat, nu de centru muncito
resc. Trebuie să se ducă omul la Gheorgheni 
să-și cumpre hrană.

Acum, din cauza lipsei de tulpini de in,din 
noua recoltă consumăm stocurile și vom ră- 

mîne în gol de producție în perioada decem- 
brie-martie Ce-o să facă cei peste 300 de 
muncitori? Cum stiti. olanul se defalcă pe 
trimestre. Am dat zor în trimestrul trei, și? 
Nu ne cere nimeni inul. N-avem beneficiari. 
N-avem spațiu de depozitare pentru produc
ția de fibră, ea nu este făcută să stea acasă, 
ci să plece, și-atunci blocăm magaziile pen
tru semințe și pe-acestea unde să le pu
nem?

Apoi, necazul cu turbina de melițat de la 
«Nicovala» Sighișoara. Nu merge. E gre
șit construită. Despre acest utilaj s-a discu
tat și paradiscutat la toate nivelurile. Au 
venit niște specialiști ai fabricii producă
toare, au mai învîrtit cîte ceva la ea, dar 
au lăsat-o la fel. Ce să-i facă? E greșit proiec
tată. Noi, cei de la atelierul mecanic, avem 
lăcătuși foarte buni, am ști ce să-i facem. Noi 
ne-am gîndit, dar mașina e în termen de 
garanție. N-avem voie să ne-atingem de ea. 
le urmă spun c-am stricat-o noi. Echipei 
noastre de 30 de lăcătuși i-ar trebui cam 3 
luni să lucreze la ea, și am face-o din nou. 
Ar merge ceas. Noi avem idei, dar n-avem 
resurse materiale.

Plec. Plec la ora două, cînd muncitorii ies 
din schimb. Mă uit la ei și mă obsedează re
plica finală a secretarului de partid: «Noi 
avem idei, dar n-avem resurse materiale». 
O repet în speranța că poate Ministerul In
dustriei Ușoare se va gîndi la rîndu-i mai 
mult la această fabrică — și avem nevoie de 
in — a cărei glorie se stinge, ale cărei idei 
se surpă, al cărui entuziasm se curmă din 
lipsa «resurselor materiale».

Plec ca să ajung la celălalt pol al economiei 
Josenilor, cel prim, de fapt. C.A.P.-Joseni, 
una dintre cele mai mari cooperative agri
cole a țăranilor, are peste 8 000 hectare de 
teren agricol. Dar ce se poate cultiva la 
polul frigului, acolo unde anul vegetal du
rează doar 6 luni pe an? In și cartofi. în rest, 
dincolo de 1 915 hectare arabil, pînă la 8 000, 
relief de deal și munte, relief de luncă inun
dabilă pe cursul Mureșului, unde ce se face? 
Firește, zootehnie. Zootehnie în stil mo
dern — nu se mai poate altfel — și nu prea. 
De ce nu prea, tovarășe inginer șef Tiberiu 
Hodor? în documentația schiței de sistema
tizare a comunei se scrie că «raportat la 
suta de hectare teren — acest etalon mo
dern de judecare a rentabilității în agricul
tură, n.a. — încărcătura este cu mult sub 
posibilități».

— Asta era în 70-71. Problemele nume
rice le-am rezolvat. Am început profilarea 
sectorului zootehnic pe creșterea vacilor 
pentru lapte și selecționarea animalelor. în 
prognoza noastră economică pînă în 1980 
preconizăm să realizăm un sistem industrial 
în zootehnie, să modernizăm și să mecani- 
zăm în vederea unei maxime rentabilizări. 
Ce depinde de noi facem, dar nu totul de
pinde de noi.

— Și ce anume nu depinde de dumnea
voastră?

— Teritorial, fînețele și pășunile noastre 
sînt întinse, dar sînt degradate ori aflate 
în zone inundabile. Avem peste 700 hectare 
finețe pe malurile Mureșului și de cîțiva ani 
nu se recoltează aici nici de pe o sută de 
hectare; tot timpul e inundat. Acum 25 de 
ani creștea acolo cel mai bun fîn. Dacă se 
va începe și termina la vreme regularizarea 
cursului Mureșului, cîștigăm. Cîștigăm 3 500 
kilograme fîn uscat de calitatea întîi la hec
tar. Noi, C.A.P.-ul, contribuim cu 1 500 000 
lei și cu brațe de muncă oricînd și ori de cîte 
ori va fi nevoie. Dar nu e acțiunea noastră, 
e în planul de stat. Nici n-am putea singuri. 
Pe celelalte terenuri canalizăm, canalizăm 
mereu, în toamna asta s-a terminat măsura
rea pentru ameliorarea pînă la sfîrșitul 
anului viitor, prin canalizări, a 1 200 hectare. 
Se întocmesc devizele. Proiectul. Am vrea 
să nu se tărăgăneze.

Pe urmă. îngrășămintele. Avem nevoie 
de mai multe îngrășăminte chimice ca să 
fertilizăm fînețele și pășunile. Ele sînt baza 
șeptelului nostru, n-avem concentrate. Anul 
acesta am comandat peste 400 tone și am 
primit numai 60 tone.

lată că uneori modestia strică. Și chiar 
dacă n-ar fi fost modești, cooperatorii din 
Joseni, la ce le-ar fi folosit? Ritmul, ritmul 
de producere a îngrășămintelor chimice 
încă nu este cel dorit. Cel necesar. Este o 
problemă națională, este unul dintre acele 
deziderate acute ale agriculturii, determi
nism major al dezvoltării ei, așa cum sublinia 
secretarul general al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, în vizita recență la Com
binatul de la Tg. Mureș.

Cici IORDACHE 

și totuși, fir-ar sâ f/e,"""1" 
parcă
nu pot trăi fără pădure^—.

Ioana Cherecheș n-a avut nici un iubit 
țapinar, dar cîntecul cu care vrea să se pre
zinte la «Floarea din grădină» începe cam 
așa: «Badea-I meu e țapinar/ Eu la munte 
mă duc iar/ îi duc dor și bucurie...» Dacă 
ar fi fost să mă iau după ea, și mai ales după 
acel iar, ar fi însemnat să găsesc vreun picior 
de fată și pe aici, sus, pe Ia parchetul Cupaș, 
lîngă Lacul Roșu, dar fie că n-am nimerit eu 
minunea asta din cîntec, fie că nu e neapă
rată nevoie să-ți fie și dor ca să scrii despre el. 
Există însă și femei care știu să ducă nu dor, 
ci dorul, de-adevăratelea; sînt nevestele țapi
narilor, ale tăietorilor, corhănitorilor, faso- 
natorilor, ale muncitorilor forestieri. Stau 
singure, cu copiii, o săptămînă, două, prin 
alte părți chiar și șase, pînă vine bărbatul 
acasă: «sîmbăta la ora 12 , pînă luni la 7.30» 
A vorbi despre dragoste și familie cu acești 
oameni ai munților înseamnă a accepta, în 
primul rînd, realitatea orelor fixe și zgîr- 
cite în care ei trăiesc aproape așa cum trăim 
noi toți. într-o casă a lor, lingă un suflet 
drag, cu o mîncare și o baie calde. După cum, 
a vorbi cu ei despre muncă. înseamnă a nu-i 
bate la cap cu ceea ce știm noi de prin alte 
locuri, a înțelege că aici nu au ce căuta, tot
deauna, precizia, exactul, cît, cum. Pentru 
Aurei Țepeș ziua de lucru începe «cînd se 
crapă de ziuă» și se termină «cînd cade întu
nericul». Muncește de la 1 martie 1963, mai 
că își zice că a îmbătrînit, deși are doar 33 de 
ani, și i se pare că este treaba reporterului, 
dacă vrea cu orice preț, să afle cîți copaci 
a doborît el în toți cei zece ani, «doar nu stau 
eu să țin seama, și apoi cum să țin, pădurea 
este cînd mai măruntă, cînd mai mare, dar 
să tot fie vreo 60—80 de arbori pe zi». Din 
respect pentru sobrietatea acestor oameni, 
n-am să înmulțesc numărul cu zilele anului 
și așa mai departe, pentru a obține nu știu 
ce înconjururi ale pămîntului în lung și în 
lat, cu brîie de arbori. Nici o metaforă nu 
le-ar spune nimic în plus despre ei; mai 
mult decît atît, nici nu s-ar recunoaște de-a 
binelea în ea, după cum nu se recunosc în 
descrierile romantice ori în ilustratele scli
pitoare cu bărbați surîzători și vajnici, îm- 
brăcați în postav nou-nouț. cu floare la pă
lărie și sprijiniți în țapină, așa, într-o doară. 
Pentru a le omagia lucrul și traiul, amîndouă 
dintre cele mai aspre, se cuvine să nu uităm 
că munca la pădure nu înseamnă doar aer 
curat și ciripit de păsări vara, ci și gerul de 
care se tem pietrele, înfundarea în zăpadă 
pînă la genunchi, așteptarea reumatismului, 
kilometrii făcuți zilnic, întoarcerea într-o 
casă care nu este a ta și unde tot singur se 
cheamă că ești. O casă care aici, la Cupaș, 
înseamnă — deocamdată — cabane solide, 
curate, o femeie care trece din cînd în cînd 
și deretică, spală rufele. Bărbații se gospo
dăresc însă și singuri, «noi sîntem și bucă
tari». Transformările înnoitoare care și-au 
spus cuvîntul și în această imoortantă zonă 
a economiei harghitene, începînd cu mecani
zarea multor munci, cu crearea drumurilor 
de acces, modernizarea rampelor de încăr
care a lemnului și terminînd cu blocurile de 
locuințe de la Hurdugaș au îmbunătățit e

norm viața forestierului, dar nu pot îndulci 
esența unei munci a cărei demnitate va fi, 
cel puțin multă vreme de acum încolo, as
primea. «Dacă simt că mă doboară ceva — 
îmi spune același Aurel Țepeș — nu este 
nici frigul, nici singurătatea, ci urcatul și 
coborîtui ăsta mereu pe alte coaste, tot 
timpul trebuie să o iau din loc, astăzi tai 
aici, mîine iar urc cîțiva kilometri. Și totuși, 
fir-ar să fie, parcă nu pot trăi fără pădure. 
Cînd mă duc acasă, primul lucru de care mă 
apuc este să mai tai și eu un lemn». Dar 
acestui bărbat nu-i trece prin cap să-și spună 
erou doar pentru simplul motiv că de fie
care dată nu se lasă doborît. «Asta am în
vățat să fac, asta știu să fac bine». E drept 
că dacă tovarășii de la U.F.E.T.-ul din Gheor
gheni l-ar propune pentru o școală de trac
toriști, s-ar duce. «Cum unde tractorist? 
Tot aici, la pădure». Omul s-a uitat nu toc
mai frumos la mine, credea să l-am bănuit 
de un gînd rău, că ar vrea să fugă. «Cei care 
vin nu prea mai pleacă — avea să-mi spună 
maistrul principal al sectorului de exploa
tare Tulgheș, Wilhelm Kolâ— prind și drag 
și rădăcini, dar tineretul nu prea dă ghes 
la munca asta. Media de vîrstă aici este cam 
de 50 de ani. Lucrul nostru o fi el frumos, dar

Oficial, populația Miercurei Ciuc este 
estimată la 22 000 de locuitori, dar în 
fapt, orașul adăpostește mult peste 
30 000 de cetățeni. Dintre aceștia un 
număr impresionant îi constituie na
vetiștii. într-o asemenea situație, nu 
e de mirare că aprovizionarea orașului 
cu bunuri agro-alimentare a devenit 
una dintre cele mai acute probleme ale 
administrației locale.

Noile cartiere din Miercurea Ciuc se 
recomandă printr-un stil arhitectural 
deosebit de original. în locul blocuri
lor cu fațade monolite, depersonali
zate, edilii au optat pentru un gen de 
clădiri concepute în maniera vilelor 
montane.
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și. greu, și apoi cîștîgurîle sînt, eÎOCamda- , 
modeste. Țapinari din tată în fju nu prea 
veți mai găsi astăzi. Dar cum v^ spuneam, 
și cînd se leagă cineva de locurile astea! 
Haideți să vă fac cunoștință cu Petre Tonco, 
lucrează pe aici din 1949».

Dacă ar vrea, baci Petre ar putea să stea 
mai aproape de casă, în satul său există ex
ploatare forestieră, dar așa-i el, «mă rup 
greu de unde apuc să fiu, am lucrat în Lunca 
de Mijloc 17 ani, aici sînt din '66. Eu am 
luat-o de mic cu lemnul, la început am fost 
paznic de foc la Ghimeș Palanca, pe urmă 
fasonator și așa, încet, încet, acum la 57 
de ani, sînt măsurător la rampă. Cine apucă 
să trăiască odată cu mirosul lemnului...»

Am aflat că are cinci băieți, dintre care 
doi gemeni, «așa de frumoși, Doamne», 
Petre și Imre, dar nu lucrează la pădure, i-a 
dat la tîmplărie, «totuși, e mai lesne acolo». 
Dar ceilalți? Nu știe încă, sînt mici, pe lîngă 
casă.

and nu sînt probleme la hochei ■
tineretul se înghesuie la stroe și dan spâtaru 
și cam fuge de muzica simfonică, 
iar oamenii vorbesc despre alegerea asta 

ca despre o fatalitate ..........

Pentru că am vrut să fiu și eu o dată și 
o dată lăudat pentru temeinicia documen
tării, m-am deplasat în Harghita înarmat 
cu tot felul de date despre mișcarea cultu
rală a județului (49 de cămine culturale, 
8 case de cultură, 3 cluburi muncitorești, 
37 de coruri etc., etc.) și am căutat să verific 
la fața locului aceste cifre, drept pentru 
care m-am întreținut cu oamenii ce dețin 
responsabilități în acest domeniu, am intrat 
în cămine culturale sătești, am audiat con
ferințe și am văzut filme, în sfîrșit, am ob
servat timp de trei zile activitatea Casei 
de cultură din Miercurea Ciuc, cînd furi- 
șîndu-mă pe lîngă portar, cînd legitimîn- 
du-mă și suferind toate rigorile plăcute ale 
acestui act.

In general, atît cît m-am dumirit singur 
și atît cît m-au ajutat organele locale să mă 
dumiresc, activitatea culturală nu excelează 
în județ, dar ea este — după expresia lui 
Nicolae Bucur, vicepreședintele Comite
tului județean al culturii și educației socia
liste — într-un clar proces de îmbunătățire. 
Se remarcă, în ultima vreme, substanțiale 
progrese culturale la Odorheiu Secuiesc, 
locul de baștină al unui deosebit de activ 
club al tineretului, la Gheorgheni, la Băile 
Tușnad, unde am ascultat un interesant 
medalion «Din creația meșterilor populari 
harghiteni», la Ciucsîngeorgiu, la Praid, 
la Tulgheș, la Zetea, la Joseni și chiar la 
Miercurea Ciuc, oraș în care — după apre
cierea aceluiași vorbitor — «există anumite 
scăpări».

în schimb, la Cîrța, Corbu, Mihăileni, 
Căpîlnița, Lăzarea sau chiar Ditrău — scriu 
chiar pentru că în această comună funcțio
nează o asociație culturală a cărei mișcare de 
cor numără aproape 100 de ani — lucrurile 
Stau prost. Nu există planuri de activitate 
sau sînt făcute de mîntuială. Nu există pre
ocupări locale. Se așteaptă totul de la centru, 
dar centrul are posibilități limitate, și nu 
reușește nici el prea multe, căci chiar dacă 
se depun serioase strădanii, rezultatele prac
tice sînt în limita minimului.

La Casa de cultură din Miercurea Ciuc, 
edificiu cochet, plasat chiar în centrul ora
șului, directorul Pavel Ferencz este, m-am 
convins, un activist inimos, petrecînd uneori 
în incinta instituției 18 ore din 24, făcînd 
planuri de muncă și dînd telefoane, punînd 
la inimă toate fleacurile, pătimaș la ceasul 
la care metodiștii pe care îi are în subordine 
au devenit — și nu priit firea lucrurilor, 
cum s-a încercat să mi se explice — patru 
funcționari cumsecade împovărați de greu
tăți administrative.

Mi-am făcut meseria și am vizitat Casa 
de cultură pe neașteptate, la ore neproto
colare. Directorul era acolo, la datorie, tra
casat, plin de griji, dar activitățile în sine 
somnolau, căci una era pe afiș — «Casa de 
cultură vă invită cu drag la manifestarea...», 
ce mult mi-a plăcut acel grațios «cu drag» 

— și alta în interior, ca la menajeriile copi
lăriei, unde afară era vopsit gardul, iar

Dacă am fi sosit cu cîteva zile mai devreme 
la Gheorgheni, am fi nimerit în plină fest - 
vitate, aniversarea a 70 de ani de existență 
a unității forestiere. Am fi văzut atunci și 
cum arată o sărbătoare a țapinarilor. De 
acolo se trage și cîntecul Ioanei, fata care 
n-a avut nici un iubit țapinar. Oricum, în
semnările noastre nu s-ar fi încheiat cu 
chiuituri. Forestierii merită răsplata ade
vărului potrivit căruia nici o viață nu este 
o sărbătoare continuă, și cu atît mai puțin 
a lor.

Dealtfel, cînd l-am întîlnit, Aurel Țepeș 
nu se mai gîndea deloc la petrecere. «Acum 
mă întorc la cabană, încălzesc o conservă, 
ascult la radio, că politica e politică, Năstase 
— Năstase. Mîine o să mă uit la dealul din 
față și o să mă întreb unde voi tăia poimîine».

Magda MIHĂILESCU

înăuntru o biată potaie uzurpa un post de 
leopard.

L-am întrebat cum își explică nepotrivi
rile respective, și omul a avut tăria să recu
noască, cu dosarele la îndemînă, că «două- 
trei manifestări, din opt-nouă programate, 
nu se țin din cauze multiple», care cauze 
ar depinde în primul- rînd de alții, și ca să 
fie mai concret — în zilele petrecute acolo 
am auzit de un milion de ori această formulă 
magică, și salvatoare, și netocită, și întoarsă 
cînd pe luat cînd pe plătit, a vorbirii la 
concret, la ultimul concret, tovarășu’— mi-a 
arătat programul din săptămîna aceea, ex- 
plicîndu-mi că este peste puterile sale să 
decidă ca Teatrul din Cluj să vină cu «Han
gița» (trecută în program) sau ca recitalul 
cultural-artistic al claselor V-VIII (trecut în 
program) să se țină cu adevărat, că dînsul 
s-a dat peste cap, dar nu peste tot găsești 
înțelegere, capitol la care a trebuit să-i dau 
dreptate, că așa e făcută lumea, să mai 
găsești pe ici pe colo și neînțelegere.

Uitați, mi-a pus în față o adresă, am invitat 
Teatrul din Cluj să joace «Comedie cu ol
teni» în 18 noiembrie și pînă azi nu ne-au 
răspuns, a oftat, și am privit lâ adresă, scria 
negru pe alb că invitația, expediată la 20 
octombrie, era valabilă pentru 18 octombrie 
(!!), și directorul s-a uitat lung, hm, dactilo
grafa a bătut-o greșit, și a luat-o — adresa, 
nu dactilografa — și a închis-o într-un 
sertar. Ca să cerceteze. Dar alții vin la noi, 
m-a liniștit, o dată pe an vine Opera din 
Cluj, vine și Tîrgu Mureșul, și Sibiul, și alții, 
iată — o altă listă, dactilografiată — anul 
acesta am oferit publicului 67 de spec
tacole. De ce calitate, tovarășe director, 
l-am iscodit, și a urmat o oarecare șovăială, 
după care mi-a oferit o grămadă de amă
nunte:

— De la București n-a venit, în ultimul an, 
decît Tudor Gheorghe. Dar am avut Teatrul 
din Piatra Neamț, cu Stroe și cu Dan Spătaru, 
și a fost o nebunie. Am vîndut 500 de bilete. 
Luna aceasta s-a dat un concert de pian, 
cu muzică ardelenească. Sala n-a fost plină 
decît un sfert. Așa e tineretul la noi: se 
înghesuie la revistă și cam fuge de muzica 
simfonică. Uneori, cînd organizăm cel mai 
bine o manifestare, avem probleme cu 
hocheiul, care strînge tot tineretul. Astfel, 
la 14 octombrie, pregătisem un medalion 
dedicat compozitorului local Gal Arpăd 
și n-am putut să-l ținem pentru că a fost zi 
de hochei. Asta e, avem probleme cu 
hocheiul.

Pentru că tot am ajuns Ia problema tine
retului, să zăbovim o clipă. După statisticile 
pe care le-am avut la dispoziție. Miercurea 
Ciuc are o densă populație tînără, pentru 
care din punct de vedere cultural — nu mă 
tem să fac o asemenea afirmație — nu se 
realizează mare lucru, chiar dacă planuri 
sînt cît îi lumea. Pavel Ferencz ne-a vorbit 
cu mîhnire despre preferința tinerilor au
tohtoni pentru muzica ușoară, pentru dans 
și distracții — dealtfel, ca tineretul să nu 
înceapă să fluiere, balurile destinate lui 

s ne concepute fără conferințele de deschi
dere — uitând că el însuși. prin iu neț ta pe 
care o deține de șapte ar . ar avea, primul 
obligația să educe gustul tineretului, sâ- 
dirijeze disponibilitățile • culturale pe dru- 
mul unei culturi socialiste solide, de cali
tate, multilaterală. Vicepreședintele 
G.J.C.E.S.-ului avea multe observații cri
tice la adresa activității de resort a orga
nelor locale U.T.C. și socotea — nu cred a 
comite o indiscreție făcînd publică această 
opinie — că directorul Casei de cultură din 
Miercurea Ciuc este «un element de nă
dejde, dar lipsit de tact cultural», adică de 
una din cerințele fundamentale ale unui om 
cu obligațiile pe care le are Pavel Ferencz. 
Repet, directorul nu taie frunză Ia cîini. 
Stă în instituție ore întregi, se preocupă, 
dar nu acest aspect al lucrurilor este cel 
mai important, ci altul: cum se materiali
zează activitatea respectivă, cum se trans
pune ea în practică, după un cuvînt iubit din 
cale-afară la Miercurea Ciuc. concret. Or, 
concret, n-am constatat mari realizări, nu
mărul tinerilor cuprinși într-o activitate 
culturală de masă fiind — cu excepția celor 
angajați într-un cerc permanent de activi
tate (teatru, fanfară, filatelie etc.) — foarte 
redus. Directorul mi-a pus la îndemînă unele 
argumente de apărare, mi-a explicat că 
n-are la dispoziție cadre corespunzătoare, 
că are de luptat cu o mentalitate, a invocat 
lipsa spațiului, relatîndu-mi o poveste co
mică, cu niște zugravi care stau de 10 zile 
cu mîinile încrucișate în cîteva încăperi, 
pentru că n-au materiale, pentru că se face 
și la ei inventar, pentru că magazionerul a 
fost prins cu mîța-n sac...

în multe privințe, Pavel Ferencz are 
dreptate. E greu de crezut că forurile 
locale nu pot găsi un spațiu corespunzător 
pentru Biblioteca municipală, găzduită de 
Casa de cultură, măsură care ar pune capăt 
unor mocnite — dar, poate, firești — disen
siuni. Dacă din acest punct de vedere l-am 
înțeles, n-am înțeles — am spus-o atunci 
și-o repet acum — de ce clubul Casei de 
cultură, care club ar trebui să fie un adevărat 
motor al vieții culturale într-un oraș în 
care nu funcționează decît două cinemato
grafe și în care nu se captează decît un singur 
canal TV, stă închis trei zile pe săptămîna, 
singurele excepții («cînd se stă și toată 
noaptea»...) fiind făcute de programările 
unor meciuri de fotbal! Pentru că dacă se 
fac «spărturi» într-un program nedibaci 
întocmit, atunci mă întreb dacă nu e mai 
bine să le facem pentru o piesă de teatru 
sau pentru un concert de vioară, măcar în 
egală măsură ca și pentru o confruntare 
Ajax — Juventus, pentru că altfel riscăm, 
tovarășe director, să ajungem exact la gre
șita mentalitate despre care vorbeați...

Am plecat la Miercurea Ciuc înarmat cu 
date, cu statistici, cu cifre.

Date și teorie am găsit și acolo.

Ovidiu NEGOIȚĂ

Nu e un secret că din această parte a țării se recrutau pînă nu demult un mare 
nurfiăr de servitoare ți fete în casă Ei bine, încercați acum să găsiți aici o tînără 
dispusă să facă menajul cuiva.

vom face totul"
reabentru optimi zar

aprovizionării populației 
și pentru lichidarea 
maladiilor cronice————

De vorbă cu tovarășul
Alexandru Szekeres, secretar 
al Comitetului județean 
de partid

— Am fost timp de o sâptămină oaspeții 
județului dumneavoastră. Am vizitat mai multe 
localități și am stat de vorbă cu oameni de 
vîrstă și profesiuni dintre cele mai diferite. 
Am cercetat datele de sinteză din mai multe 
compartimente ale activității curente și am 
consultat în final și studiile Comisiei județene 
de prognoză. Am cunoscut cu alte cuvinte un 
județ în plină expansiune economică, unde 
oamenii muncii români și maghiari, înfrățiți 
în muncă, au realizat o imensă operă construc
tivă și continuă să schimbe din temelii înfăți
șarea acestor locuri. Vom scrie despre toate 
acestea. Ne-am notat de asemenea și obser
vații critice ale interlocutorilor noștri, pe care 
le vom publica în cadrul relatării noastre, dar 
nu înainte de a le supune și atenției dumnea
voastră. Lupta pentru lichidarea lipsurilor și 
greutăților inerente oricărui început de drum 
formează dealtfel și obiectul prezentului in
terviu. Să începem, așadar, cu problema cea 
mai presantă: aprovizionarea populației cu 
bunuri de larg consum. Am vizitat piața agro- 
alimentară care este sublimă dar... lipsește 
cu desăvirșire, și am constatat cu regret că 
magazinele alimentare și nealimentare sînt 
obligate să suporte zilnic asaltul unei adevă
rate armate de cumpărători.

— E perfect adevărat. Creșterea excesivă 
a populației în mediul urban (la Miercurea 
Ciuc, de pildă, avem nu 22 000 locuitori, 
cum se arată în scripte, ci cu mult peste 
30 000) a pus rețeaua comercială în mare 
dificultate. Spațiul existent, raportat la mia 
de locuitori, este insuficient. Problema este 
însă pe cale de rezolvare. La Miercurea Ciuc 
va fi dat în folosință un supermagazin cu 
o suprafață utilă de 4 000 mp (40% din tot 
spațiul comercial existent în prezent). Noul 
magazin, profilat pe mărfuri industriale, va 
permite eliberarea unor numeroase maga
zine de textile, mercerie etc. și transforma
rea acestora în unități alimentare. Mai tre
buie arătat apoi că gospodarii județului în
treprind serioase eforturi pentru cultivarea 
legumelor și în această zonă a țării. Specia
liștii au demonstrat că Harghita poate fi nu 
numai un producător de cartofi, ci și unul 
de roșii, ceapă, varză, morcovi, mai cu seamă 
pe luncile Oltului, Mureșului și Tîrnavelor, 
In felul acesta vom' apropia bazele de pro
ducție de unitățile de desfacere și vom re-



duce transportul costisitor de produse agro- 
alimentare din județele Mureș și Brașov.

— in continuare, citeva cuvinte despre starea 
sănătății populației. Din statisticile pe care 
le-am cercetat, am constatat că, din păcate, 
reumatismul și rahitismul continuă să afecteze 
o categorie numeroasă de cetățeni, copii și 
adulți.

— Este tributul pe care-l plătim iernilor 
grele și lipsei de soare. în trecut, treburile 
se rezolvau «simplu»: selecția naturală ope
ra drastic. în special în rîndul copiilor. In 
anii puterii populare lucrurile s-au schimbat 
însă radical. Pentru combaterea acestor ma
ladii endemice, am instituit o severă acțiune 
de profilaxie. Avem o evidență clară a tutu
ror bolnavilor și facem totul pentru însănă
toșirea lor. în primul rînd, cure de helio- 
terapie. Numărul celor care își petrec con
cediul sau vacanțele la mare crește de la 
an la an. O facem — ca să zic așa — printr-un 
schimb reciproc avantajos: stațiunile noastre 
balneoclimaterice primesc în fiecare an un 
număr sporit de oameni sosiți la odihnă din 
«zone calde», iar noi plecăm în sudul țării 
în căutare de căldură și... «vitamina D». 
Acum, în sezonul rece, am luat toate măsu
rile pentru ca pretutindeni, și în mod spe
cial în școli, să existe combustibilul necesar 
pentru încălzirea interioarelor. în plus, o 
amplă acțiune pentru extinderea sportului 
de masă. La noi, e drept, copiii se nasc cu 
patinele pe picioare. Nu întîmplător avem 
două echipe de hochei în divizia A. Dar for- 
tifierea organismului reclamă un sport com
plex.

— în sfîrșit, citeva cuvinte despre activi
tatea culturală.

— intr-adevăr, numaiL. cîteva, deoarece 
în acest domeniu sîntem serios rămași în 
urmă. Ați constatat și dumneavoastră sin
guri și sînt sigur că ne veți critica. Mă voi 
referi la un singur domeniu: spectacolele de 
teatru — dramă, revistă, operetă. Irupele 
profesioniste ne vizitează rar și întîmplător. 
Dorința noastră expresă: să asigurăm o sta
giune permanentă pe baza unor contracte 
ferme cu ansambluri artistice din întreaga 
țară, astfel încît să putem crea un caiet de 
stagiune și abonamente.

— Ce mai considerați că trebuie să afle 
locuitorii județului Harghita atunci cind vor 
avea prilejul să citească ancheta publicată in 
paginile «Flăcării» ?

— Că vom face totul pentru lichidarea 
neîntîrziată a lipsurilor și greutăților sem
nalate, că marea metamorfoză a Harghitei 
va contribui implicit la ridicarea substan
țială a nivelului de trai, a gradului de civili
zație și prosperitate pentru toți cetățenii 
acestor meleaguri.

Liviu TIMBUS

Beneficiind de un decor natural 
încîntător, Miercurea Ciuc este 
socotită una dintre cele mai pi
torești așezări ale României.

Lemne de foc la polul frigului.

Fotografii de Ion PREDOȘANU

Exploatarea și prelucrarea lem
nului — ramură de bază în eco
nomia județului Harghita.



muzica
Opinii

spre poezie !
Constatăm în ultima vreme un fapt im

portant și interesant totodată, și anume a 
propierea tinerilor cîntăreți de muzică folk 
de poezia generației lor. Apropierea de po< 
zie a cîntărețului nu este deloc, se știe, un 
lucru nou. Istoria muzicii ne stă martoi > 
prin truverii și menestrelii săi. Importam 
pentru noi, acum și aici, în România dece
niului opt al secolului XX, este interesul 
crescînd cu care tinerii cîntăreți folk se în
dreaptă spre poezia actuală. Un remarcabil 
precedent în apropierea muzicii de poezie 
îl constituie Tudor Gheorghe excelent tălmă
citor al poeziei mai multor generații, lată 
însă că aria se lărgește, alți tineri interpret, 
îmbrățișează tot mai ades în ultima vreme 
poezia și, mai ales, poezia tînără. Faptul 
acesta nu înseamnă neapărat o îndepărtare 
de filonul folcloric (pe planul muzical sau 
liric), mai ales dacă observăm că multe 
poezii își au obîrșia în folclor. Nu avem 
așadar de-a face cu o detașare netă de spi-

disc ■■■■■■■■■■■

ritul muzicii folk, ci dimpotrivă, cu o nuan
țare inedită, cu o îmbogățire a acestei mu
zici prin transpunerea pe note a ideilor 
metaforelor și mesajelor aduse de tinerii 
creatori de poezie.

Vom remarca deci cu siguranță, pentru 
viitorul cel mai apropiat, un reviriment al 
muzicii cu platformă lirică, al muzicii de 
substanță, expresia constînd în fericita sim
bioză dintre o poezie și o muzică de calitate.

Primii pași au și fost făcuți. Putem deja 
să constatăm cu bucurie că poezii de Marin 
Sorescu, Ana Blandiana, Dorin Tudoran, Ion 
Gheorghe, Monica Mărgineanu, capătă noi 
sensuri în interpretarea unor tineri cîntă
reți cum sînt Marcela Saftiuc, Traian Cosma, 
Doru Stănculescu, Mircea Vintilă sau grupul 
ieșean Flacăra Folk ’73. Sîntem așadar în fața 
unui moment important al acestui gen care 
nu arareori a fost tratat cu indiferență — 
muzica folk — momentul îndreptării ei spre 
poezia tînără.

In continua sa preocupare de a oferi melomanilor cit mai multe noutăți Casa de discuri 
«Electrecord» reușește, cel puțin în ceea ce privește laturile care nu includ muzica ușoară, 
să-și îndeplinească onorabil menirea. Din creațiile plasate în afara timpului, și care nu țin 
de nici un fel de modă a momentului, casa de discuri ne oferă cîteva remarcabile realizări. 
Am putea spune că în ultima vreme, amatorii muzicii simfonice și corale pot fi mulțumiți 
de cîteva excepționale apariții discografice. Am reținut patru albume al căror caracter este, 
fără îndoială, istoric:

Ionel Perlea și orchestra simfonică din Bamberg — conține suitele «Spărgătorul de nuci» 
(P.l. Ceaikovski), «Peer Gynt» op. 46 și op. 55 (fragmente) de E. Grieg.

O imprimare excepțională, realizată sub bagheta celui care este «după George Enescu 
și Dinu Lipatti. personalitatea noastră artistică de cel mai mare prestigiu».

Rapsodiile Române, Poema Româna op. 1 de George Enescu realizat de orchestra simfo
nică a Radioteleviziunii române sub conducerea dirijorului losif Conta.

Dinu Lipatti — Historical Recordings (înregistrări istorice) Album dublu. într-o exce
lentă prezentare și cuprinzînd interpretări istorice realizate de Dinu Lipatti la pian și George 
Enescu-vioară. Albumul include compoziții ale celor doi mari artiști — dintre care amintim 
«Sonata nr. 3 pentru pian și vioară în A minor» de George Enescu sau «Concertino în stil 
clasic pentru pian și orchestră de cameră» de Dinu Lipatti.

Corul de cameră Madrigal la a 10-a aniversare — un disc-omagiu adus excelentei formații 
corale românești condusă de prestigioasa baghetă a lui Marin Conslantin.

George STANCA
dicționar

DIEZ — (de la grecescul diesis = urcare) semnul care, așezat dinaintea și la nivelul unei 
note indică urcarea ei (alterarea ascendentă) cu un semiton; in cazul că diezul este așezat la 
începutul portativului, imediat după cheie (diez la armură) toate notele înscrise pe portativ 
corespunzind acelui diez vor fi ridicate cu un semiton. Prin alterarea suitoare a notelor gamei 
Platonice (naturale) se obține gama cromatica: tot cu ajutorul diezilor (puși la cheie), se obțin, 
pornind de la structurile gamelor do major și la minor, cele 14 tonalități majore și minore cu 
diezi. Efectul (ridicător) al diezului sau (coboritor) al bemolului se anulează cu semnul numit 
becar (4). Pentru a altera ascendent o nota cu două semitonuri (sau altfel spus, pentru a ridica 
o nota deja diezată, cu încă un semiton) se utilizează semnul numit dublu diez.

DIMINUENDO — (Prescurtat, «diminuind». în arta muzicală el desemnează executarea 
unui fragment, a unui pasaj sonor, cu scăderea treptată, a intensității, adică din ce în ce mai 
încet (dar fără a modifica tempo-ul). Diminuendo — se notează grafic și sub forma unui unghi 
ascuțit. îngustat treptat de la stingă la dreapta.

Diminuendo este sinonim cu descrescendo (descrescind intensitatea sunetelor). A nu se 
confunda cu termenul diminuare, procedeu componistic constind In micșorarea, la valori 
de două ori mai mici, a duratei fiecărui sunet din cuprinsul unei teme sau al unui motiv muzical, 
procedeu folosit deseori in tehnica polifonică.

DINAMICA — Ansamblul nuanțelor utilizate In muzică, tot ce se referă ta intensitatea 
(forța) emiterii sunetelor. Dinamica muzicală cuprinde doua tipuri principale de noțiuni (tra
duse grafic prin Utere și semne conventionale): a) intensitățile momentane sau stabile de-a 
lungul unui fragment muzical, forte (f) și piano (p) adică tare și slab, cu variantele lor: fortis
simo (ff) — foarte tare, forte-fortissimo (fff) — extrem de tare, cit se poate de tare; pianissimo 
(pp) — foarte incet, piano-pianissimo (ppp) — cit se poate de incet. extrem de slab; mezzo- 
forte (mf) — nu prea tare, jumătate tare, mezzo-piano (mp) — nu prea incet. pe jumătate slab; 
(df sau sfz) fortind. accentuind, evidențiind un sunet, b) intensități variabile de-a lungul unui 
fragment muzical — crescendo (cresc)sau sporind intensitatea, descrescendo sau diminuendo 
(descresc., dimin., dimjsau micșorind intensitatea. Pe lingă aceste noțiuni aparținind exclusiv 
dinamicii (nuanțelor) mai există termeni ce combină dinamica și agogica muzicalâ (totalitatea 
tempo-urilor), dintre care menționăm calando (micșorind intensitatea sunetelor concomitent 
cu încetinirea tempo-ului) morendo (stringindu-se, murind) perdendosi (pierzindu-se), cuvinte 
ce indică in același timp diminuarea forței sunetelor și. treptat, oprirea mișcării.

Florian LUNGU 
Dumitru MOROȘANU

Sensibilitatea, dăruirea pentru muzica folk și dragostea de poezie se 
întilnesc uneori sub același nume: MARCELA SAFTIUC.

elisabeth schwarzkopf
A apărut deunăzi — mică supriză — pe 

ecranul televizorului și mulți din cei a căror 
ani se numără cel puțin cu cinci înainte au 
tresărit emoționați. Elisabeth Schwarzkopf! 
Una din cele mai frumoase voci ale veacu
lui nostru. A dat străluciri noi strălucitelor 
roluri feminine din operele mozartiene 
«Nunta lui rigaro», «Don Juan», «Cosi fan 
tutte», din «Cavalerul rozelor» de Richard 
Strauss, din «Maeștri cîntăreți» de Richard 
Wagner. A onorat și continuă să onoreze 
ilustre scene lirice precum Opera din Viena,

Scala din Milano, Coven Garden din Lon
dra, Metropolitan House din New York, pre
cum și estradele marilor festivaluri muzi
cale din Bayreuth și Salzburg. Intr-adevăr 
o extraordinară biografie artistică.

lat-o pe Elisabeth Schwarzkopf, spre 
bucuria melomanilor bucureșteni, pe estra
da Ateneului Român la 2 decembrie, intr-un 
recital de lieduri — Schubert, Schumann, 
Brahms, Hogo Wolf, Liszt, Grieg, Mahler, 
Richard Strauss. Este acompaniată de pia
nistul britanic Geoffrey Parsons.

BOBBIE 
GENTRY, 
interpreta 
marelui succes 
de 
acum 
cîțiva ani, 
td'll Never Foil 
In
Love Again», 
va fi 
în c urî nd 
protagonista 
unui film, 
«/ Have 
Lost Hope».

top

Compozitori: 1 și 2. Nicolae Covaci. 3. Teodor Tufiș. 4. Radu Șerban. 5. La- 
dislau Herdina. 6. Petre Magdin. 7. Mihai Dumbravă. 8. Ovidiu Șortea. 9.- 
Nancy Brandes. 10. luliu Merca.

Săptămîna 
trecută

Săptămîna 
în curs Titlul Interpretul Săptămîni 

în top

1 1 Meșterul Manole Phoenix 8
2 2 Negru Vodă Phoenix 20
4 3 O, rămîi Romanticii 7
3 4 Seara Anda Călugăreanu 13
6 5 Amintiri Progresiv TM 6
7 6 Străinul Dida Drăgan 4
5 7 Ce spui tu si ce spun eu luliu Merca 16
8 8 Pași pierduți Magic 3
9 9 Pastorală Roșu si Negru 19

— 10 Ei sînt amicii mei Mondial 1

TOP FL ACAR A poate fi ascultat în fiecare sîmbăta la ora 21 pe 
programul III ai postului de radio București.

TOP „FLACĂRA" TALON NR 41

curier
Eugeniu Stanciu — Amara. 1. Din punctul 
de vedere al conținutului, poezia dumnea
voastră bilingvă, dedicată formației Led 
Zeppelin și care poate fi cîntată pe melodia 
«Four Stiks» (Patru bețe) este interesantă. 
Cităm: «Oh, fato. Plant e minunat/ Vocea 
pasărea i-a dat/ Cu cîntecul e — știi bine —/ 
Cel mai bun solist din lume». 2. Mulțumim 
pentru aprecieri. Andrei Stăncescu — 
București. Așteptăm de la dumneavoastră 
un top cu mai multe noutăți. S.l.— Orașul 
Gh. Gheorghiu-Dej. Nu purtăm dialoguri, 
nici măcar sincere, cu anonimii. Așteptăm 
deci o scrisoare pe care să fie inserat numele 
dumneavoastră și adresa exactă. Adriana 
Bittay — Tîrnăveni. Am primit scrisoa
rea și, precum vedeți, numele dumnea
voastră este corect ortografiat. Victor Totu 
— Băleni-Români. Cînd «Flacăra» avea 
afectată pentru muzică doar o coloană, 
doreați probabil o pagină. Acum, cînd avem 
această pagină, dumneavoastră ne cereți 
două. Este prea mult. G s
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pe ecrane

un film de Andrzej Wajda: nunta
Mă întreb, încă o dată, dacă or mai fi trăind, dacă între timp n-au 

murit cumva de rușine, cei care acum cîțiva ani, după «Lady Macbeth 
din Siberia», i-au prohodit sfîrșitul lui Wajda. De fapt, s-ar fi cuvenit să 
piară de cîteva ori pînă acum, prilejurile fiind destule și ele numindu-se: 
«Peisaj după bătălie», «Totul de vînzare», «Pădurea de mesteceni», 
«Nunta». «Cinematograful nu poate fi iubit mai mult decît îl iubesc eu», 
asta ar fi trebuit s-o spună Wajda, nu Lelouch, dacă celui care ne-a dat 
«Cenușă și diamant» i-ar plăcea să se bată cu pumnii în piept. Excepționala 
vitalitate creatoare a marelui cineast ține locul oricărei mărturisiri de 
credință și, mai mult decît atît, ea poate fi și un balsam pentru acele ore 
negre în care, din atîtea și atîtea pricini, ni se strecoară în suflet neîncre
derea sau lehamitea de jocul umbrelor mișcătoare. în seara posacă de 
noiembrie în care am revăzut «Nunta», la un cinematograf în aparență 
nedemn de un astfel de film, la «Cotroceni»,dar într-o sală plină vîrf cu 
studenți, mi-am zis iar că merită să juri pe cinematograf ca pe o dragoste 
a ta, dacă la imaginea lui Olbrychski plîngînd lîngă un cal alb, cineva a ex
clamat «Doamne, ce frumos!». Era frumos pentru că și Olbrychski și 
calul alb veneau din lumea lui Wajda. Dincolo de lacrimile neputincioase 
ale actorului blond se întrezărea zvîrcolirea lui Cybulski pe maldărul 
de gunoaie din «Cenușă și diamant» ori rătăcirea nemiloasă, pe întinderi 
înghețate, a eroului orb din «Cenușă», amîndoi condamnați pentru vina 
tragică de a fi înțeles prea tîrziu istoria. Dacă vom aminti că Wajda dorea să 
realizaze «Nunta» cu mulți ani în urmă, dar nu a cutezat, că potrivit

cine, ce, unde, cînd? ■■■■■ actori și roluri

mărturisirilor sale «întreaga școală poloneză 
de cinema poartă amprenta acestei opere 
care ne-a marcat pe toți, inclusiv pe mine, 
inclusiv «Cenușă și diamant», analogiile 
mai sus-amintite nu vor mai apărea, speram, 
obsesii de critic care caută cu luminarea 
motive fundamentale. Ecranizarea piesei lui 
Wyspianski, monument al literaturii polo
neze și adevărat moment al conștiinței unui 
început de secol (scrisă în 1901) a fost amî- 
nată mereu, Wajda fugind de ispită în «Pă
durea de mesteceni», ori scoțînd «Totul 
la vînzare». înaintea da-ului hotărîtor și-a 
făcut singur curaj, montînd piesa pe scena 
unui teatru din Cracovia, ca și cum ar fi 
vrut, mai întîi, să desțelenească drumul apa
ratului de filmat. Poate de aceea și camera 
nu pare mînuită de om, chiar dacă știm că 
omul există și el se numește Oskar Sobo- 
cinski (unul din excelenții operatori polo
nezi), ci purtată pe mari aripi de vultur. La 
capătul acestei îndelungi ezitări s-a ivit 
capodopera, creația care nu își ajunge doar 
sie însăși, ci cheamă, în cercul ei magic, alte 
și alte filme-surori, luminîndu-și reciproc 
înțelesurile. Parabolă a unui întreg capitol 
de istorie, etalare dureroasă, nu de puține 
ori cinică, a unor mituri naționale, «Nunta» 
lui Wyspianski suportă, desăvîrșit, extra
gerea ultimei picături din seva care ar putea 
hrăni cinematograful wajdian, păstrîndu-și 
în același timp intacte culorile, accentele.

Decorul uriaș, fantastic, ciudat, decor el 
însuși investit cu funcții de personaj al 
acestui film este dansul de nuntă (nunta unui 
poet cu o țărancă), dans la început năvalnic, 
dezlănțuit bezmetic, amenințător, în cele 
din urmă obosit, împleticit, tîrît, sfîrșind 
agonic. Frenezia inițială este rea prevesti
toare, în ciuda potopului de vorbe de clacă 
azvîrlite de pe ecran: fete care se laudă cu 
numărul pețitorilor, nobile discutînd cu ță- 
rănci despre semănatul porumbului, preot 
și rabin plătindu-și unele vechi datorii, 
dramaturg, poet și ziarist care își aduc 
aminte din cînd în cînd să întrebe «ce mai 
e nou în politică», o umanitate strînsă să 
petreacă în devălmășie o noapte, dar din a 
cărei suflare răzbat teama, neliniștea. Țo- 
păiala în aburi de alcool devine sufocantă și 
printr-o strălucită translate de la concret 
ia valorile simbolice, toată această vînzoleală 
se dizolvă într-o tulbure stare de așteptare. 
Pămîntul însuși, cuprins sub o calotă de 
neguri, așteaptă parcă să se scuture, tran
dafirii oblojiți în micile căpițe de paie vor 
să scape de sub strînsoare. Aparatul se de
plasează de cîteva ori către aceste elemente 
din afara încăperilor zgîlțîite de muzică

• După unele știri, se pare că Jean Gabin 
se pregătește să spună adio cinematografului 
(filmografia sa numără 93 de titluri, în 40 
de ani de carieră). Dar, (spune marele actor) 
înainte de a se retrage definitiv la ferma sa, 
va realiza și al 94-lea film, «Tigroaica și ele
fantul» în regia lui Andre Cayatte. Parte
neră — Sophia Loren.

• Patru filme în 6 luni, acesta este bilanțul 
actriței Romy Schneider, la sfîrșit de an. 
Este vorba de Trenul (Pierre Granier- 
Deferre, Dragoste sub ploaie (jean-Claude 
Brialy), Mielul turbat (Michel Deville) și 
Trio-ui infernal (Francis Ginod).

• Un remake după Regina Cristina al lui 
Ruben Mamoullian, filmul care i-a prilejuit 
Gretei Garbo unul dintre cele mai frumoase 
roluri, este filmul la care lucrează în prezent 
regizorul Anthony Harvey. Pe urmele Di
vinei— Liv Ullman. Partener — Peter Finch.

• Giuliano Gemma și Bud Spencer sînt 
parteneri în filmul lui E.B. Clucher «Hrana 
îngerilor este fasolea».

PAMELA FRANKLIN, tînăra stea a filmului englez, a fost la înălțimea 
partenerei sale Maggie Smith (deținătoare a unui Oscar) în filmul «Cei 
mai frumoși ani ai domnișoarei Brodie».

• Philippe Clair intenționează să realizeze 
o comedie al cărei erou va fi Hitler. «Fiihrerul 
nebun», acesta este titlul probabil al filmu
lui. în rolul Evei Braun — Alice Sapritch.

pentru a amplifica senzația trezirii iminente 
din inconștiența dansului, inconștiența «gîze- 
lor fără libertate», aflate într-un moment 
de răscruce al istoriei, cu doruri naționale 
neîmplinite, cu întrebări cărora nu le-au 
găsit răspuns. Scenele de coșmar ale năvalei 
fantomelor (fantoma unui nebun, al regelui 
Sigismund, a unui fost conducător de oști 
țărănești) pot fi citite, perfect, ca tot atîtea 
confruntări ale personajelor cu propriul lor 
eu, cu propria lor conștiință, cu propria 
neputință de a acționa: cu atît mai mult cu 
cît cineastul împrumută acestor emisari de 
groază chipul eroilor, rezolvînd astfel, în 
cheie cinematografică, una din dificultățile 
piesei (în unele spectacole de teatru fan
tomele sînt lăsate în seama marionetelor). 
Recunoaștem, în finalul magistral al filmu
lui, tema de aur a întregii creații a lui Wajda, 
condamnarea neîndurătoare, amară a celor 
care nu izbutesc, sau izbutesc prea tîrziu, 
să-și pună de acord destinul individual cu 
cel al istoriei, tristețea eroismului de paradă 
sau gratuit. Mîna de oameni strînși la Nuntă 
își trăiesc visul de mărire în somn, «un somn 
ciudat, în zorii zilei», dezmeticiți nu-și 
amintesc nimic, cavalerul care aștepta să 
ducă în cele patru zări semnalul de luptă 
a pierdut «Cornul de aur». Ce va începe? 
O nouă așteptare, o luare de la capăt? Cu 
ultimele puteri, oamenii se prind din nou 
într-un dans de năluci, un dans de ocnași 
istoviți. Acum, aici, răsar lacrimile pe obra
zul lui Olbrychski, lîngă calul alb trîntit la 
pămînt, și nu știu dacă stropii aceia curați 
nu sînt lacrimile lui Maciek care, chircit de 
durere acolo, în «Cenușă și diamant» nu a 
mai găsit puteri să și plîngă. După cum, ia
răși, nu știu dacă glasul sfîșietor al lui Czes
law Niemen la sfîrșitul Nunții nu este și el o 
prelungire a scîncetului de animal rănit al 
aceluiași Maciek.

Magda MIHĂILESCU
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FLHCRRH-REPORTAJ----------------------------------------------------------------------------------------------- ---------
Un om, un cal, nisip, vînt: Letea. 
în Letea, caii nu se mină cu biciul. 

Prin nisip pînă la osii, nu se răzbate 
decît cu vorba bună: Dii, calu’, dii 
dragă!

Sînt în căruța hodorogită a doctori
ței din C.A. Rosetti. Azi e ziua de vizită 
la Cardon.

Acum o săptămînă băteam la ușa ei. 
Mi s-a spus: «Doctorița șade în casa 
aceea. Intrați prin spate».

Casa aceea în care locuia doctorița 
nu prea credeam că poate fi locuită. 
Și totuși...

în curtea din spatele casei, caii des- 
hămați, dar oricînd pe picior de ducă, 
mîncau fîn din căruță.

La nici un răspuns am început să 
bat mai tare, mai tare. Sînt poftită 
fără amabilitate la dispensar, unde e 
sora de serviciu. Discuția se poartă 
prin ușa închisă. Tonul este categoric, 
insist: eu pe dumneavoastră vă caut.

— E vreo urgență? I s-a întîmplat 
ceva, cuiva? Unde?

— Nu. Nu e nici o urgență!
— Atunci lăsați-mă să dorm! Mîine 

dimineață stăm de vorbă.
Era ora cinci după-amiază. în drum 

mă aștepta căruța care mă adusese din 
Periprava, la C.A. Rosetti, 15 kilo
metri, și care trebuia să mai facă pe 
atîția la înapoiere, și fără să întîrziem 
prea mult, ca să mai ajungem cît de cît 
pe lumină la șalupă.

Pentru mine, mîine era prea tîrziu.
— Trebuie să vă vorbesc (încerc 

clanța. Ușa nu era încuiată. Intru. în 
cameră întuneric. Vocea iritată, som
noroasă a doctoriței mă întîmpină).

— Nu înțelegeți? Vreau să dorm. 
Am dreptul să dorm. Să uit. Să dorm 
ca să pot uita. De ce nu veniți mîine? 
Abia am ațipit!

— Mîine nu mai sînt aici.
Prin ușa rămasă întredeschisă, doc

torița deprinsă cu întunericul își dă 
seama că sînt o persoană necunoscută.

— Ce vreți de la_ mine?
— Să vă cunosc. (înaintez spre locul 

de unde venea vocea, îi spun cine sînt. 
Izbucnește în plîns. Un plîns scîncit 
de animal hăituit).

— Nu-i nimic interesant în viața 
mea! Sînt femeie și nu e bine, sînt 
om și nu e bine — ar trebui să fiu 
numai medic! Dar nu pot, nu pot!

M-am obișnuit cu întunericul. îna
intez. Mă așez pe marginea patului 
doctoriței. De undeva, deslușesc niște 
fire de trestie care mlădiază spre mine 
spice pufoase. Pe o măsuță, într-o far
furie, cîțiva ciorchini de struguri chi- 
nuiți. Struguri de nisip, o mie unu.

— Iertați-mă! M-am întors acum o 
oră. Am adormit cu greu. Am băut o 
sută de coniac ca să pot adormi. L-am 
vomitat. Am băut din nou. N-am mîn- 
cat nimic toată ziua. Pînă acum o oră 
am tăiat un om. Am făcut autopsie 
(Plînge în hohote). Era un pescar bă- 
trîn, de șaizeci și unu de ani... îl cu
noșteam... îl iubeam... era un om tare 
cumsecade. S-a înecat. Avea nouă co
pii. Și eu a trebuit să-l tai bucățele. 
De ce tocmai eu? De ce nu pot fi 
numai medic? De ce sînt om? Și femeie?

Doctorița din Letea plînge cu su
ghițuri, ca un copil.

— Am vrut să dorm, să nu-l mai văd... 
îl am mereu în fața ochilor... De ce nu 
pot fi nymai medic, Doamne!

Sînt reporter, sînt om, sînt femeie, 
îmi vine să plîng, și plîng, și nu mi-e 
rușine că plîng alături de doctorița 

din Letea. Dar ciudat, lacrimile mele 
nu sînt pentru bătrînul pescar din 
Sfiștofca, ci pentru sora asta a mea 
pe care o bănui mică în imensitatea 
patului, adunată toată în ființa ei: un 
ghem de durere și de omenie.

*
— Dii calu’! ...Hai Puiu! Hai Mir

cea... dii dragă!
— Am crezut că n-ai să mai vii!
— De ce?
— Nu te cunoșteam. Majoritatea oa

menilor în locul tău n-ar fi avut răb
dare, n-ar fi insistat. întorși la Tulcea 
s-ar fi dus la Direcția sanitară și-ar 
fi spus: «Doctorița din Letea doarme 
duminica la ora cinci după-masa și 
înjură».

*
— Dii căluții, dii dragă... fir-ar a 

dracului să fie! Iar s-au rupt hățurile!
Coboară, le leagă cu sfoară: sînt fă

cute numai din petice. Niște cai mai 
sirepi le-ar face praf!

— Hamurile intră-n inventarul dis
pensarului ?

— Cum adică?
— Cine adică trebuie să-ți dea ha

muri bune în locul ăstora care-s de 
rîsul lumii?

Doctorița din Letea zîmbește amar.
— Și mai dă jos ochelarii ăia de 

soare că vreau să stau de vorbă cu un 
om! Eu fără ochii omului nu pot sta 
de vorbă cu el.

— Poftim! E bine?
— Da!
— Să știi că și cu ochelari îți răspun

deam că partea administrativă, respec
tiv bugetul, ține de Consiliul popular 
al comunei; medicamentele și instru
mentarul țin de Spitalul din Tulcea și 
de Spitalul din Sulina.

— Atunci primarul trebuie să aran
jeze cu hamurile, l-ai zis?

— N-am insistat. Mă descurc eu.
— l-ai zis?
—- Da.
— Și ce ți-a răspuns?
— Că de la Direcția sanitară trebuie 

să primesc hamuri.

*
Am aflat de la cineva de pe grinduri 

că primarul din* C.A. Rosetti îi cam 
poartă sîmbetele doctoriței că nu i-ar 
fi acordat o consultație intimă într-o 
vineri, sau într-o marți, sau într-o 
sîmbătă.

— E frumos la voi aici! Dar iarna?
— Iarna e și mai frumos. E măreț, 

nu știu cum să-ți spun. Suflă vîntul zi 
și noapte. Dar un vînt puternic, de te 
ia de la picioare. Și-i frig... Umblu 
înfofolită, de nu mi se vede nici vîrful 
nasului.

— Tot cu căruța?
— Da. Cînd e mai urgent, călare, să 

nu mai tragă bieții cai căruța după ei, 
că iarna tare greu se merge din pricina 
viscolului, a lapoviței, a nisipului care 
zboară valuri, valuri. De multe ori 
merg pe jos.

— Și cînd îngheață Dunărea?
— Rămînem izolați în găoacea noas

tră: ca într-un ou! Atunci parcă simt 
mai mult ca oricînd răspunderea pe 
care o am: șase sate în nisip. Cîteva 
mii de suflete care pot să aibă nevoie 
de doctor în orice clipă. Știi în cît timp 
se parcurg cinci kilometri aici, pe timp 
bun? într-o oră, o oră și jumătate: cu 
caii bineînțeles. De la C.A. Rosetti, 
unde-i dispensarul, Cardonul e la nouă 

kilometri — Letea, la cinci, Sfiștofca, 
la trei — Periprava, la cincisprezece. 
Cînd avem cazuri grave, vin helicop
tere și avioane de la Tulcea, de la Con
stanța...

— De ce-ai venit în Letea?
— Pentru că am vrut. Eu am vrut. 

Am venit în 1971, în noiembrie, lată, 
acum mă pregătesc pentru a treia iarnă 
în Letea. Și rezist.

— Te simți singură, aici?
— Am cărți, am foarte multe cărți. 

Apoi învăț, să-mi dau secundariatul. 
La urma urmei, un om nu se poate 
plictisi. Sau nu se poate plictisi mai 
mult în Letea decît în București, să 
zicem.

— Ce-ți lipsește?
— Un om. Un om al meu. Un om 

al meu care să mă apere.
— Ești vulnerabilă, deci?
— Sînt femeie. Aș vrea un om al 

meu pentru întrebări, pentru răspun
suri, pentru incertitudini, pentru bucu
rii, pentru necazuri, pentru viață. Pînă 
la 28 de ani, n-a venit.

— Dii caii, dii dragă!
— Ascultă: cred că a venit timpul 

să te întreb foarte serios de ce nu vrei 
să scriu despre tine?

— Ți-am mai spus: nu am făcut 
nimic deosebit ca să scrii despre mine.

*

Cu numai două zile înainte de a veni 
noi a salvat un copil care se sufocase 
la naștere din cauza cordonului ombi
lical înfășurat în jurul gîtului. l-a dăruit 
viața, făcîndu-i respirație gură la gură.

*

— Cică e brutală, doctorița, ca un 
bărbat: înjură, se poartă prea sever, nu 
e prietenoasă — îmi zice un tovarăș 
instructor de partid, care se ocupă de 
sufletele de pe grinduri.

— Cine v-a spus'
— Mai multă lume.
— Și lumea aceea nu v-a spus cum 

a salvat mai deunăzi un copil la o naș
tere complicată? Și lumea aceea nu v-a 
spus cum stau caii gata de plecare, 
noapte și zi? Și lumea aceea nu v-a spus 
cum în doi ani și mai bine au venit pe 
lume peste o sută de copii vegheați de 
emoțiile ei ?

— Cică ar și bea.
— Cică e singură! Cîți prieteni are? 

Noi venim și plecăm și ea ne petrece 
cu zîmbet pînă la1 poartă, și rămîne. 
Noi venim și plecăm și ea rămîne... 
Cică e singură!... Știți unde stătea? 
într-o casă tocmai bună să se dărîme 
(se poate vedea). Știați? Și că n-a în
țeles prea bine că se poate muta în 
noul local al dispensarului.

*
— Mai gîndește-te doctorițo!
— M-am gîndit și ți-am răspuns: 

n-am făcut nimic deosebit. îmi fac 
meseria. Cinstit. Serios. Asta-i tot. în 
Letea sau aiurea aș face la fel: ce gă
sești grozav în asta?

— De ce ești brutală cu bolnavii?
— Uneori e nevoie... profesional.
— Nu înțeleg.
— Stai să vezi. Acum două luni naște 

soția lui Petrescu. Motea — tot pro
fesoară e și ea, dar ea e de aici, din 
Letea. Naște primul copil la treizeci 
de ani. A fost foarte greu. Să știi că la 

o naștere doctorul îți poate da sfatur 
Nu rîde! Nu glumesc! Adică, doctori 
nu-ți poate lua durerile: ele sînt neci 
sare. Toți copiii se nasc în durer 
altfel nu se poate. Or, Motea obosis 
Obosise și timpul trecea și dacă n 
năștea într-o oră maximum, copiii 
era în pericol. Să nu mai vorbim < 
avea hemoragie și că făcea parte dinți 
acei oameni cărora li se coagulea; 
sîngele cu greu. Nu aveam cum s- 
ajut; decît s-o fac să se înfurie, s-o sc< 
din apatie. Am înjurat-o, am zis că 
trag o pereche de palme, am zis c- 
las și plec.

*

— Dacă nu era doctorița, n-o nă 
team vie pe Silvia mea. Obosisem: îi 
chinasem drapelul cum se spune. > 
tunci, doctorița m-a înjurat, mi-a vo 
bit dur, a țipat la mine, a zis că 
bleagă, că mă lasă și pleacă. Avea 
nevoie de acel șoc. Mi-am dat sean 
mai pe urmă.

Cînd m-au lăsat durerile o clipă, a 
privit-o: îmi ținea mîna în mîinile < 
Lacrimile i se împreunau în bărbie ș 
picurau pe halat...

— Ești emotivă, doctorițo!
— Ți-am mai spus: sînt om... n 

femeie prima dată, apoi om, apoi med 
Am o fire păcătoasă. Nu pot rămîne 
din afară. Mă nasc și mor cu fiecare oi 
Nu e bine, știu, dar așa sînt.

— De ce faci mereu deosebire înt 
om și femeie?

— Pentru că mereu este deosebi 
între om și femeie.

*
— Dii caii! Hai băieții!... hai dragi 

Na că s-a rupt iar hamul! Poftim ! Răr 
în drum și să nu înjuri?! Ba să înji 
de mama focului!... Dac-ar vrea și- 
vrea, caii ăștia m-ar face praf cu cări 
cu tot! Cum să-i stăpînești_ fără I 
muri!... Dar ăștia nu-s cai! îs îngei 
Zău așa...

— Doctorițo, tu de ce nu bîrfe 
pe nimeni?

— Adică?
— Adică de ce nu bîrfești pe nimer 
— N-am cu nimeni nimic: îmi v 

de treaba mea cît mă țin puterile, 
gata!

— Am auzit că într-o zi i-ai dat 
palmă unei femei!

— De-aia ești reporter să le afli 
toate. Nu ți s-a spus și de ce?

— îmi spui tu acum !
— Că s-a apucat să nască, de a 

Nu mai știam ce să mă fac. Nu put 
fi transportată la Tulcea sau la Sulii 
Mă rog: iarnă. Dunărea înghețată. V! 
puternic. Legăturile telefonice înti 
rupte. Și uite așa. Am trezit-o din r 
păsare și... «am născut». Cred că 
ajutat. Și cred că și-a dat seama că 
nu procedam așa, se căra de pe Iun 
Cînd am scăpat cu bine amîndoi 
mi-a sărutat mîinile.

— Și tu ai plîns?
— l-am cerut iertare. Sper să 

înțeles.
— Ce fel de om ești tu, doctorii 
— Un om mic!
— Da, cred că nu ai nici 1,60 me 

— ești slabă ca un țîr, nu mănînci nir 
zile întregi, fumezi de mama foculu

nimeni nu vine,nim
I
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— să fiu medic și eu odată — ai să 
mori de prea mult suflet!

*

— Dii caii, dii fraților... că-ajungem 
îndată!

— Știi, îmi place dispensarul din 
C.A. Rosetti: sală de naștere, două ca
binete, staționar, farmacie... strălucește 
de curățenie. Miroase a zugrăveală 
proaspătă, e alb, imaculat.

— E și firesc. Au muncit oamenii zi 
și noapte, că dispensarul s-a construit 
prin muncă patriotică și contribuție 
obștească. A fost dat în folosință în 
august.

L-au început prin 1968.
— .. Știi, îți mulțumesc că m-ai găz

duit și că mi-ai făcut foc aseară. îmi 
era tare frig. Mă zdruncinase căruța o 
zi întreagă. îmi era rău. Rău și frig.

— Am știut eu că o să-ți fie frig. 
De aceea te-am culcat acolo!

— Adică de aceea mi-ai făcut foc!
— Nu: te-am culcat în camera aceea 

care are sobă. Altfel nu-ți puteam face 
foc. Celelalte încăperi n-au sobe de 
încălzit.

— Cum?
— Bine! Numai că în sala de nașteri 

și în staționar trebuie făcut foc, tre
buie întreținută căldura. Copiii mici 
au nevoie de multă căldură. Altfel nu 
se poate. De asta mă zbat. Că din 
partea mea... eu am o plapumă gro
zavă, n-am treabă!

— Ai spus cuiva?
—Dragă reporterițo,aici toți cînd vin 

pleacă repede. Toți se grăbesc. Să 
prindă vaporul la Periprava, sau vreo 
ocazie, dacă ies la Cardon, pentru 
Sulina. Numai tu ai stat o săptămînă.

— Cine trebuie să audă? Adică, stai 
că știu: partea administrativă și bugetul 
țin de Consiliul popular al comunei. 
De ce nu mergi la primar? Azi, mîine, 
vine iarna doar!

— Uite-așa!
— Sau ai fost?
— Am fost!
— Și ce ți-a zis?
— Mi-a zis să fac eu rost de sobe și 

mi le cumpără imediat, de parcă sobele 
ar crește în pădure la Letea. Mă duc 
cu Puiu și Mircea, aleg două, trei și ei 
mi le aduc la dispensar.

— (N-am replică)'. Văd că și cu len
jeria stați destul de prost. Cine tre
buie să v-o asigure? Pare-mi-se intră la 
rubrica «medicamente și instrumen
tar medical» — nu?

ii nu pleacă

— Știu eu? E ca și cu hamurile: 
ping-pong între Consiliul popular și 
Direcția sanitară a județului.

— Hai, că nu se poate!
— Ba se poate! Tu, reporterițo, ai 

să mori de prea multă mirare!

La Cardon stăm pe-o limbă de nisip 
și ne sorim. Am brațele pline cu crengi 
de cătină, cu bobițe portocalii, sute 
(acum, aduse pe ape, prin văzduh și 
pe uscat de la Letea în București, stau 
în camera mea). Plopii își tremură 
frunzele pînă ie pierd una cîte una, ca 
proștii. Undeva în stînga noastră, ma
rea. în față, apele canalului. Privim și 
așteptăm. Așteptăm parcă un semn. 
Nimeni nu vine, nimeni nu pleacă. De 
aici la Sulina, drum de ape, stuf, plaur 
și cîte un țipăt răzleț de rață sălbatică, 
în spatele nostru grindurile cu nisip, 
cu drumuri grele, pentru caii prieteni, 
în perspectivă: iarna.

%

— încă te mai poți răzgîndi docto- 
rito!: lasă-mă să scriu despre tine.

Nu!
— Atunci măcar o fotografie de a- 

mintire, fie și cu ochelarii tăi afurisiți, 
pe nas! (acum te rog să mă ierți că 
scriu și că voi folosi fotografia drept 
document pentru acei care vor să-ți 
vadă chipul. Trebuia să o fac, nu se 
putea altfel, crede-mă)... Te cunosc 
cît de cît doctorițe?

— Tu, da! Eu pe tine, nu!
— Crezi ?
— Da! Eu sînt un om obișnuit, oare

care... îmi fac cinstit meseria. Și atît!... 
Tu... știu eu?

— Și eu îmi fac cinstit meseria!

Drept pentru care în unul din nu
merele viitoare ale revistei veți putea 
citi reportajul-anchetă: «STOP CA
DRU».

Rodica RARĂU

POST SCRIPTUM
Tovarăși de la județ: 
un om e singur 
un om muncește 
un om înjură 
un om e obosit 
un om e trist 
un om bea 
un om rabdă frig 
un om e vulnerabil 
un om e femeie 
un om e om.
Pe nume VALENTINA LERIOS 

opinia ■■■■■■■■■■ 
unui alegător

arta de a minți 
cu importanță

Nu «vino mîine» — replica primi
tivă, cotidiană și bagatelizată de toată 
lumea pînă acolo îneît continuă să fie 
exploatată fără cea mai mică stinghe
reală, nu «Reveniți dumneavoastră» — 
această amînare mincinoasă, dar cei 
puțin mai civilizată, nici «Deocamdată... 
dar poate că mai tîrziu» — această 
elegantă și confraternă eschivare dătă
toare melancolic de speranță. Nu, eu 
vreau să vă propun să meditați la cei 
care te mint cu siguranță și cu impor
tanță cînd reușești să obții de la ei o 
întrevedere, sau o audiență, sau o 
convorbire telefonică, pentru că de 
obicei se ajunge greu la aceștia, și dacă 
te zbați să ajungi, înseamnă că ai ne
voie de ei. Deși nu de ei personal, ci 
de funcția pe care o ocupă. Dar ei 
știu să se substituie funcției cu toată 
persoana lor fizică și morală și să facă 
din numele lor un rang administrativ 
îneît dacă spui Cristinoiu — dau numele 
folosit de Baranga în «Opinia publică» 
— trebuie să înțelegi neapărat Direc
tor. Pentru că acest Cristinoiu este 
nume de director, nu poate fi de portar 
și nici de petiționar. S-a născut Cris
tinoiu, adică s-a născut director, cum 
se nășteau înainte conți sau viconți, 
cei care se trăgeau dintr-o anume fa
milie. Nu se puteau naște altceva, adică 
rîndași la castel sau bucătăreasă, sau 
chiar simplu cruciat.

Personajul despre care vorbesc eu 
este, să zicem, șef de spațiu locativ și 
are autoritate și vechime și chiar me
rite indiscutabile, dar pe lîngă toate 
acestea el a învățat și să mintă cu auto
ritate. Omul ajunge greu la el, pentru 
că sectorul e greu, pentru că lumea 
e multă, pentru că există și birocrație 
multă în domeniu, pentru că e și 
bine să nu obții ceva prea ușor, pentru 
că atunci nu-i mai dai importanță.

Folosești lanțul slăbiciunilor și te 
strecori în biroul lui, și el pare foarte 
obosit și nedormit, și-ți promite cu 
sinceritate și gravitate că se va ocupa 
și va face și își și notează pe calendarul 
de pe birou. Tu pleci, iar el se gîndește 
la cu totul altceva, în timp ce tu speri, 
crezi, îți faci planuri, ești gata să dai și 
un acatist pe numele lui, să fie ocrotit 
de orice rău, măcar pînă își ține pro
misiunea față de tine, dacă nu chiar 
întotdeauna.

Și pe urmă te trezești mințit. Mințit 
pur și simplu. Și-ți dai seama brusc 
cîte nopți ai visat frumos datorită 
minciunii lui, cîte dimineți te-ai sculat 
pe întuneric să obții un bon de audien
ță, cîte tramvaie ai schimbat mergînd 
pe scară ca să ajungi la timp, cîtă soli
citudine ai pus în glas cînd ai dat 
bună ziua secretarei lui, cîtă înțelegere 
umană ai pus în apăsarea clanței de la 
biroul lui.

Iar el te-a mințit. Te-a mințit grav, 
cu severitate, cu autoritate, cu im
portanță.

Cine poate oare stabili această vino
văție și pedeapsa ei? Vinovăția de a 
minți cu autoritate și de a servi false 
speranțe.

Dinu SĂRARU 

cronica tv 

turneul 
emblemelor 
în direct

«Seara pentru tineret» a lansat, în sfîrșit, 
o emisiune (în direct) îcare a debutat cu un 
remarcabil succes de public. Intitulată 
«Turneul emblemelor» — bucurîndu-se de 
sprijinul substanțial al C.C. al U.T.C. — 
emisiunea este închinată celei de-a XXX-a 
aniversări a Eliberării de sub jugul fascist, 
sărbătoare națională a poporului român, 
si celui de al Xl-lea Congres al P.C.R. încă 
'de la început, s-a impus prin prezenta
rea atrăgătoare, telegenică, a unui con
ținut bogat, inedit, cum a tost de pildă 
varianta nemaiauzită, nici de folcloriști, a 
Mioriței maramureșene. Exceptînd unele 
dereglări de ritm, și o prea mare discreție 
a regizorului în urmărirea din scurt a pu
blicului suporter, a reacției spontane a 
concurenților, a celorlalți participanti, prin 
mai multe planuri apropiate. Există un 
farmec al reacțiilor neașteptate, paradoxale 
uneori, traducînd trăiri adevărate, emoțio
nante. Și mai e ceva: minutul acela de gîn- 
dire este prea zgomotos. Cum se poate 
concentra cineva cînd îi pui metronomul, 
ca pe o ghilotină în față, iar prezentatorul, 
în același minut, vorbește, este spiritual, 
se mișcă și tot în același minut publicul 
scandează ca la fotbal «hai cutare». Acest 
minut, cred eu, ar trebui să rămînă un 
minut de meditație, nu numai pentru con
curenti ci și pentru publicul din sală, pen
tru telespectatori. S-ar putea umple scenic, 
cu o muzică adecvată, sau ceva care să 
stimuleze gîndirea dar în nici un caz cu 
mișcare, cu zgomot și metronom. Fiecare 
din concurenți are ceas la mînă, iar unii 
chiar cu secundar central. Un gong cu o 
sonoritate plăcută ar fi mai potrivit pentru 
a marca începerea și sfîrșitul acelui minut.

Și de astă dată, așa cum i-am obișnuit, 
invitații mei la această emisiune cărora le 
dau cuvintul au părerile lor- asistentul uni
versitar Andrei Șaguna, de la Drept. îmi 
spune că l-a emotional varianta din Satu 
Mare a Mioriței, iar ideea ingenioasă a 
realizatorilor de a prezenta neostentativ 
frumusețile patriei l-a hotărît să-și facă 
timp, cu orice preț, să urmărească această 
emisiune. Carmen Groza, studentă la mate
matică anul IV. care a urmărit emisiunea 
la căminul Grozăvești, bloc B. «...unde în 
țața televizorului erau și studenți străini. 
Programul prezentat este foarte bun pen
tru tineret, instructiv. Popularizarea folclo
rului autentic ar putea face ca tineretul 
să-și ciulească urechile și la astfel de 
creații, nu numai la muzica ușoară. Foarte 
bună mi s-a părut prima întrebare despre 
cei trei eroi locali. Istoria este deschisă 
si eroii vin din anonimat să se aștearnă 
în paginile ei». O întreb despre minutul de 
gîndire și iată, subscrie observațiilor mele. 
Propune muzică lentă, clasică, «ceva care 
să nu ne tulbure». Lui Mihai Manicatide, 
cercetător la Institutul de medicină internă 
«Nicolae Gh. Lupu», i-a plăcut emisiunea 
deoarece este legată de viață. A fost bine 
urmărită de aparate reacția sportivului în 
derută. întrebările despre poluare, găsel
nița cu cele trei rucsacuri și întrebarea 
care deși solicita concurentilor cunoștințe 
serioase, avea în ea ceva amuzant, inteli
gent. Ca dovadă că două județe au pierdut 
cîte un punct la întrebarea asta. Și buchetul 
de flori dat concurentilor în care se afla 
o floare rară cuprinde o disponibilitate spi
rituală, un lirism binevenit ca un răvaș de 
anul nou. Alexandrescu Cristina și Popescu 
Constanta, studente la istorie, remarcă buna 
pregătire a concurenților și că emisiunea 
are darul de a pune pe tineri în fața tinerilor, 
reflectînd astfel realele lor preocupări, isto
ria patriei, atitudinile civice, descoperirea 
frumuseților folclorului, noi talente, spiri
tul de competiție, probleme etnografice etc. 
Acestea fiind zise, noi ce să ne mai ameste
căm!...
LA CEREREA TELESPECTATORILOR

Am promis odată în cuvintele acestei 
rubrici că despre orice emisiune care se 
va relua la cererea telespectatorilor voi scrie, 
deoarece gustul publicului nu mi-a fost și 
nu-mi este indiferent, ci dimpotrivă. Du 
minică, în cadrul «Albumului duminical», 
Florin Piersic a fost bisat pentru perfor 
manța sa de a umple o sală de clasă intrînd 
simultan în pielea profesorului Marius 
Chicoș Rostogan, a tuturor elevilor «emi- 
nintului» profesor și chiar a... ilustrei ma
troane. Cunosc această creație'a actorului 
încă de pe băncile Institutului de teatru. 
Piersic Florin interpreta ca și acum (minus 
măiestria profesionistului), cu aceeași dă
ruire, cu aceeași disponibilitate, creionînd 
cu umor cîteva fizionomii caragialești. Nicu 
Stănilă din București, strada Galați 10, zice: 
Pentru asta da, au dreptate telespectatorii 
să-l mai ceară o dată pentru că, nu știu 
cum să spun, în această scenă e foarte 
bun, domnule. Coman ȘOVA
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decît descrierea apăratelor
pe care le vom întîlni
în exercitarea profesiunii alese

te pentru noi. Ne-a inițiat în 
cea mai gingașă și mai frumoasă 
sferă.a activităților umane. Țin 
să-i mulțumesc din inimă pe a- 
ceastă cale distinsului nostru pro
fesor.

Mă întreb: dacă dumnealui nu 
ne ieșea în cale reușeam noi, a- 
cești elevi, puțini la număr, e 
drept, să descoperim singuri ceea 
ce dumnealui ne-a descoperit? 
Nu cred.

De gradul de cultură scăzut al 
elevilor, și deci și al celor de la

Liceul economic nr. 3 București, 
se fac în mare parte vinovate 
și cadrele didactice ale liceului 
în care învață fiecare.

în încheiere un dicton, al Doam
nei de Staâl, mobilizator, cred 
eu: «Tot ceea ce omul a realizat 
mai măreț se datorează acelui 
sentiment dureros al nedesăvîr- 
șirii destinului său».

Cu stimă, 
Procopie Iliescu

Anul V L.I.I.L. Rm. Vîlcea
M-a bucurat foarte mult apa

riția unei pagini dedicată în tota
litate elevilor, în revista dum
neavoastră, atît de cunoscută. 
Citesc cu viu interes fiecare nu
măr. Foarte interesante mi s-au 
părut «extemporalele Flacăra». 
Dar nu mă mulțumește faptul că 
sînt adresate unui număr re- 
strîns de elevi. Eu propun să se 
găsească o modalitate ca la aceste 
«extemporale Flacăra» să parti
cipe toți cei care doresc, de pe 
întreg cuprinsul țării.

Răspunsurile date de elevii din 
anul lll-C de la Liceul economic 
nr. 3 din București m-au uluit, 
iar «părerea personală» a tova
rășei Popa Anca Maria m-a uimit. 
Și că nu mă așteptam să întîlnim 
elevi de liceu care să nu știe 
nici anul răscoalei conduse de 
Horia, Cloșca și Crișan.

Este foarte adevărat că noi, 
elevii liceelor de specialitate, a- 
vem un program foarte încărcat, 
că timpul liber este foarte puțin. 
Nici la cei de la liceele teoretice 
situația nu e mai roză. Chiar și 
puținul timp liber ce ne mai 
rămîne după îndeplinirea între
gului noian de activități școlare 
și extrașcolare (mai toate obliga
torii) nu-l putem dedica în în
tregime cunoașterii valorilor ar
tistice ale umanității. Arta «coti
diană», cinematograful, televiziu
nea, și alături de ea sportul, ne 
acaparează o mare parte din tim
pul liber.

Deci, noi, elevii de liceu ai 
acestor ani, cunoaștem, dragi e- 
ducatori și părinți, o mare criză 
de timp. Vă rugăm, dragi educa
tori și edituri de manuale, să ne 
ajutați.

Putem cîștiga timp dacă avem 
la dispoziție manuale cu lecții 
complete și fără lucruri inutile.

Vrem să cunoaștem mai mult 
decît descrierea aparatelor și uti
lajelor pe care le vom întîlni în 
exercitarea profesiunii alese. 
Vrem să cunoaștem tot ceea ce 
omul a creat mai măreț și mai 
demn de admirație de-a lungul 
veacurilor. Sîntem adolescenți de

15-20 arii. Acum se pun bazele 
viitoarei noastre zestre intelec
tuale. Acum, în această perioadă 
a vieții noastre.de la 15 la 20 ani, 
ne formăm gustul frumosului ar
tistic. Acum se ridică bazele con
cepțiilor noastre ideologice și 
estetice. Acum stabilim filiațiu- 
nile intime de comunicare cu 
arta Asa cred eu că gîndește ori
care elev al zilelor noastre. Sau, 
cel puțin, așa ar trebui.

«Părerea personală» a tova
rășei colege din București îmi 
arată clar faptul că nu toți gîn- 
dim la fel.

Țin neapărat să neg cele spuse 
de tovarășa, prin exemplul meu 
personal.

Sînt elev în anul V la L.I.I.L. 
Rm. Vîlcea. Din anul II citesc 
curent ziare și reviste săptămî- 
nale (România literară, Săptă- 
mîna. Luceafărul, Contempora
nul și, de curînd, Flacăra). Sînt 
la curent cu tot ce se întîmplă. 
Pînă m-am obișnuit mi-a fost 
greu. Citeam foarte greu o re
vistă ca România literară. îmi lua 
o săptămînă pînă să citesc cîteva 
rubrici. în această perioadă am 
înregistrat și o serie de rezultate 
slabe la învățătură. între timp 
m-am obișnuit să citesc și să asi
milez repede, să selectez ceea ce 
citesc. Nu mai este afectată în
vățătura.

Tot din anul II am început să 
deprind tainele audierii muzicii 
simfonice. Cel care mi-a călăuzit, 
mie și altor colegi de-ai mei, pașii 
în universul muzicii a fost și este 
(și azi își continuă această misiu
ne de onoare și cinste în cadrul 
Universității populare Rm. Vîl
cea) eminentul nostru diriginte, 
profesor de specialitate, inginer 
Dan Broșteanu. Dumnealui rfe-a 
purtat pașii șovăitori și la prima 
expoziție de pictură, la primul 
spectacol de operetă vizionat de 
cei mai mulți dintre noi. Atunci 
nu vedeam necesitatea cunoaș
terii unor astfel de lucruri. Semă
năm cu tovarășa Pooa Anca Maria. 
Astăzi sînt foarte mulțumit de 
ceea ce a făcut tovarășul dirigin

nimeni nu-ti cere să fii 9

doctor în toate științele ♦ 9

Citind prima serie de extem
porale Flacăra mi-a atras în 
mod deosebit atenția o «părere 
personală».

îmi permit să fac cîteva consi
derații pe marginea acesteia.

Autoarea este de părere că 
nu trebuie să ne încărcăm me
moria cu noțiuni «abstracte», 
de genul celor puse în discuție 
în cadrul extemporalului, pe mo
tivul că însușirea acestora ar 
împiedica stricta specializare.

Ce fel de «specialist» ești în 
secolul XX cînd nu cunoști date 
din istoria patriei sau a Terrei, 
dacă nu ai cunoștințe în dome
niul cultural și artistic, nu ești la 
curent cu situația politică inter
nă și internațională?

Oare ar putea cineva să acti
veze în condiții optime dacă ar 
ști să răspundă numai la între
bări dintr-un singur domeniu? 
Se pare că nu.

Discutam la o oră de dirigenție

cazul unui inginer chimist care 
ar avea bogate cunoștințe teore
tice. ar cunoaște mecanismele de 
reacție, tehnologia proceselor, 
dar nu cunoaște utilajul aferent 
producției și puțină mecanică. 
Ar putea el să îmbunătățească 
condițiile de lucru, să le facă 
mai eficiente? Dealtfel nici nu 
poate fi conceput un inginer 
chimist care să nu aibă cunoștin
țe de fizică.

Vreau să spun că e bine să nu 
ne autoplafonăm setea de cu
noaștere specifică vîrstei; să a- 
profundăm un domeniu, dar să 
ținem seama și de «vecinii de 
hotar», și din cînd în cînd să ne 
aruncăm privirea asupra «abs
tracțiunilor» cotidiene, amintin- 
du-ne butada: «Cine nu urcă, 
coboară».

Georgian Ovidiu — anul IV 
Liceul nr. 2 Rădăuți — 

Suceava

dragi colegi de generație
de la liceul economic

Dragi colegi de generație 
de la Liceul economic, 

în aceste rînduri încerc să-mi 
exprim regretul care m-a cu
prins citind răspunsurile voastre 
la întrebările «Flăcării», întrebări 
legitime, deloc hazardate, cum 
le consideră Tîlciu Virgil.

Nu înțeleg cum poți spune, dra
gă Popa Anca Maria că «societatea 
în care trăim nu are nevoie de 
astfel de cunoștințe». Dimpotri
vă, acum, tocmai acum, are ne
voie de intelectuali multilateral 
pregătiți.

Nu condamn faptul că nici unul 
dintre voi n-a știut cine este re
dactorul șef al revistei «Tomis», 
însă nu este permis să nu se știe 
în ce an a început răscoala lui 
Horia, Cloșca și Crișan, martiri 
ai neamului nostru. Cum poate 
să nu ne impresioneze sufletul 
și să uităm cuvintele lui Horia, 
spuse cu o ultimă fărîmă de 
viață: «Mor pentru popor!»

Indiferent dacă ne place pic
tura sau nu (v. Titu Victoria) 
trebuie să cunoaștem operele 
titanilor picturii românești.

Eu cred că, într-o anumită 
măsură, și școala, cadrele didac
tice, sînt răspunzătoare de la
cunele tineretului, deoarece nu 
în fiecare familie elevul găsește 
climatul propice dezvoltării sale 
intelectuale.

Iubesc nespus de mult arta 
(muzică, pictură, sculptură), is
toria și științele sociale, cu toate 
că urmez cursul real! Și asta 
poate datorită profesoarei mele 
de istorie și profesorului de bio
logie, OAMENI în adevăratul sens 
al cuvîntului, ca dealtfel majori
tatea cadrelor didactice din Li
ceul teoretic-Lipova. Am impre
sia că pe lîngă cunoștințe, tre
buie insuflată elevului și dra
gostea pentru oameni. în primul 
rînd pentru oameni!

Ce părere aveți, dragi colegi 
de generație?

Vă întreabă Angela Ursan, 
Liceul teoretic Lipova.

din toate 
cîte ceva

în cîteva rînduri — pe care am 
crezut de cuviință să vi le tri
mit — vreau să-mi exprim și eu 
admirația față de această rubrică 
«Elevii prin ei înșiși», dedicată 
nouă, tuturor elevilor. Mă bucur 
nespus de mult că noi, elevii, 
putem să ne exprimăm gîndurile 
și preocupările noastre. Apreciez 
în mod deosebit «extemporal- 
flacăra», deoarece citind între
bările și răspunsurile date și con- 
fruntîndu-le cu ale mele îmi dau 
seama cîte noțiuni cunosc și cîte 
nu cunosc. Dealtfel, cred că toți 
elevii care citesc «extemporal- 
flacăra» analizează atît întrebările 
cît și răspunsurile date. Propun 
ca acest «extemporal-flacăra» să 
cuprindă întrebări cît mai va
riate și din toate științele. Nu 
apreciez răspunsuri de genul 
«nu-mi încarc memoria cu astfel 
de noțiuni» sau «nu-mi inspiră 
interesul». Fiecare știință are 
lucruri destul de interesante și 
utile totodată. Chiar dacă nu 
stăpînești toate științele, dar ori- 
cît de puțin trebuie să știi din 
toate cîte reva.
Cu deosebit respect,

Botezatu Viorica 
anul IV 

Liceul Alexandru Vlahuță 
Localitatea Podul Turcului

Județul Bacău

poșta 

candida

NORICA NECULA, Liceul teoretic 
nr. 2 Călărași. Citez din scrisoarea ta: 
«Pentru mine, scrisul înseamnă viața, viața 
toată. Visul meu este să devin scriitoare sau 
ziaristă, pentru a cunoaște tot ceea ce se 
ascunde în sufletul oamenilor, căci mulți 
dintre ei au taine atît de frumoase». Ce 
sfat aș putea să dau, oare, celor 15 ani pe 
care abia i-ai împlinit? Greu de spus. în 
orice caz, îți urez succes și perseverență 
(dacă mai ai nevoie...) în realizarea unui vis 
care — te previn — se împlinește cu multe 
eforturi, cu multă muncă. Cît despre dorința 
ta de a cunoaște tot ceea ce se ascunde în 
sufletul oamenilor, nu-ți face .prea multe 
iluzii. Din păcate, sau din fericire, e aproape 
cu neputință să afli chiar totul.

CONTINUĂ AVALANȘA DE EPIS
TOLE pe marginea «cazului» Filip, pe 

care îl credeam epuizat. De regulă, cores
pondenții îi dau dreptate lui Filip, în timp 
ce fetele îl acuză, cel mai adesea, de rea 
voință. Mihai HURDUC, de la Liceul 
«Nicolae Bălcescu» din Pitești, este de 
partea lui Filip, într-o scrisoare temperată, 
scrisă cu chibzuință. în schimb, tot un pi- 
teștean, Sandu BOGDAN sare peste cal, 
vorbind chiar de un «negoț» feminin. E 
prea mult. Sandule, iar rîndurile tale, deși 
emoționante prin sinceritate, sînt cețoase, 
confuze.

DORU CHINEZU, Lugoj. în ciuda 
faptului că îți place ENORM (majusculele 
îți aparțin) noua față a revistei «Flacăra», 
interdicția apariției versurilor în această 
pagină rămîne în picioare. Dealtfel, «elipsa» 
pe care mi-ai trimis-o e cam eliptică, chiar 
cu cîteva scăpări gramaticale. Se pare însă 

că nu ești lipsit de talent, așa că îți transmit 
sfatul de rigoare: mai încearcă.

POEZINA ERNEST, Galați. Pentru 
că scrisoarea ta nu are decît 10 rînduri, îmi 
permit să o citez în întregime și să arunc 
astfel o nouă mănușă, lat-o: «Mulțumind 
și eu redacției pentru efortul pe care l-a 
făcut să ne pună nouă la dispoziție una din 
paginile revistei, doresc să ridic două între
bări, adresate fetelor. Prima: ce înțelegeți 
voi prin cuvîntul sărut și prin actul în sine? 
A doua: la ce vă gîndiți atunci cînd vă sărută 
un băiat? La ce v-ați gîndit cînd ați fost 
sărutată prima oară?» Ei, ei, acu-i acu! 
Ce ne facem fetelor?

RED.

noastre.de


utilitatea extemporalului mi se pare a fi 
desăvîrșită in momentul în care
inteligența este invitată să dea răspunsurile, 
nu memoria

starea comerțului ■■■■■■■

luna 
specialităților 
culinare

Dascăl într-o școală de la țară, de foarte 
puține ori i-am răsplătit pe elevi cu nota 
maximă. Cînd am făcut-o, am fost obligat. 
M-au impresionat întotdeauna judecata și 
ascuțimea inteligenței solicitate să-și pro
iecteze lumina peste necunoscut. Gazetar 
fiind, mă aflu in permanență printre tineri, 
îi ascult și mărturisesc că niciodată nu mă 
deranjează cînd nu știu între ce ani s-a 
desfășurat războiul de 100 de ani sau dacă 
nu cunosc numele redactorului șef al revistei 
«TOMIS».

Conținutul extemporalului (I) din «Fla
căra», excelent ca idee, mi se pare a fi 
pilda uneia dintre cele mai mari erori care 
persistă cu înverșunare în învățămînt, din 
cîte știu, nu numai de la noi. Este vorba de 
predominarea criteriului cantitativ în apre
cierea cunoștințelor. Firește că, pornind de 
aici, ne-am putea lansa în interminabile 
discuții pro și contra, trecînd alternativ prin 
psihologie și pedagogie. Nu voi face această 
ispititoare excursie.

Propun în schimb o abordare, îndrăznesc 
să-i spun inedită, și anume aceea a tra
tării problemei din perspectiva sistemului 
deschis, numit astfel tocmai pentru că oferă 
o mai mare fluiditate informației pe par
cursul său, avînd astfel posibilitatea ca, la 
nivelul buclelor de reacție, fiecare unitate 
de informație să fie asimilată calitativ. Un 
asemenea sistem deschis este omul con
temporan și, cu atît mai mult, tînărul. 
Pentru a fi mai pe înțeles voi adăuga că un 
asemenea sistem este perfect sinonim cu 
un adevăr certificat de milenii, din păcate 
violat cu înverșunare: important nu este ce 
știi, ci ceea ce știi să faci cu ceea ce știi. 
Vechea controversă dintre puritanismul aca
demic și firea iconoclastă a scormonitorilor 
în taina necunoscutului.

Principiul după care un tînăr trebuie să 
știe absolut tot ce au făcut înaintașii lezează

reflexe

de
A. MIHAILOPOL

Povestiri 

de

Offenbach

exercițiul inteligenței. Cit de păgubitoare 
este o asemenea tehnică ce ne privează de 
o mai masivă prezență in plutonul făurito
rilor de valori primare reiese și din urmă
toarele două exemple, dintre care unul este 
lesne de analizat dacă sîntem dispuși să 
renunțăm la un mănunchi de prejudecăți.

Cunosc foarte mulți tineri reținuți, pentru 
excepționalele lor calități, în activitatea di
dactică și de cercetare. Unul dintre ei s-a 
dedicat cercetării motoarelor lineare. Dar 
fantastica aventură a explorării se desfă
șoară greoi, amînată fiind de bariera «încă 
nu am citit totul din ceea ce s-a scris pînă 
în prezent». Al doilea exemplu. Aflat într-o 
delegație în străinătate, unul dintre colegi 
s-a încăpățînat să pună cu prilejul fiecărei 
întîlniri cu reprezentanți ai tineretului de 
acolo, următoarea întrebare: «Care este 
atitudinea tinerei generații față de cultura 
dumneavoastră clasică?» Și, tot așa, de 
fiecare dată, gazdele se aflau la mare 
încurcătură. Interesul pentru valori națio
nale de mult intrate în patrimoniul uni
versal este foarte scăzut. Totul, păreau să 
ne spună interlocutorii, se rezumă la pre
zența conștiinței existenței acestor valori 
și, în momentul în care ele sînt reclamate 
de nevoi sociale imediate, integrarea în- 
tr-un circuit funcțional se realizează auto
mat. Aceasta nu înseamnă nicidecum că ei 
și-ar stima mai puțin înaintașii ori că noi, 
știind mai mult decît ei despre propria lor 
cultură, le-am fi cumva superiori.

Foarte răspîndită este înțelegerea noțiu
nii de practică drept un exercițiu prelungit, 
menit să ne sporească îndemînarea. în sub
text, accepțiunea dezvăluie o predominanță 
a deprinderilor de tip mecanic. Nu cităm 
concluziile statisticienilor care contabili
zează cantitatea de informație aruncată 
zilnic pe piața consumului științific. Cert 
este că ea determină obiectiv nevoia pre

luării intr-un sistem adecvat noii ipostaze 
în care se prezintă: exercițiul gîndirii tinde 
să devină o necesitate realizată prin inter
mediul unui sistem practic, eficient, de 
materializare a informației cu destinație în 
consumul util. Or, un asemenea deziderat 
fundamental nu va putea fi realizat atîta 
vreme cit instituțiile sociale menite să-l 
servească nu-și modelează structura potri
vit noilor imperative.

Cu un pic de bunăvoință se poate afirma 
că o asemenea instituție este și presa, lată 
de ce socotesc deficitar extemporalul din 
«Flacăra» dat elevilor din anul al lll-lea, 
Liceul economic nr. 3 București. Cu atît 
mai mult cu cit el se adresează unei vîrste 
aflate în pragul maturității, cu alte cuvinte, 
cînd sentimentul personalității își caută 
propriul limbaj de exteriorizare. Important 
este ca dorința de angajare, de implicare 
să fie satisfăcută. Repet, ideea extempo
ralului este excelentă, dar în actuala formă 
este puțin folositoare. Necunoașterea ter
menului «folk» (abstracție făcînd de didac
ticismul ei infantil) capătă în subtext o 
sancțiune scolastică. Utilitatea extempora
lului mi se pare a fi desăvîrșită în momentul 
în care inteligența este invitată să dea 
răspunsurile și nu memoria; în momentul 
în care orgoliul personalității, aflată în 
plin proces de formare, angajează inteli
gența obligînd-o să solicite memoria. Se 
satisface în acest mod, dar de data aceasta 
din interior, o a doua cerință a instrucției, 
mai apropiată de spiritul timpului, cea a 
acumulărilor cantitative. Astfel realizat, ex
temporalul ar putea deveni un colecționar de 
idei și soluții pe teme și realități impuse de 
comanda socială.

Ion DANCEA
Timișoara

A

Scopul acestei luni, aflu de la directorul 
comercial al I.A.P.L. sector 1 București, 
Nicolae Roșu, este de a lansa noi produse 
culinare, de a pune în contact cumpărătorul 
cu noile preparate pe care le va putea con
suma în lunile de iarnă și de a permite un 
schimb de experiență între salariații între
prinderii (I.A.P.L.) Se face de asemenea 
un sondaj al gusturilor cumpărătorilor, fiind
că unele sînt gusturile populației, să zicem, 
în perimetrul restaurantului «Perla» și altele 
în zona unde își desface sortimentul gastro
nomic restaurantul «Ovidiu». Și firește, e 
bine să fie cunoscute doleanțele tuturor.

— Ce produse noi au fost lansate în a- 
ceastă lună?

— Multe. Nu le știu eu pe toate. E destul 
de greu, eu răspund și de partea administra
tivă și de partea comercială. Dar aș putea 
da un telefon la una din unitățile noastre... 
Alo, alo! Tovarășul Tincu? Tovarășul Tincu, 
spune-mi te rog ce produse am lansat noi 
anul ăsta și le menținem în continuare?.. 
Desigur, tovarășe Tincu, semipreparate, dar 
cum se numesc ele? Am făcut noi niște pro
duse noi și pe care le menținem în conti
nuare. știi dumneata... Ei, măi tovarășe 
Tincu, sărmăluțe în foi de viță, astea au mai 
fost, știi dumneata... Ardei umpluți? Ce te 
emoționezi așa tovarășe Tincu? Porc cu 
varză? Ăsta-i preparat. Perișoare cu ver
deață? Așa, dragul meu, desigur, perișoare 
cu verdeață. Și mai avem noi o salată pe care 
n-o facem decît noi și care nu se mai găsește 
nicăieri... Cam astea.

— Vorbeați de un schimb de experiență.
— Un schimb de experiență? Schimbul 

de experiență se realizează astfel: la restau
rantul «Perla», de exemplu, pentru pregă
tirea expoziției au lucrat și tovarășii bucă
tari de la «Șiretul». Mărturisesc că eu nu 
împărtășesc părerea unor tovarăși care con
sideră că luna asta n-ar trebui să se rezume 
decît la aceste expoziții organizate într-o 
singură zi, pe o masă, și atîta tot. E nevoie de 
o continuitate.

— De pildă, în urma lunii preparatelor 
culinare de anul trecut, ce concluzii ați 
reținut și ce măsuri au fost luate? _

— Anul trecut " eu am răspuns de niște 
bufete numai. Poate amînăm întrebarea 
asta pentru la anul;

— Sînteți nou. .deci,.Jn această funcție?
— De șapte ani.
— Atunci? .
— La noi în intreprinde_re.au fost efect.ua>- 

te modificări. Am fost î 9,'întreprinderi și . 
ne-am reorganizat. Acum -sînt'em- opt—InS 
noua formulă vom urmări și vom aplica 
toate măsurile care se cer pentru ca sorti
mentul preparatelor să se diversifice în 
continuare. Dar pentru că tot sînteți aici 
să facem și puțină reclamă unităților noastre. 
Scrieți, de exemplu, că întreprinderea noas
tră își pregătește toate unitățile pentru pri
ma zi a Anului nou într-un număr de 15, 
cînd se vor prezenta cu un decor deosebit, 
cu programe muzicale variate și în mod 
deosebit meniurile care au fost întocmite 
vor fi, considerăm, pe gustul consumatorilor 
noștri, adică al musafirilor noștri; vom mai 
servi meniuri pentru revelion și la Ateneul 
tineretului și la alte întreprinderi și insti
tuții care ne vor solicita.

Fiindcă tovarășul Roșu mi-a vorbit despre 
necesitatea cunoașterii gusturilor populației 
din fiecare zonă a Bucureștiului și despre 
rolul pe care această lună îl are în depista
rea lor, m-am deplasat la restaurantele 
«Dunărea» și «Perla» pentru a-mi verifica 
o părere preconcepută și anume că în urma 
expozițiilor care au fost organizate luna 
aceasta și de atîția ani meniurile au rămas 
aceleași dintotdeauna, și aceleași peste tot. 
Din nefericire nu m-am înșelat.

Nicolae CRISTACHE

intreprinde_re.au
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Pentru mine, grădina și 
casa coanei Frosa erau, ori
cum, un mic paradis. Dar 
de cînd cu descoperirea a- 
ceea că pămîntul se învîr- 
tește odată cu casa și gră
dina ei cu tot, ele deveniseră 
nu un mic paradis, ci para
disul însuși, marele și infai
libilul, așa cum. Dumnezeu 
îl gîndise și-l croise. De 
aceea mă duceam oricînd 
cu bucurie să o văd pe coa
na Frosa, cînd mama, ca să 
mai scape de pisălogelile 
mele, mă trimitea la dînsa.

Ceea ce se-ntîmplă și-n 
acea zi de duminică ori de 
sărbătoare cînd, îmbrăcat în 
hăinuțele mele cele mai cu
rățele, am pornit-o spre Doc- 
toroaia, cu un bilețel din 
partea mamei. Era instalată 
deja primăvara, cu florile ei 
deschise-n soare, cu mugu 
rii plesniți de peste-o săp- 
tămînă, cu sălciile pline de 
verdeață. Cînd să trec prin 
dreptul străduței ce lega bi
serica de ulița noastră, că- 
zînd vertical pe gardul gră
dinii Doamnei Doctor s-a 
ivit nu știu de unde cîinele 
acela Saint Bernard pe ca- 
re-l mai văzusem trăgînd 
căruciorul cu copii într-însul 
așa că n-am socotit nece
sar să mă feresc de el. Cînd 
colo, animalul s-a purtat a- 
gresiv cu mine, dîndu-și col
ții pe față. Nu mai știu ce-am 
făcut eu, voi fi strigat sau 
am luat o piatră de pe jos

făcut eu ceva cîinelui de 
l-am provocat să mă atace. 
Degeaba-i repetam pentru 
a zecea oară că nici măcar 
nu băgasem de seamă că 
e-n stradă pînă ce nu venise 
lîngă mine, mama tot nu era 
convinsă de necomplicita- 
tea mea cu agresorul canin, 
atît de frumos, de puternic 
și de bine înzestrat cu colții 
lui. A trebuit, ca de obicei, 
să intervină mama Leana 
cu blîndețea ei îngăduitoare, 
ca s-o potolească pe mama: 
«Nu se poate, Coconiță, bă
iatul nu minte cînd spune 
că nici nu văzuse cîinele 
pînă ce nu s-a dat la el...»

— Dar de ce atunci avea 
piatra-n mînă?..

— Păi, Doamne ferește, 
că doar nu era să nu se a- 
pere!.. E el mic, da' e băr
bat, n-a stat cu mîinile-n 
sîn...

— N-o fi stat, asta zic și 
eu, că un cîine cît de rău, 
dacă nu e turbat, nu-ți face 
nimic dacă treci pe lîngă el 
fără să-l ameninți... Dar mai 
știi, cu Nuci ăsta, care cine 
știe ce experiență, ca și cu 
pisica, avea acum de gînd 
să facă și cu dulăul?..

Nu era nimic adevărat din 
ce spunea mama, iar rezer
va ei, «dacă nu e turbat», 
mi-a infuzat o doză de pesi
mism de care nu mai aveam 
nevoie, speriat și invalid 
cum mă aflam. Fapt este că 
amintirea tăierii cozii pisicii

concubinaj consignația

„viermele turbării44

ca să mă apăr, gest ce are 
în general un efect sigur 
asupra cîinilor care-atacă, 
fiindcă deși-i îndîrjește, îi 
ține totuși la distanță.

Cu cîinele cel roșu, însă, 
lucrurile nu s-au petrecut 
așa, ci s-a repezit la mine 
cît era de mare ca un vițel 
și, pînă să mai intervină 
cineva sau să-l alung eu cu 
piatra, mi-a apucat mina um- 
plîndu-mi palma de sînge. 
Intre timp, sau la răcnetele 
mele mai mult de stupoare 
decît de durere, au sărit 
cîțiva vecini și-au gonit a- 
gresorul, în timp ce eu am 
făcut bîzîind cale-întoarsă.

Cînd m-a văzut, mama a 
făcut scena de rigoare, cu 
țipete și văicăreli, apoi mi-a 
spălat rana cu acid boric 
și tinctură de iod. Se vedea 
într-adevăr foarte bine urma 
mușcăturii care, fără să-mi 
fi străbătut palma, îmi lăsa
se o urmă adîncă și sînge- 
rată la extremitatea cîmpului 
lui Marte al mîinii drepte 
(sau stîngi)? Bandajdt, cu 
tifon și cu dureri, dar mai 
ales intrigat și speriat, nu-mi 
mai ardea de vizită la coana 
Frosa Ionescu, ci m-am lun
git pe pat extenuat, ca după 
o adevărată intervenție chi
rurgicală.

Și-n afara spaimei și du
rerii pricinuite de acest acci
dent, ce mă enerva și mai 
tare era gălăgia pe care 
mi-o făcea mama, că nu, 
că nu se poate să nu-i fi

nu mi se părea o nimica 
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Era foarte tînără, aproape un copil. Nici el nu 
era prea matur. După cinci luni de conviețuire, 
băiatul dispare fără urmă. In actul de naștere al 
fetiței care vine pe lume — după alte patru luni 
— la rubrica «tatăl copilului»: o Hniuță. Tînăra 
mamă n-are mijloace de existență, lasă fetița la 
Casa de copii din C. și intră, muncitoare necali
ficată, la Fabrica de conserve din O. Se zbate 
și e admisă la cursul de calificare. Cunoaște aici 
alt tînăr. De la bun început îi spune adevărul, 
situația cu fetița, tînărul acceptă s-o ia așa cum 
e. Căsătorie legitimă. Apoi, imediat după căsă
torie, altă sarcină. Motiv pentru ca aducerea 
fetiței să fie amînată temporar. Urmează conce
diul de naștere, hotărîrea soțului ca soția să 
rămînă definitiv acasă, venirea pe lume a altei 
fetițe. Și cealaltă e adusă, în sfîrșit, în noul cămin 
conjugal. Dar, deși a împlinit doi ani și jumătate, 
fetița nu scoate nici o vorbă, nici nu aude. Mama 
nu vrea să creadă câ-i surdo-mută. Umblă pe la 
medici. Tatăl aproape c-a uitat făgăduiala inițială, 
profită de defectul fizic descoperit și îi cere mamei 
să-și interneze fetița, oriunde, numai să nu-i 
mai vadă prin casă «mutra împietrită». Mama, 
dacă n-ar fi avut a doua fată, poate c-ar fi renun
țat la bărbat, fie și... legal dar i se rupe inima și 
de soarta sugarului. «Ah! cum am pășit eu în 
viața de adult».

Concubinajul e o plagă! Să nu ne sperie semnul 
de exclamație. Nenumărate sînt situațiile în care, 
datorită unor asemenea cupluri nelegalizate, pe 
parcursul conviețuirii se ivesc necazuri serioase, 
unele încheiate cu adevărate tragedii. Astfel, o 
corespondentă din Moldova îmi descrie și cazul 
ei: are 33 de ani, un băiat de 14 ani din prima 
căsătorie, legală dar desfăcută, după care trăieș
te cu un bărbat de asemenea despărțit de soție, 
însă fără divorț, naște un alt băiat (celălalt copil 
e dat pe la bunici, nefiind suportat de tatăl vitreg 
concubin) și, de unde pînă atunci bărbatul pre
tindea că asta îl va lega și mai mult de «con
soarta» sa, iată că raporturile se deteriorează 
văzînd cu ochii. Acum, «soțul-concubin» trăiește 
cu altă femeie, a ajuns să nu se mai uite nici 
măcar la copilul lui, iar atunci cînd coresponden
ta mea a tost internată pentru o lună de zile în 
spital cu sugarul, i-a bătut băiatul mare venit eă

Se vorbește astăzi atît de mult despre lupte 
împotriva prostului-gust, devenit incompatibil 
cu tot ceea ce noi realizăm, cu tot ce întreprin
dem, cu aspirațiile fundamentale ale lumii în care 
trăim! Nu cred să existe cineva dispus — pe baza 
unor argumente temeinice și plauzibile — a sus
ține contrariul, în această privință. Și totuși, ce 
este prostul-gust, în ce constă sau la ce se re
duce? O anchetă întreprinsă, nu demult, în 
diferite medii sociale bucureștene releva unele 
aspecte ale termenilor de «bun-gust» și «prost- 
gust» pe care noi, de obicei, le ignorăm, in dez
baterile contemporane pe teme de estetică, sfera 
și conținutul celor doi termeni apar ca fiind 
cunoscute și acceptate, dincolo de orice îndoială 
de către toți cei care le invocă. în realitate, lucru
rile sînt mult mai complicate. Nu există un con
sens unanim, nici în legătură cu valoarea terme
nului de «bun-gust» și nici în legătură cu valoarea 
Termenului de «prost-gust». în măsura în care 
accepțiunea unuia sau altuia dintre cei doi ter
meni diferă, apar acele perturbații de ordin este
tic, resimțite negativ la nivelul vieții spirituale a 
oricărei societăți. Va trebui să avem în vedere 
că există un întreg sistem de norme — condițio
nat, atît pe ansamblul său, cît și la nivelul diferi
telor grupuri sociale, de tradițiile care s-au con
stituit, de exigențele estetice proprii unei epoci 
sau alteia, de valorile artistice superioare la care 
oamenii au acces, de posibilitățile materiale ale 
acestora, de timpul lor liber — ce funcționează 
în cadrul fiecărei civilizații, în cadrul tuturor cultu
rilor naționale, regionale sau locale. Termenii 
de bun-gust și prost-gust apar, astfel, condițio
nați de întreg ansamblul de factori spirituali spe
cifici vieții sociale la un moment dat. Bunul-gust 
ar indica, așadar, pe de o parte, modul cum sînt 
respectate, într-un caz determinat, normele gene
rale ale comportamentului estetic specific unei 
civilizații, iar în cadrul acesteia, unei anumite 
culturi. Bunul-gust ar indica, pe de altă parte, 
modul cum sînt respectate, într-un caz determi
nat, normele generale ale comportamentului 
estetic specific unei anumite epoci. Problema 
prostului-gust intervine ori de cîte ori ne aflăm 
în fața unor cazuri cînd normele generale ale 

------ . j estsțic specific civilizației în 
:urii la care subscriem sînt 
‘tic survenit astfel, apare ca 
' cu valorile pe care le recu- 
'.ză titlul nostru colectiv de 
rat necesară această digre- 
tată prostul-gust este justifi- 
xistă oameni care preferă și 
înt sub semnul lui. «Consig- 
obiecte de artă situate, toate, 
adă «renovată», în zona Ha- 
feră în momentul de față un 
a mai bizare. Alături de lu- 
ura unor artiști recunoscuți, 
'aloare artistică, alături de 
jlpturi mediocre, alături de 
aparținînd diferitelor stiluri 
jtură cu care oameni specia- 
totdeauna să-ți ofere sfaturi 
P și cea mai oribilă pictură de 
> — lucruri răscolite, parcă, 
>lț de mahala și expuse nu 
ipărate de către vreun colec- 
■rind gîndul ascuns al unui 
gust, ci pentru a fi oferite 
sfătuit, chiar, de către un 
>r artistice și al obiectelor 
ră cumperi un asemenea 

așa ceva? Ați fost vreo- 
reun magazin «Consigna- 
nenea obiecte? Vă sfătu- 
din pură curiozitate. Cînd 
cu atît mai mult consecin- 
tului pe care i-l recomanzi 
i nu te interesează, e greu 
ca de educație estetică a 
t, educația estetică nu e 
eelor, a galeriilor de artă, 

plastic, a radioului sau 
te și trebuie să servească 
ate în comportamentul

nminTiRi om copuri
Gheorghe ACHITEI
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A dispărut sunătoarea?

Mă numesc Antonescu Marin, sînt tehnician 
energetic la Institutul de studii și proiectări 
hidroenergetice din București, strada Galați nr. 5-7, 
sector 2 și aș vrea să mă fac ecoul colegilor mei 
de serviciu într-o problemă mică în esență, dar 
de o importanță deosebită pentru majoritatea 
oamenilor suferinzi. De multă vreme lipsesc din 
magazinele «Plafar» unele ceaiuri printre care 
cel mai căutat în bolile ulceroase și de ficat 
{ceaiul de sunătoare), căutat de noi de luni de zile.

Nu știm care e realitatea.
Cei în drept ce ne sfătuiesc să facem?
Nu s-au gîndit ei ce probleme de neînlăturat 

ne-au creat nouă, celor suferinzi, luîndu-ne prin 
aceasta cea mai puțin costisitoare posibilitate de 
îngrijire a sănătății?

Un grup de salariat» de la I.S.P.H.
București

Tovarășe director, cer doar un loc 
de muncă

Subsemnata Petculescu Mina, domiciliata în 
orașul nou Călan, str. Florilor nr. 8, ap. 15, în 
urma plîngerii făcute la dumneavoastră în luna 
septembrie 1973, in care am arătat motivele 
pentru care am făcut plîngerea pentru că am 
un copil de 7 ani și nu mi se asigură și mie ser
viciu să-mi pot întreține copilul^ în data de 
9.X.1973 am fost chemată la Consiliul popular 
din Călan, la tovarășul președinte, acolo mai 
era și un tovarăș de la județ cu numele de Pavel.

Le-am mai spus încă o dată situația mea. 
Tovarășul Pavel mi-a spus să mă duc la uzină, 
la Victoria-Călan,că a vorbit cu tovarășul direc
tor de cazul meu și că-mi dă serviciu. Insă cînd 
m-am dus în audiență la director, mi-a spus că 
nu știe nimic și nu poate să-mi dea serviciu.

Vin pentru a doua oară cu rugămintea la dum
neavoastră să mi se rezolve cazul, că nu am 
alte mijloace materiale de a mă întreține pe mine 
și pe copil.

Mina Petculescu
Călan

Nu am nevoie de despăgubire, 
am nevoie de diplomă!

Mă numesc Hurgoi Natalia, domiciliez in 
Constanța, strada Soveja nr. 70, bloc 03, sc. B, 
ap. 69. Lucrez la T.C.I.F.-2 Constanța. Sînt absol
ventă a Facultății de construcții București.

Este știut că absolvenții unui institut superior 
se pot înscrie la cursurile fără frecvență, fără 
examen de absolvire, ale unui institut înrudit. 
Eu am depus actele necesare înscrierii la A.S.E., 
Facultatea economia producției, la 1 octombrie 
1972. Ulterior am primit o scrisoarea din partea 
A.S.E. în care se arată că nu am primit aprobarea 
pentru înscriere. Urma să merg să-mi ridic actele. 
Acestea au fost depuse la arhivă. La o scrisoare a 
mea, diploma de inginer a fost depusă la 28- 
29 mai 1973 la oficiul poștal nr. 22 cu nr. 1310, 
pe adresa mea. Dar n-a sosit. In luna august a.c. 
am fost personal la A.S.E. și am constatat trimi
terea ei. Ca urmare, am depus o contestație la 
oficiul poștal. Cu o lună în urmă, un delegat al 
P.T.T.R. Constanța mi-a cerut o declarație in 
sensul că nu am primit actele și m-a asigurat că 
voi fi despăgubită cu 17 lei!

Doresc mult să-mi găsesc diploma de inginer 
sau dacă nu, s-o anulez prințr-un anunț oficial. 
Diploma este eliberată de facultatea de construc
ții București cu nr. 6719/243957 în anul 1967.

Natalia Hurgoi
Constanța

De 3 luni nu primesc ajutor de boală 
și alocație pentru copii

Mă numesc Loghin Gheorghe, sînt tehnician 
mecanic principal, salariat al S.U.T. lași (stația 
de utilaj și transport), șoseaua Tuțora nr. 115 
și vreau să aduc la cunoștință următoarele.

La data de 1 august 1973 am intrat în concediu 
legal de odihnă. în timpul concediului m-am îmbol
năvit și am fost internat în spital pentru a mi se 
face operație de hernie inghinală pubiană. In 
urma intervenției chirurgicale mi s-a reactivat o 
afecțiune T.B.C., întrucît abia în 1970 mă stabili
zasem. Am fost luat cu salvarea și adus la Sana
toriul T.B.C.-Dărmănești, județul Bacău, pentru a 
fi tratat în continuare de T.B C. Am depus certifi
catele medicale pe luna august, septembrie și 
octombrie, dar S.U.T. lași nu mi-a dat nici un leu 
din salariu, respectiv ajutorul de boală de 85% 
de 3 luni. Nu mi-a dat nici alocația de stat pentru 
copii tot de 3 luni de zile.

Certificatele medicale au fost primite și am 
confirmarea primirii lor. La toate intervențiile 
mele din spital și ale soției! nu mi s-au onorat 
certificatele.

Care lege dă dreptul S.U.T.,-lași str. Tuțora 115 
de a bloca salariul unui tehnician cu o vechime 
de peste 20 de ani (ajutorul de boală). Care lege 
dă dreptul de a bloca alodația de stat pentru 
copii, care nu se plătește , din fondul unității.

Loghin Gheorghe, 
Sanatoriul T.B.C. Dărmănești

I .C.M. 1 și I.C.M. 5 au uitat canalele 
de racordări telefonice

Subsemnații locatari ai cvartalului Humulești- 
Sălaj 8—12, sectorul 6 București, sesizăm urmă
toarele: Cînd s-au construit blocurile H.1-H.9, 
proprietate ICRAL-Cotroceni, întreprinderile con
struct i-montaj 1 și 5 au omis să execute la toate 
blocurile canalele pentru racordările telefonice, 
lucrare pe care aceste întreprinderi constructoare 
erau obligate prin contract să le execute.

Nu ne putem da seama care este motivul ne- 
executării acestor lucrări, «economie» sau negli
jență.

Noi considerăm acest lucru ca o lipsă totală de 
răspundere față de miile de locatari, care au 
nevoie de telefon, deoarece în acest cvartal nu 
există nici un mijloc de transport pentru a merge 
la policlinică, spital, gară și mai ales pentru a 
ajunge la timp la serviciu. Din cauza acestor 
lipsuri au fost două cazuri mortale în blocuri 
deoarece au trecut cîteva ore pînă a sosit salvarea 
ca să le dea primele îngrijiri.

Acum cîteva vreme s-au prezentat cîțiva lucră
tori din partea întreprinderii de telecomunicații 
pentru a face racordările necesare deoarece de 
un an de zile s-a dat în folosința noua centrală 
telefonică Rahova.

Nu se pot instala telefoane din cauza neexecu- 
tării canalelor de racordare între blocuri, așa cum 
am explicat și mai sus.

Cu toate că Asociația locatarilor Humulești- 
Sălaj 8-12 a intervenit la I.C.M.1 și I.C.M.5 prin 
adresa nr. 124 din 18.08.1973, și la Direcția tele
foane a municipiului București, adresa nr. 73/ 
45969 din 3 august 1973, pînă în prezent nu am 
primit nici un răspuns favorabil.

In numele a aproximativ 4 000 de locatari din 
acest cartier vă rugăm insistent a ne ajuta în 
rezolvarea acestei probleme vitale, avînd în vedere 
următoarele considerente:

1. Nu avem mijloc de transport. 2. Ne aflăm 
la o mare distanță de centrul orașului. 3. Nu 
avem punct farmaceutic. 4. Nu avem magazine 
comerciale. 5. Majoritatea lucrează la marile 
uzine ale Capitalei. 6. Spitalele sînt la mare dis
tanță de acest cartier.

Locatarii blocului H.4, str. aleea Bacău 
nr. 13 sectorul 6 București

Asociația Humulești-Sălaj &-12

Răspunsul Municipiului București 
Consiliul popular al sectorului 6

Ca urmare la scrisoarea numitului Amzuică 
Marian, cu privire la neexecutarea canalelor pen
tru racordările telefonice la cvartalul de blocuri 
Humulești-Sălaj, vă anunțăm că prin adresa 
15150 din 27 .Xa.c. s-a intervenit la Direcția de 
telecomunicații — municipiul București cu rugă
mintea de a dispune montarea a două posturi 
telefonice publice.

Prin punerea în funcțiune a Complexului comer
cial Humulești-Sălaj s-a rezolvat atit problema 
farmaciei cît și a unităților comerciale solicitate 
de cetățeni.

prim-vicepresedinte secretar
Tiberiu Turcuș M. Crihălmeanu

Injecții ia domiciliu

Sînt un bolnav cronic și ca mine mai sînt. La 
urma-urmelor fiecare om se mai poate îmbolnăvi. 
In această situație mergi la doctor. Dacă nu te 
internează ți se dă tratament acasă, pastile și 
injecții. Pastilele le poți lua singur, dar cu injec
țiile trebuie să apelezi la cineva. La cine ?

E adevărat, sora de gardă de la circă e obligată 
să ți le facă, dar dacă ai o boală mai gravă înso
țita de febră nu te poți duce și apelezi la serviciile 
unor particulari care lucrează în condiții con
damnabile de igienă, de multe ori producînd 
accidente.

Personal trebuie să fac la fiecare două luni 
cîte 10 zile o serie de mai multe injecții. Nu le-am 
mai făcut de astă primăvară nu pentru că mă simt 
prea bine, ci pentru că nu are cine. Am mai spus. 
Atît timp cît exista oameni exista și bolnavi. Per
sonal aș fi foarte mulțumit și cred că și alții ar fi 
dacă s-ar organiza pe plan orășenesc un serviciu 
special de către spital sau policlinică pentru a se 
face bolnavilor injecții acasă, contra cost.

Ion Jipa
Călărași

str. Portului nr. 82

Adevărul adevărat

în revista «Flacăra» nr. 32/1973 a apărut — 
cu privire la cazul Oproiu Ovidiu, căruia.„prin 
decizia nr. 6141 din 26 noiembrie 1969 a Combi
natului Siderurgic Hunedoara i se desfăcuse, 
pentru încălcarea sistematică a îndatoririlor de 
serviciu, contractul de muncă — articolul: «0 
axiomă a oamenilor din popor — unde-i lege 
nu-i tocmeală».

Autorul articolului, Nelu Ionescu, a pornit de la 
premisa că deși lui Oproiu Ovidiu i se dăduse 
perfectă dreptate de către organele judecătorești 
(prin decizia civilă nr. 928 din 4 noiembrie 1972 
a Tribunalului județean Hunedoara hotărîndu-se 
în mod definitiv anularea măsurii desfacerii con
tractului de muncă), nu se putea totuși realiza 
reintegrarea în serviciu din cauză că — de ne
crezut 1 — nu conceda la aceasta conducerea 
C.S.H.

Argumentarea ponderată, corectă, și mai ales, 
îndreptățită, a tovarășului Ionescu, a fost făcută 
harcea-parcea de un răspuns semnat de directorul 
C.S.H.. tovarășul inginer Costache Trotus, răspuns 
publicat în «Flacăra» nr. 37/1973 în baza legiui
tului, drept la replică.

In acest răspuns s-a încercat să se justifice 
măsura desfacerii contractului de muncă, invo- 
cîndu-se situații contrazise de realitatea reflec
tată în hotărîrea judecătorească, printre altele, 
susținîndu-se că s-ar fi absentat nu trei, ci cinci 
zile, că Oproiu Ovidiu (dealtfel, evidențiat aproa
pe lună de lună, odată chiar intr-un ziar local și 
posesor a două certificate de inovator) ar fi fpst 
sancționat anterior, cînd însăși masa de salariați 
ar fi luat atitudine solicitînd în cadrul grupei 
sindicale, înlăturarea din serviciu, mai pretin- 
zîndu-se și că procesul ar fi fiind încă nesoluționat.

Pe scurt, se imputa autorului nedocumentarea 
la fața locului și nerespectarea gravă a unor 
elementare principii conducînd la dezinformare.

în raport cu situația confuz-contradictorie crea
tă prin apariția celor două materiale, în aceeași 
revistă și referitor la același Oproiu Ovidiu, ulte
rior s-a desfășurat din partea organelor compe
tente o verificare din care au rezultat următoa
rele :

Justiția — prin adoptarea soluției definitive 
de anulare a desfacerii contractului de muncă, 
nu și-a făcut decîț datoria, nefiind cazul să se 
declare recurs extraordinar împotriva deciziei 
Tribunalului județean Hunedoara, care este legală 
și temeinică și care trebuia executată imediat 
după pronunțarea ei.

Presa — prin articolul semnat de Nelu Ionescu 
în «Flacăra» — nu a făcut altceva decît să 
tragă un puternic semnal de alarmă, vizînd 
bizara ambiție a unui director care încerca să se 
tocmească cu legea.

După stăruințe repetate (de ce a fost nevoie 
de atîtea?!), tovarășul director inginer Costache 
Trotuș a binevoit să accepte la 25 octombrie 1973 
(cît de tîrziu!) reintegrarea în serviciu a «umilu
lui» său subaltern.

Bineînțeles că, fiind reprimit, Oproiu Ovidiu 
și-a primit și drepturile bănești de care fusese 
atîta vreme lipsit, dar aceasta nu este de ajuns 
într-o cauză în care s-a făcut uz cu înverșunare 
—- și de pe ce poziții I — de o ambiție demnă de 
ceva mai bun. Mai este necesară și o reparație 
morală; ceea ce am încercat să facem prin aceste 
rînduri.

Erena Constantin 
procuror la Procuratura generală 

București

Am fost scoși de sub urmărire 
penală

Subsemnații Valerenstein Victor, domiciliat în 
București și Valerenstein Sergiu, domiciliat în 
Ploiești, vă aducem la cunoștință următoarele: 
în revista «Flacăra» nr. 32, a apărut un articol, 
iar urmarea acestuia a apărut în revista«Flacăra» 
nr. 42, semnate de către Talapan Constantin din 
Pitești, prin care arată niște fapte nereale și 
calomniatoare la adresa subsemnaților.

Totodată vă informăm că noi am fost chemați 
în judecată de către Talapan Constantin însă în 
urma cercetărilor efectuate de către cei în drept 
s-a dispus prin rezoluția nr. 176/B/973 din 16.IV. 
973 a procuraturii locale din Pitești scoaterea 
subsemnaților de sub urmărirea penală.

Vă rugăm pentru elucidarea cazului să publicați 
scrisoarea de față.

Victor și Sergiu Valerenstein
N.R. Sus-numiții au fost scoși de sub urmărire 
penală în urma retragerii reclamației de către 
Talapan Constantin

Dorim o cale ferată, pe care să o 
construim prin muncă patriotică

Mă numesc Stanică Dinu și locuiesc în comuna 
Oprișor, județul Mehedinți. Aș dori să arăt în 
aceste pagini, «Flacăra la dispoziția dumnea
voastră», o problemă care preocupa mulți oameni 
de prin părțile noastre.

Prin sudul Olteniei orașele sînt rare. 0 rezol
vare a acestei probleme ar fi amplasarea unor 
obiective industriale prin împrejurimi, dar' lucrul 
acesta e îngreuiat și de lipsa unei căi ferate care 
să asigure transportul mărfurilor în cantități și 
condiții avantajoase. Noi, sătenii din comuna 
Oprișor, și sînt convins că și alții din localitățile 
învecinate, dorim o cale ferată de la Calafat la 
Simian, cu ramificație spre Tîmna, pe care să o 

construim noi, prin muncă voluntar-patriotică 
(mai puțin lucrările de specialitate). Am vorbit 
cu primarul nostru și el ar fi mîndru să se poată 
afla în fruntea sătenilor din comună pe un astfel 
de șantier al voluntarilor. După ce s-ar stabili 

traseul, toți primarii din comunele învecinate, ba 
chiar și din alte comune mai depărtate, s-ar an
gaja, public, să susțină o astfel de acțiune.

Stănică Dinu 
corn. Oprișor 

jud. Mehedinți

De ce nu pot fi jucăriile noastre 
la nivelul celor importate?

Mi-a reținut atenția un reportaj de la fabrica 
de jucării publicat în revista «Flacăra.» De ce 
oare nu avem pretenții ca și jucăriile fabricate 
la noi să se apropie — dacă nu să depășească 
— indicii de tehnicitate pe care le au alte jucării 
importate ? Și noi putem avea produse frumoase, 
utile, estetice și mai ales tehnice, dacă ar fi 
cooptați specialiști în automatizări, electronică, 
tehnică industrială, construcții, fără a mai vorbi 
de desenatori pictori, gravori, mai scurt spus 
artiști plastici și tehnicieni. Dealtfel, de această 
problemă s-a ocupat într-un număr trecut și un 
mare cotidian. Sigur, nu este totul să vrei, mai 
trebuie să și poțț — și ca să poți trebuie în primul 
rînd să încerci. Intr-un mic atelier avînd un colec
tiv restrîns se pot fabrica prototipuri frumoase, 
atrăgătoare și mai ales tehnice. Poate sub tutela 
revistei «Flacăra» s-ar putea organiza o masă 
rotundă pe această temă și, ca tot omul, aș fi și 
eu curios să cunosc unele puncte de vedere ale 
participanților. In orice caz ar fi bine să se vadă 
ce s-ar mai putea face în aceasta problemă, 
precum și în aceea a echipamentului școlar (pusă 
tot de «Flacăra»).

Gh. Vasile
P.S. Pentru cei care vor să-mi cunoască colecția 

(de fapt, a fiului meu) de jucării mecanice, 
electronice și cu telecomandă, inclusiv per
soane oficiale, ofer adresa mea: București, 
str. Balomir nr. 38, sect. 5.

Mulțumesc redacției «Flacăra»

în legătură cu ancheta — «Sînt vinovați numai 
ciobanii» ?, de Cici lordache, din Flacăra nr. 44, 
țin pe această cale să mulțumesc redacției pentru 
promptitudinea răspunsului la apelul meu. Afirm 
cu toata sinceritatea că nu mă așteptam la efortul 
și încercarea de a face lumină și dreptate în ase
menea timp record, mai ales că unele organe nici 
după un an nu au ajuns la concluzia definitivă.

Așa cum este de așteptat, în urma intervenției 
dumneavoastră, dezbaterile asupra acestei pro
bleme vor căpăta amploare. Redeschiderea pro 
cesului la Tribunalul județean Dolj va putea să 
fie o premieră sau numai un final la un spectacol 
deja jucat.

Cu acest prilej, cer să mi se acorde -.n< um>,lante 
atenuante pentru subiectivismul de cuie am dat 
dovadă în apelul făcut. Poate am ndorit să -ajut 
niște foști colaboratori năpăstuiți. In aceștia am 
văzut pe omul simplu și cinstit. Poate că subiecti
vismul își are și alte rădăcini. Pe mama au apu
cat-o durerile nașterii tunzînd la oi, într-o poiană 
de lingă Novaci. In tinerețe am păzit oile și ulte
rior m-am specializat în zootehnic din pasiune 
și convingere. Nu voi putea niciodată rămînc 
indiferent cînd cei care altădată au mîncat din 
același blid cu mine sînt nedreptățiți.

R. Coso roabă
Craiova

Piața Gării, bloc K. 2, apart. 16

Avem aceleași ape minerale ca la 
Slănic Moldova, dar nu sînt 

valorificate

Avem lingă sediul Ocolului silvic Oituz niște 
izvoare cu apa minerală, care mă gîndesc că se 
pierd fără a fi puse la dispoziția celor care ar 
putea beneficia de acțiunea lor terapeutică. Pe 
plan local s-a încercat valorificarea lor prin cap
tarea rudimentară a izvoarelor și punerea lor la 
dispoziția populației. Mai mult nu avem posibi
litatea.

Ne-am adresat organelor competente și nu am 
primit nici un răspuns. Am vrea prin intermediul 
acestor pagini, să atragem atenția factorilor sus- 
amintiți asupra importanței valorificării acestor 
izvoare. Ne situăm pe partea opusă a unui munte 
din care izvorăsc aceleași apre minerale ca în 
stațiunea Slănic Moldova. Un avantaj în plus ar 
fi acela că izvoarele se găsesc chiar lîngă șoseaua 
națională Gh. Gheorghiu-Dej-Brașov și nu undeva 
în munți, unde investițiile nu ar fi poate rentabile. 
Apreciem că debitul izvoarelor este suficient de 
mare (cca 5 l/s), iar după modestele noastre cu- 
nOȘtințe au un conținut ridicat în săruri de, iod, 
sulf, magneziu și fier. Comparate cu izvoarele 
de la Slănic Moldova se poate aprecia că ele sînt 
bune pentru tratamentul bolilor gastro-intestinale, 
mai ales în condițiile în care unele izvoare din 
stațiunea sus-amintită au fost închise pe motiv 
că au secat.

Dorim sprijin în această acțiune pentru valori
ficarea surselor de apă, pentru binele și sănătatea 
oamenilor muncii.

inginer loan Poleacu 
șeful Ocolului silvic Oituz



Recită Emil Botta. în sfîrșit, Silvia Popovici cu noi.

Fotografii de
R. CONSTANTINESCU

cum a fost (x)
Adevărul este că sala de sport a Liceului C.A. Rosetti, marți 

20 noiembrieja ora opt seara, nu a fost neîncăpătoare, ci pur și 
simplu arhiplină. între panourile de baschet, pe bănci, în pi
cioare sau cățărați pe spaliere, elevii liceului au întîmpinat 
Cenaclul Flacăra și pe invitații săi cu o risipă de aplauze de-a 
dreptul impresionantă. în felul lor caracteristic, cîțiva derbe
dei din Floreasca au ținut să fie și ei prezenți pe la ferestre, însă 
profesorul Ștefan Georgescu, unul și același cu colaboratorul 
nostru de la rubrica de tenis, i-a «smeciat» scurt, pe linia de 
fund a cartierului. în sfîrșit programul a început printr-un 
apel la liniște făcut de conducătorul cenaclului, Adrian Pău- 
nescu; el le-a cerut tinerelor sale gazde să aplaude numai cînd 
trebuie, ca nu cumva, neraționalizîndu-și energia, să rămînă 
fără aplauze exact atunci cînd trebuie. Ceea ce nu s-a întîmplat, 
bine știut fiind că tinerii nu-și economisesc plăcerile. Marea 
actriță care este Silvia Popovici a recitat cu fireasca sa înțele
gere a poeziei, Royal Shakespeare Company de Adrian Păunescu 
și La ușa mormîntului de Carl Sandburg. Pe urmă, Mircea Vin- 
tilă, «cîntăreț sensibil și în plină ascensiune», care catifelează 
cuvintele cu o blîndă liniște, a cîntat Lordul John (George Coșbuc), 
Balada Murgului (Șt. O. Iosif), Păsăruica (Baladă populară) și 
Un om pe niște scări (Adrian Păunescu). A fost aplaudat cu căl
dură, ca dealtfel și Vladimir Găitan, care a recitat un fragment 
din La drumul mare de Miron Radu Paraschivescu. Incredibilul 
Mircea Florian a dat o nouă Declarație pentru problemele păcii și 
ale războiului («Bomba, bomba tiribomba, fornăie pe nări.»), a 
prezentat o Situație ca parafrază (Situația este foarte tristă și 
amară,/ Mama nu plutește, tata nu mai zboară...») și, la cererea 
generală, a cîntat Podul de piatră. Aplauzele nu l-au împiedicat 
totuși să nu zîmbească nici măcar în glumă. A recitat cu mult 
suflet Către glasul pâmîntului (Nicolae Dragoș) tînăra și talen
tata actriță din Pitești, Anca Pandrea. Pentru «cel mai valoros 
antrenor român de fotbal de astăzi» — Constantin Teașcă — a 
trebuit mai întîi să fie înălțat microfonul, coborît exagerat de 
jos. întrebările au fost mai numeroase decît răspunsurile, mulți 
elevi și eleve nemaiapucînd să se ridice în picioare (vezi cazul 
lui Călin Vîrtosu în care A.P. și-a descoperit un nepot). Cele
brul actor al stadioanelor a fost însă la înălțime (la figurat 
vorbind), a urcat în atac,renunțînd de data asta la apărarea în 
linie (ne întrebăm însă ce-o fi însemnînd: «Din fericire Rapidul 
ocupă deocamdată locul 16!»). A urmat un schimb de prefe
rințe între Adrian Păunescu și Doru Stănculescu; acesta din 
urmă,împreună cu Sorin Minghiat, a cîntat Baladă de copilărie, 
Cearcăn, Sinuciderea lui Don Juan (Ion Minulescu), un tangou și o 
compoziție proprie, Fără petale. Lipsit de muzicuță, Doru 
Stănculescu nu a putut cînta Ai, hai, dar asta n-a scăzut cu nimic 
din admirația noastră pentru acest «remarcabil produs al 
propriei vocații și al dorinței revistei «Flacăra» de as sprijini 
muzica». Marele poet și marele actor Emil Botta a recitat 
poeme dedicate lui Bălcescu, înmărmurindu-ne cu glasul său 
de excepție. După ce a recitat «Soldatul și pasărea» (Nichita 
Stănescu), Anda Călugăreanu, acompaniată de Dan Aldea 
(care a interpretat și o compoziție proprie), a cîntat Seara, 
melodie care o menține în top-ul revistei de cîteva luni pe unul 
’din locurile de frunte. Și deodată, pe scenă a urcat, împreună cu 
Doru Stănculescu și Mircea Florian, Adrian Păunescu. pentru a 
spune trei din poeziile sale de suflet (Calul călare, Dați-ne 
pace!, Viață de excepție). După o pauză dintre cele mai scurte, 
formația timișoreană Phoenix a ridicat sala în picioare, susți- 
nînd un recital excelent din care n-a lipsit, de data asta, nici 
Negru Vodă. Este ușor de înțeles, dar greu de descris entu
ziasmul tinerelor noastre gazde. Cînd am plecat, aproape de 
miezul nopții, tovarășa directoare, profesoara Doina Tirea, 
răspundea telefoanelor neliniștite ale părinților îngrijorați: 
«Da, Cenaclul Flacăra pînă acum a ținut». A fost foarte frumos. 
Așa s-a desfășurat poate cea mai frumoasă seară a cenaclului 
nostru.

Iulian NEACȘU

La invitația redacției ziarului «Informația Harghitei», 
Cenaclul Flacăra își va ține obișnuita manifestare săptă- 
mînală luni, 26 noiembrie, orele 18, la Casa de cultură 
a orașului Miercurea Ciuc.

In program, poezie și muzică.

Constantin Teașcă: Din fericire Rapidul ocupă 
deocamdată locul 16!
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Pretutindeni în lume școala caută să devină altceva decît 
a fost pînă acum două decenii de pildă. încercarea aceasta 
prelungită și neterminată dovedește că e destul de ușor 
să spui, așa, la modul general, cum ar trebui să fie în pre
zent o școală bună, dar e foarte greu s-o faci să fie așa cum 
ar trebui să fie, să imaginezi și să creezi acele structuri de 
învățămînt care să dea cel mai mare randament în fiecare 
perioadă de instrucție din zilele noastre. Peste tot, și de 
la școală se cere azi randament maxim. Așa cum se cere 
randament maxim și de la celelalte instituții, cu mențiunea 
însă că instituția școlii are o responsabilitate specială, de 
eficacitatea ei depinzînd ulterior eficacitatea tuturor insti
tuțiilor și întreprinderilor unei țări. Un eminent profesor 
îmi definea de curînd într-o formulare aforistică importanța 
fără egal a școlii. Dacă școala nu ebună, zicea vîrstnicul das
căl, nimic nu e bun. într-adevăr. în mare parte, noi, cei ma
turi, sîntem așa cum ne-a modelat școala. Mintea noastră 
e mobilată așa cum ne-a mobilat-o școala și conștiința noas
tră are fibra pe care i-a dezvoltat-o școala. Mintea și con
știința unei generații depind în măsură însemnată de șco
lile pe care le-a avut la dispoziție generația aceea.

în toată lumea școala se perfecționează într-un ritm mai 
încet decît am dori pentru că e confruntată cu realități noi, 
de o mare mobilitate, la care este dificil de găsit reacții 
adecvate.

Mai întîi, școala trebuie să pregătească un copii, un ado
lescent, un tînăr, care s-au schimbat, care sînt alții decît 
cei dinainte. S-au schimbat într-un interval foarte scurt, 
s-au schimbat și sînt în continuă schimbare, vag și aproxi
mativ cunoscuți în noua lor identitate.

Apoi, școala predă de la o vreme o seamă de cunoștințe 
modificate și ele, cantitativ și calitativ. Cunoștințele au de
venit mult mai numeroase; în plus, azi sînt, iar mîine nu 
mai sînt valabile... Cum să se comporte școala în fața aces
tui torent, cum să discearnă, ce să aleagă, pe ce să se spri
jine:

în sfîrșit, școala are datoria să pregătească și să adapteze 
mari contingete de tineri la o viață cu alte solicitări, cu 
alte ritmuri, cu alte centre de greutate, cu alte aparențe. 
E greu « să fii școală» în vremea de azi.

Cele trei repere — cele trei, dar nu și singurele — care 
impun metamorfoza școlii, sînt edificatoare pentru com
plexitatea acestei instituții în zilele noastre.

E limpede, școala are motive să-și caute un drum nou, 
meniri noi, metode noi. Să pregătească omul pentru a fi 
util vieții sociale, să pregătească omul pentru el. Școala 
are de-a face cu atîtea realități fundamental noi, încît tre
buie să devină și ea fundamental nouă. Dar, școala nu va 
ajunge să cunoască în profunzime realitățile fundamental 
noi la care e obligată să se adapteze, decît crecetîndu-le. 
Prin organisme speciale, școala trebuie să studieze copilul, 
adolescentul și tînărul de azi, pe care are datoria să-i educe 
și să-i instruiască. Prin organisme speciale, școala e obligată 
să studieze și să înțeleagă solicitările vieții de azi și de mîine, 
precum și ceea ce pretinde de la ea societatea de azi și de 
mîine. Să nu uităm, școlii nu-i e permis să fie altfel decît 
bună. O școală aproximativ bună e o școală proastă, atît de 
mult marchează ea destinul omului. Școala este unul dintre 
centrii vitali ai unei țări, care influențează decisiv ceilalți 
centri vitali ai țării.

Romulus BALABAN 

strada mbhmmmhhhmhbmm

lemnul si lîna♦;

Pe valea Marei, în Maramureș, duminica la Desești, am 
văzut strada.

Nu era soare, nu era frig, aer iute, octombrie, cu o zi 
înainte văzusem Gutinul albindu-se, Muntele Alb, osia țării 
Maramureș.

Era strada fără îndoială, dar nu am văzut acolo lumea 
Nu i se spune: strada? Nu, într-adevăr, dar tot asta este 
Ce se întîmplă la Desești în stradă? Sînt locuri la noi și pc 
mapamond unde se trăiește în stradă. Eu însumi am văzut 
S-a scris și bine și rău despre culoarea, zgomotele, mirosit 
rile, viața clocăitoare a străzii în sudurile lumii, acolo 
unde continentele sfîrșesc în mare. Cald, lene, exuberanța 
Soarele, apa, pămînturile fertile rodind chiar și atunci cînd 
ochiul leneșului trece peste ele. Povești cu soare și lumină. 
Omul care se naște și moare în stradă. Știu Dar în satul 
de pe valea Marei, strada este tăcută, nu se arată. Acolo 
oamenii stau în case de lemn și se îmbracă în haine de lină. 
Cîntecele viilor și ale morților ei le cîntă în coruri solemne 
în casele lor, la pomenirea morților în cimitirul de pe deal 
unde se ajunge pe un drum pieptiș, îngust. Se întîmplă o 
ciudățenie în relieful nostru atît de bine echilibrat: între 
punctele cardinale, nordul are cea mai solidă configurație. 
Se poate spune că sudul, estul, vestul seamănă oarecum 

«Intre ele. Nordul le domină. Omul de acolo are rasa veche 
cuprinsă în liniile feței. Nu știm oare din istorie că dacii 
erau o rasă nordică? în Maramureș ni leni nu vine de la 
orgș. Ținutul este împărțit în mici cnezate fabuloase care 
nu se găsesc pe nici o hartă administrativă. Din aceste 
locuri îți tragi obîrșia și chiar dacă pteci, tu ești de acolo. 
te întorci sau nu, rămîi de acolo. Stai la Baia Mare sau la 
București sau la Craiova, dar dacă ești maramureșan vii 
dintr-un sat și nu din altă parte. Sat, dar el este atît de vechi 
încît în sîngele tău de inginer sau academician el pîlpîie 
fără încetare.

în ținutul ăsta de nord, industria este la apogeu, dar 
noi, cei care o facem, sîntem de pe valea Marei, a Izei și a 
încă vreo două ape, din care altădată alegeai grăunțe de 
aur cu sita. Un poet care stă la București s-a întors de cu
rînd la ai lui, într-o casă de lemn. Noaptea tîrziu au venit 
oamenii cu făclii la casa tatălui să-l vadă pe fiul plecat și 
întors pentru puțină vreme. Unde mai găsești asta? Ro
mânul este vesel și liric, harnic, inventiv,mimetic, adaptabil 
etc., amatorii de definiții pot defini orice. în loc de asta mergi 
în Maramureș și vezi matca, bagă de seamă la felul cum se 
mișcă și cum vorbește omul, ce face el în cutare împreju
rare. Dacă ești un bun observator, vezi că te afli în plin 
specific național fără să fi citit o singură pagină de teorie. 
Teoreticienii nu se mulțumesc însă cu al 
Dar dacă ești scriitor ai văzut ce aveai de 
tău a închis în adînc minunea.

Așadar, aici strada ascunde lumea în loc s-o arate vederii. 
Dar ochiul minții înțelege. Duminică la Desești, îndată 
după prînz, am văzut oamenii locului în stradă mișcîndu-se, 
stînd de vorbă în porți. Nu se poate spune că firea lor e 
veselă, dar nu sînt deloc țepeni și caraghioși. Nu sînt prea 
comunicativi, dar sobrietatea lor este impunătoare. Ei sînt 
îmbrăcați în lînă și in, după cum casele și bisericile lor sînt 
clădite din lemn pe temelii de piatră. Niciodată nu o să 
reușim noi, cei din orașe, să ne îmbrăcăm în așa fel încît 
hainele noastre să dea măsura firii noastre. Nu, n-am să 
dau sugestii caselor de modă, nu!! Și nu pentru croitori 
scriu acum. Dar mergi, cititorule, o dată pe an în Maramu
reș. Eu voi încerca să fac la fel.

George BĂLĂIȚĂ

și bine fac. 
izut, sufletul

cu ochii deschiși

dialog

— Vă spune ceva acest titlu: «Monolog»?
— Mda, parcă... n-aș putea răspunde exact.
— Dar «Fragii sălbateci»!!
— Poftim...?!
— Un film de Ingmar Bergman, acesta din urmă...!
— A, da...! Ăla cu «Tăcerea», filmul ăla în care doi, 

intrînd într-un cinematograf, n-au altceva de făcut decît 
să se...!? Da’ de ce?!

— Ați văzut «Tăcerea»?!
— Nu, vai de mine!... N-a fost dat pe ecranele noastn 

asta ar mai fi lipsit!? Am aflat despre el din «Caietele 
documentare cinematografică», feciorul meu e studen 
la I.A.T.C., uneori aduce acasă materialele bibliografii ■ 
îngrozitor, dom’ne, ce pot face și arăta ăștia!

— Cine, cei de la «Caiete»?!
— A, nu: cei din «Tăcerea», suedezii... Deși (dar asta, 

vă rog, rămîne între noi: cum aș face să văd și eu filmul, 
că doar e în țară, tot în «Caiete» scrie că a fost achizițio
nat de către Cinematecă...!?). Ingrid ăsta, Bergman — 
ce mai?!...

...Am făcut parte, cu cîteva luni în urmă, dintr-o delegație 
de cineaști români aflată la Moscova timp de 10 zile pentru 
achiziționare de filme: trebuia să alegem 10, din circa 25 
de filme de lung metraj, însoțite de aproape tot atîtea 
scurt metraje (documentare, animație, etc.). Programul 
de vizionare a fost crîncen: cca. 8 ore de proiecție, zilnic. 
Asta pentru că erau foarte multe filme de văzut. Nefiind 
toate niște — pur și simplu — capodopere! Situație în- 
tîlnită de altfel și în alte țări.

Dintre toate aceste filme prezentate, «Monologul» 
leningrădeanului Ilia Averbach (după un scenariu de 
Evgheni Gavrilovici — cel cu scenariul de la «Balada Sol
datului», știți dumneavoastră...!) ne impresionase cel 
mai mult: era, într-adevăr, un film mare, un film psiho
logic — poate că nu chiar de talia «Fragilor Sălbateci» 
ai lui Bergman — dar, oricum, un film contemporan, de 
actualitate, interpretat absolut magistral! Un film «de 
școală» îndrăznesc a spune (și iată că mă trezesc de comun 
acord cu confrații mei întru cronică filmică, semnatari ai 
rîndurilor deja apărute — apropo de acest film, «Mono
log»— în paginile publicațiilor centrale). Un fel de «Fragii 
sălbateci», așadar, în versiune slavă, cu un plus de pros
pețime și de candoare. Cu un plus de melancolică și tot
odată tonică înțelegere a vieții pe care noi o trăim nu 
întotdeauna atît de bine precum s-ar cuveni să o trăim...! 
Ne întrebam încă de pe atunci, la Moscova fiind — noi, 
cei patru membri ai comisiei de achiziționare — oare cum 
vor găsi «ai noștri», cei destinați să programeze și mai 
ales să facă reclamă filmelor bune, modalitatea cea mai 
propice pentru ca un astfel de film să ajungă la ochii, 
și mai ales la inima spectatorului...!?

«Monolog» — film în premieră fiind! — a fost pro
gramat la cinematograful Victoria din București. Scurt 
și cuprinzător!...

— Știți ce rulează la «Patria»?
_  '.?!>
— «Ultimele șase minute», un film englez.
— E polițist?
— Nu știu exact, vă rog să mă credeți.
— Așa...! Așa?! Păi, atunci să dau fuga!... Poftim?'

Horia PĂTRAȘCU

cuvinte încrucișate

viata
ORIZONTAL: 1) Autorul unor celebre «Scrisori», dintre 

care o desprindem pe aceea adresată satiricului Lucilius, în 
care apare expresia «A trăi înseamnă a lupta» —- Numele mai 
multor domnitori români. 2) Piesă de j.W. Goethe în care 
(act. I, sc. I) apare expresia devenită cunoscută, «Trăim numai 
o dată în lume» — Faimosul dar al grecilor, aducător de 
moarte în tabăra troienilor. 3) Celebru medic grec al cărui 
prim aforism sună astfel: «Arta e lungă, viața e scurtă» — Nap 
gol! 4) Dans francez! — Cap tăiat! — Inele, inele (pL). 5) 
Localitate în Elveția — Așa e! (pop.). 6) Maimuță asemănă
toare cu gibonul — Rezultat. 7) Supraviețuitor al Troiei 
distruse de către greci, presupusul întemeietor al neamului 
latin — Vasile Tomescu — Din vîrstele pămîntului. 8) Mare 
personalitate a Franței (1712-1778) care și-a trăit întreaga 
viața sub imperiul faimoasei maxime a lui luvenal «Vitam 
impondere vero» («A-și primejdui viața pentru adevăr») — 
Din cuprinsul vieții! 9) Pentru ei — Rupt din viață. 10) Sin
gura femeie supraviețuitoare după potopul dezlănțuit de Zeus, 
care, împreună cu Deucalion, a creat din nou neamul oamenilor 
— Destin, soartă. 11) Marele nostru poet național, autor al 
poemului «Viața» — Fragment de viață.

VERTICAL: 1) Mare dramaturg german care, în cunoscuta 
piesă «Don Carlos», pune în gura marchizului de Posa replica: 
«O, Doamne, viațâTe totuși frumoasă» — Deasupra. 2) Neam 
antic—Un om pierdut în marele fluviu al vieții. 3) Din fruc
tele pămîntului Supus atracției gravitaționale! — Curie!

4) A retrăi, povestind, viața — Apreciată savantă româna, 
creatoarea unui produs destinat «întineririi», visul dintot- 

deauna al omului. 5) A face zile fripte (fig.) — Primele la sosire!
6) Agricultură (abr.)— împăratul roman în timpul căruia a 
apărut celebrul tratat juridic ce consem'nează universalele 
precepte: să trăiești cinstit, să nu dăunezi altuia, să dai fiecăruia 
ceea ce i se cuvine. 7) Solo la un concert pe lac — A nu face 
nimic — Rece! 8) Viață — Numele lui Horea. 9) Anul curent 
— Există... o localitate în Italia — El și ea! 10) Poetul italian 
care în «Purgatoriul» scrie versul: «Viața este o alergare spre 
moarte», în sensul că viața omului este limitată, că trecerea 
timpului e obiectivă—«Un dar pe care îl merităm numai 
atunci cînd îl dăruim» (R. Tagore). 11) Jurist roman care enunță 
întîia oară maxima «Honeste vivere» («Să trăiești cinstit») — 
Caracteristic unei vieți mereu tinere.

Toma MICHINICI

Dicționar: GALS, LAR.

Dezlegarea jocului ADEVAR apărut în numărul trecut

ORIZONTAL: 1) BOILEAU — AGS. 2) ALCEU — FEDRA. 
9) CINSTE — REAL 4) OVINE — PAVIA. 5) NETERMINAȚI. 
6) R — APAȘ — RO. 7) B — V — ESTUARE. 8) LAIE — AEST — 
R. 9) APĂRUT —CATO. 10) GONERILA— IR. 11) ADUSA — 
ȘTIRI.
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PENTRU
GOSPODINELE 
DIN ZONA 
PIEȚEI AMZEI,

ca și pentru altele, situate in 
cartiere apropiate, Complexul de 
Restaurante și Hoteluri «LIDO» 
a deschis o unitate «GOSPO
DINA», prima de acest fel, in 
pasajul din Piața Amzei (lingă 
Consiliul popular al sectorului 
0-

Continuind o tradiție, I.T.H.R. 
București, ne invită să vizităm 
o nouă unitate cu o gamă sorti
mentală de produse alimentare 
— semipreparate, preparate și 
produse de cofetărie și patise
rie — realizate în laboratoarele 
proprii ale Complexului «LIDO»

Carne tocată și sarmale (în ambele variante de ambalaj) ardei umpluți, mititei, 
cîrnăciori proaspeți de porc, șnițele pane, reprezintă o parte din semipreparatele 
prezente în vitrina frigiderului. Putem însă opta și pentru o serie de preparate — 
ficat, șnițel, chifteluțe, salate ă la russe sau de boeuf, gogoșari umpluți ă la Mos
cova, pui la tavă, fripturi de-porc, diverse preparate din pește — dacă dorim să 
pregătim o masă rapidă, în egală măsură apetisantă și delicioasă. Tarte cu fructe, 
plăcintă și cornuri cu mere, bușeuri și pateuri, saleuri și cozonaci — iată ce-am 
spicuit de pe lista produselor de cofetărie și patiserie, care completează nomencla
torul.

Ca o compensație a faptului că spațiul de desfacere este relativ mic, personalul 
care deservește unitatea se întrece în asigurarea unei serviri prompte și într-o manie
ră civilizată a unor produse întotdeauna proaspete. La unitatea GOSPODINA 
din Piața Amzei (deschisă zilnic între orele 6,30—21, iar duminica între 6,30-12) 
se pot face comenzi anticipate cu o zi. La cerere se asigură transportul produselor 
(cînd comanda este mai mare) la domiciliul clientului.

Printre promisiunile făcute de tovarășa Olga Dumitru, director-adjunct al 
Complexului «LIDO», am reținut faptul că preparatele respective vor fi găsite în 
permanență și că ele vor fi mereu proaspete.



SEKIHL l-LHLHKH

în arenă, doi necunoscuți: 
năstase și kodes

La Poiana Brașov zilele treceau pe nesimțite. Alternam mo
notonia circuitelor și a lucrului pe intervale cu excursii și 
atractive jocuri de fotbal, urmărite adesea de toată tabăra. 
La fotbal luptam pe rînd cu viteza atleților, forța boxerilor și 

abilitatea scrimerilor., beneficiind în echipă de aportul unui 
llie Năstase fără pereche în alte loturi. Reacțiile tinerilor nou- 
veniți erau prompte. Executau cu dezinvoltură multe din 
exercițiile la care colegii mei de generație, cu care lucrasem 
cu un an în urmă, se oointeau. De trei ori pe săptămînă antre
namentele atingeau limita maximă a posibilităților. Erau zilele 
în care, pe lîngă mărirea capacităților fizice, urmăream ca 
băieții să se deprindă cu disciplina muncii grele, istovitoare

Țin minte, lucram odată, pe o pantă în fața hotelului, alter- 
nînd sprinturile cu momentele de relaxare, llie arăta lipsă de 
interes și asta m-a determinat să-l mai rețin pentru un program 
suplimentar. Se înserase, vîntul se întețise, iar picăturile reci 
de ploaie îmi înghețau fața, llie alerga, dar era clar că ajunsese 
la capătul puterilor. După o tură și jumătate, îl văd că schimbă 
traseul și-o pornește spre hotel. II strig, dar el nu-mi răspunde. 
M-am întors la hotel unde Popovici, cu prosopul după gît, 
ieșea de la duș și l-am întrebat dacă nu l-a văzut pe llie. A ridi
cat din umeri mirat. Apoi am intrat în camera lui llie. Nu era 
nimeni și m-am așezat pe un scaun să-l aștept. La un moment 
dat am avut o senzație stranie, simțind pe cineva că respiră 
în apropierea mea. încep să caut, mă uit la dulap, dar nu văd 
pe nimeni. Sub masă, nimeni. Stau din nou să ascult, iar privi
rea îmi cade pe două ghete de baschet ce-și arătau tălpile la 
capătul patului. Reușesc să-mi stăpînesc rîsul și încep să răsfo
iesc cartea pe care llie își luase obligația să ne-o povestească. 
După un timp aud vocea lui Năstase venind de sub pat:

— Cît timp mai aveți de gînd să mă țineți aici?
— Acolo erai?, zic eu, prefăcîndu-mă că nu văzusem nimic.
— M-am ascuns de rușine.
Peste cîteva zile am venit la București și am început șlefuirea 

loviturilor în sala «Steaua». Mărmureanu își perfecționa re
verul, Popovici făcea progrese evidente la loviturile de trecere, 
iar llie arăta multă ușurință în schimbarea manierei sale de a 
servi.

După o lună au început concursurile. Programate una după 
alta, «Cupa de iarnă» și «Cupa Steaua» au desemnat același 
cîștigător— Mărmureanu. Și i-au prilejuit lui Popovici o posi
bilitate de afirmare, locul II în «Cupa Steaua», înaintea lui 
Bosch și Bardan. Rezultatele lui llie erau încă inconstante, 
două victorii suprinzătoare la Bardan și Serester și o înfrîngere 
categorică la fratele său mai mare. Constantin Năstase.

La cîteva zile după «Cupa Steaua», am plecat în Ungaria. 
La Budapesta organizatorii reușiseră să adune cîteva nume 
cunoscute — cehoslovacul javorski, cîștigător al Roland Gar- 
ros-ului la mixt, Vera Suhova, finalistă la Wimbledon, america
nul Frost — și se așteptau ca noi să venim cu Țiriac, Popovici, 
și Năstase erau pentru noi două tinere speranțe, dar asta nu 
spunea nimic organizatorilor.

în primul tur, băieții noștri au obținut victorii ușoare în fața 
unor jucători de mîna a doua din țara gazdă. în meciurile urmă
toare, Popovici pierde la un tînăr jucător ceh la fel de necu
noscut pe atunci. Kodes, iar Năstase ÎI întîlnește într-o sală 
plină ochi pe Javorski.

llie începe timid, iar loburile liftate ale redutabilului său 
adversar, considerat pe atunci unul din puținii experți în această 
lovitură, îl prind deseori pe picior greșit. Pierde primul set 
cu 6-3. în setul II. egalitatea persistă pînă la 4-4, cînd Javorski 
forțează pentru a termina, llie însă continuă să se joace, pune 
«scurte» și își trece adversarul cu loburi liftate, învățate chiar 
atunci, în ace' meci. Spectatorii îl încurajează fără rezerve. 
Cîștigă ghemul și conduce cu 5—4. Este la un pas de a cîștiga 
setul, dat rutina campionului cehoslovac își spune cuvîntul. 
Scor final 6-3; 7-5.

După meci, Javorski avea să-mi spună: «Peste cîțiva ani voi 
renunța la turnee și mă voi ocupa de creșterea viitorilor tenis- 
meni. Aș fi fericit să dau peste un astfel de băiat, fiindcă mi se 
pare extraordinar ca un jucător să înceapă jocul cu loburi 
normale și să-l termine cu cele liftate. Un astfel de jucător 
nu trebuie să repete de prea multe ori un lucru, tu însă ar 
trebui să-l mai înveți cîte ceva la serviciu și la lovitura de pe 
partea dreaptă».

Meciul cu Javorski l-a impus pe llie atenției specialiștilor, 
care imediat au și început să se intereseze de el. Vera Suhova 
m-a oprit în holul hotelului și mi-a spus: «Dacă aș avea mîna 
băiatului aceluia înalt și slăbuț al tău, aș cîștiga Wimbledonul 
de cinci ori consecutiv».

La festivitatea de premiere ne-am ridicat în picioare,, am 
aplaudat cîștigătorii, le-am privit gesturile și cred că puțini 
se gîndeau atunci că dintre tinerii care-și încercaseră șansele 
în acel concurs doi aveau să devină cîștigători la Roland Garros. 
Wimbledon și Forest Hills.

Ștefan GEORGESCU

(Va urma)

zece ani în slujba 
maiestății sale, 
tenisul românesc (V)

viata si moartea
9 9

lidiei jiga
dresoare de lei, tigri și pantere (V)

«LA MULȚI ANI — 
1970!»

O URARE FĂRĂ 
ACOPERIRE...

După eșecul din Germania 
Federală, Lidia Jiga e preocu
pată mai mult ca oricînd de 
soarta dresurii sale.

Uriașele carnasiere dau e- 
vidente semne de nesupune
re, sînt tot mai nervoase, iar 
memoria li «se șterge» ver
tiginos. Chiar Bengal, tigrul 
favorit al dresoarei, participă 
la această degradare morală, 
nerăspunzînd cu numărul de 
răgete fixate la comanda ar
tistei care-l strigă cu voce 
tare.

Cît despre leul Ruslan, cu 
care dresoarea executa trucul 
de mare succes denumit «goa
na leului», acesta e cînd dis
trat și apatic, cînd furios, 
pradă unei agitații fără sea
măn, care-l împiedică să se 
concentreze asupra rolului 
său spectaculos.

Conștientă de uzura mora
lă a animalelor din dresură, 
conducerea circului opinează 
pentru trimiterea fiarelor la 
menajerie. Lidia Jiga luptă 
din răsputeri să-și salveze dre
sura, propune recuperarea ei 
parțială și se obligă să pre
gătească o altă dresură.

In aceste condiții de zbu
cium și griji, Anul nou 1970 
o găsește descumpănită, pra
dă unor aprehensiuni demo
bilizatoare. Vine din ce în ce 
mai rar la repetiții, nu mai 
asistă la hrănirea animalelor, 
pierde contactul cu ele, în- 
tr-un moment cînd s-ar fi 
cuvenit să reînnoade firul rupt 
și să refacă handicapul produs 
prin alienarea animalelor. O 
nedreptate evidentă, desfa
cerea contractului de muncă 
(injustiție repede reparată), 
are darul să-i agraveze ma
rasmul în care se zbătea.

Un licăr de speranță lucește 
însă în momentul în care e 
anunțată că în iunie 1970 va 
pleca în turneu în Israel, pen
tru a prelua dresura de la 
înlocuitorul ei provizoriu. Re- 
întîlnirea cu animalele iubite 
— prietenii ei de totdeauna 
— echivalează cu o regăsire. 
Dresura merge și Lidia Jiga 
mai gustă o dată din cupa 
îmbătătoare a succesului.

La 20 septembrie 1970 plea
că împreună cu un întreg an
samblu român într-un turneu 
în U.R.S.S.

LA HARKOV, ÎN 
SEARA FATALĂ

Dresura sa avea în compo
nență cinci lei (Ruslan, Os- 
vald, Prinț, Niki și Gambus)

și trei tigri (Bengal, Amur și 
Baghera).

In seara zilei de 7 noiem
brie, la al doilea spectacol 
(după matineu), cînd Circul 
din Harkov gemea de lumea 
venită să aplaude pe artiștii 
români, la 5 minute după 
începerea dresurii, se petrece 
accidentul fatal care avea să 
pună capăt vieții și carierei 
frumoasei dresoare.

După primul truc prezen
tat, aceasta s-a întors spre 
public, cu spatele la animale, 
exprimînd mulțumiri pentru 
aplauzele primite. în acel mo
ment, leul Ruslan s-a repezit 
asupra ei, apucînd-o de șold. 
Jetul de apă pornit la timp 
de către recuziterul Gheor
ghe Chiriagos a silit leul să 
se retragă, dar Lidia Jiga s-a 
dezechilibrat și a căzut la 
pămînt.

în aceeași fracțiune de se
cundă, din imediata apropiere 
a victimei,a țîșnit tigrul Amur, 
aruncîndu-se în mod neaș
teptat asupra dresoarei, cu 
toată greutatea celor 200 ki
lograme ale sale. Mușcăturile 
lui la gît și ceafă au ucis 
instantaneu victima, care nu 
a mai putut schița nici cea 
mai slabă reacție de apărare. 
Tigrul a tîrît apoi trupul prin 
arenă și nici jetul de apă 
proiectat asupra sa, nici gloan
țele oarbe ce i-au fost trase 
în urechi de artistul român 
Alois Krateyl care, cu un 
curaj deosebit, a intrat între 
ghitere, nu l-au făcut să lase 
victima. Abia după ce Alois 
Krateyl l-a lovit cu putere 
în cap cu furca de fier, tigrul 
și-a desprins colții și s-a re
fugiat prin tunel.

In vacarmul stîrnit cu acel 
prilej, cînd restul animalelor 
alergau speriate în toate păr
țile, ușa grilajului prin care 
se intra în arenă a fost uitată 
deschisă. Unul din lei a ieșit 
spre public, dar a intervenit 
oportun dresorul de cai, Kra
teyl senior, care a reușit să 
izoleze leul și să-l îndrepte 
spre cușca lui prin spatele 
arenei.

în arena goală, stropită din 
belșug cu sînge, zăcea trupul 
sfîrtecat al Lidiei Jiga. Două 
femei din public, martore ale 
macabrei scene, au născut pe 
loc; un bărbat în vîrstă a 
rămas pironit pe fotoliul său, 
insensibil la agitația din sală: 
de groază, inima J se oprise.

Era ora. 21,32. în mod ciu
dat și inexplicabil, ceasul din 
camera hotelului unde locuia 
Lidia se oprise și el la ace
eași oră...

A. IOSEFINI

(Va urma)

cronica 
dreptei cîntăriri

ah, bătrînetul 
din ziua de azi!

Eram și mai tînăr, cînd m-a plesnit pentru 
prima oară în urechi acea exclamație despi- 
cătoare de distanțe: «Ah, tineretul din ziua 
de azi!» S-a întîmplat să fi observat atent 
incidentul și să pot constata pe loc gratui
tatea văicărelii. Nimic din jurul meu nu jus
tifica lamentarea. Cum n-aveam impudoarea 
să contest verdictul unei vîrste superioare, 
mi-am jurat să aștept și să văd dacă, nu cum
va. propria-mi generație o va rosti mai tîr- 
ziu. S-a făcut mai tîrziu și aud pe cîte unii 
de același leat bodogănind: «Ah, tineretul 
din...»

Probabil că scena se tot repetă din pre
istorie încoace. Se vede treaba că și strămo
șul ce a cutezat să scrijelească pereții pește
rii cu siluete de bizoni a fost apostrofat, din 
fundul grotei, de către vînătorii maturi, cu 
țîțîit reprobator. Ei bine, astăzi, vreau să 
întorc exclamația, să beneficiez de sfînta 
lege a reciprocității și, convins că distanțele 
de acest gen nu există decît în mintea celor 
care le gîndesc, să pronunț și eu măcar 
odată: «Ah, bătrînetul din ziua de azi»!

Pretextul mi-l oferă părinții soților T. 
(înlăcrimaților soți T.) Al celor doi tineri 
intelectuali căsătoriți în bună regulă, care-și 
consumă pasiunea pe la colțuri de stradă 
și își întemeiază căminul stînd pe bănci, pe 
sub copacii desfrunziți.

Se iubesc din liceu. Li s-a spus să aștepte 
cuminți să termine școala. Au terminat 
școala. Li s-a spus să aștepte cuminți să intre 
în facultate. Au intrat în facultate. Li s-a 
spus să aștepte cuminți să termine facul
tatea. Au terminat facultatea, sînt ingineri, 
au cîte 26 de ani, s-au căsătorit, acum li se 
spune să fie cuminți și... să divorțeze. Iar ei 
nu vor să mai fie cuminți.

Conflictul, falsul conflict, nu provine din 
obișnuitul socrism, ci dintr-o optică re
trogradă despre societate, despre cinste, 
despre puritatea vieții, despre raportul 
dintre familie și patrie. Tatăl fetei, odată 
cu scleroza, a întors spatele pămîn- 
tului natal și a pornit pe drumul înfundat 
al aventurii. Un transfug fără principii care 
nu merită atenție. S-a dus ca și cînd n-ar 
fi fost, uitat rapid de cei de care nici el n-a 
vrut să-și aducă aminte. Cuscrii însă, aflați 
la antipod din punctul de vedere al stabili
tății, s-au simțit afectați. Nu de gestul în 
sine, ci... din calcule autobiografice. Să nu 
cumva să... Mai bine să se despartă tinerii!

Vrem să facem aici o precizare foarte răs
picată și sinceră, în a cărei absență nici nu 
ne-am fi ocupat de caz: nimeni, absolut 
nimeni, n-a făcut sau n-a manifestat dorința 
să facă, direct sau indirect, cea mai mică 
mizerie rudelor de sînge sau prin alianță 
ale transfugului. Pentru aceștia trădarea a 
rămas fără urmări civice. Un al doilea fiu 
al părinților băiatului, pe care ei vor să-l 
protejeze în mod special, a terminat învăță- 
mîntul superior, a fost repartizat într-un 
post de răspundere. Cunoscîndu-se năzbîtiile 
rubedeniei netăinuite, el a plecat, ivestit cu 
încredere, oriunde a fost trimis, în pofida 
acestei «pete». Pată care nu există. Pată 
fabricată de imaginația înapoiată a unor 
oameni, pată imaginată de insomnia parve
nitului mai temător pentru picioarele scau
nului de sub el decît pentru inima aproape
lui. Suspicioși asupra lor înșiși, ei astupă 
ferestrele vieții cu hîrtie veche, îngălbenită, 
uscată.

Sergiu ANDON
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CIVILIZAȚIA OCHIULUI

fericiți 
între 
ziduri

Odinioară, cînd totul era pierdut, nu-i rămînea omu
lui decît speranța și pădurea. Pădurea era casa lui de 
lacrimi și de așteptare pînă cînd restriștea trecea și 
istoria istovită de bătălii nesigure,și de atîtea stîrvuri 
care putrezeau,și de atîtea sate arse de foc, se îndura 
și mai întorcea o filă, ca să deschidă, pentru o vreme, o 
zare nouă. Mai tîrziu,oamenii și-au pus speranța în acele 
cetăți țărănești sau în zidurile înalte ale mănăstirilor 
unde se retrăgeau ca să lupte și să supraviețuiască. Și 
iată, mă întreb cîteodată dacă istoria omului nu-i de 
fapt, mereu și mereu,istoria fugilor din casele sale.

Pe cînd Balcanii erau o căciulă plină de primejdii și 
pașalele din Vidin și din Ada-Kaleh înnebuniseră și 
întorseseră spatele Stambulului, ascultînd cu mai mare 
plăcere poveștile lui Nastratin decît ordinele marelui 
vizir, o nouă primejdie se ivi la Dunăre. învățați cu traiul 
bun, dar acum măcinați de foame, pazvangii lui Osman 
și alte bande flămînde din alte pașale treceau tot mai 
des fluviul. în fața unor asemenea expediții de pradă, 
care pustiesc mai ales ținuturile Olteniei timp de cîteva 
decenii, fiecare se apără cum poate: țăranii iau drumul 
codrului, marii boieri se retrag cu gărzile lor de arnăuți 
în curți întărite, iar boierimea mică de pe Motru, Jiu, 
Gilort sau Olteț, mai dîrză și mai îndrăzneață, își con
struiește cule. «Folosind asemenea case întărite, pre
văzute cu elemente rudimentare de apărare, aceștia au 
putut să reziste unor bande care nu erau înzestrate cu 
puternice arme de foc» (Șt. Balș).

înainte de toate o culă este istoria unei familii în pri
mejdie. Construită din piatră și cărămidă, cu ziduri 
groase, văruite în alb, cula se înalță îndrăzneață. Două 
sînt poate motivele care i-au îndemnat pe acei meșteri 
de odinioară să înalțe o asemenea casă pe cîteva caturi: 
în primul rînd ca omul să poată cuprinde depărtările — 
pentru că a privi înseamnă a ști și a ști înseamnă a su
praviețui — depărtările acelea care prevestesc prin norii 
de praf pilcurile de călăreți care aduc jaful, foamea și 
durerea, și în al doilea rînd, pentru că privit de sus duș
manul poate părea mai umil și mai ușor de învins. Oricare 
ar fi fost rațiunile psihologice, cula este cetatea unei 
singure familii care vrea să trăiască. în arhitectura ei, 
în acele ziduri fără ferestre, este totdeauna un prezent, 
cel al luptei, închipuit în metereze, prin care poate 
pătrunde o singură pușcă, și este în același timp un viitor, 
viitorul acelei clipe în care va fi pace, închipuit în vastul 
cerdac, cu arcade mai întotdeauna trilobate, care se 
sprijină pe coloane cilindrice scunde. Cerdacul e un 
spațiu al tihnei și al frumosului, pierdut în construcția 
ascetică a unei fortărețe.

Dar culele sînt uneori legende sau povești de dra
goste, cum este cea din Măldărești, unde un oarecare 
căpitan Tudor Maldăr, rob la tătari după o bătălie, în- 
drăgostindu-se de fiica hanului, a furat-o și s-a închis 
aici în mare taină și iubire. Tot dragostea pentru o 
femeie patronează și zidirea culei din Broșteni. Legenda 
spune că un pîlc de turci din Ada-Kaleh au răpit într-o 
incursiune pe tînăra nevastă a căpitanului de panduri 
Cuțui. Ca s-o răscumpere el a vîndut o bună parte din 
moșie și ca s-o apere pentru totdeauna și-a durat o 
culă, unde să trăiască mereu fericiți între ziduri.

La fel ca oamenii, și culele intră în uitare sau mor. 
Focul asediilor uneori le-a distrus, zăpezile și ploile 
le-au ars șița, stăpînii, odată cu schimbarea vremurilor, 
le-au părăsit, căutînd odăi mai luminoase și mai calde. 
Dar ele rămîn mereu în sufletul nostru, turnuri ale 
amintirilor despre lupte, speranțe și iubiri.

Cornel BOZBICI



SPORT

la răscruce mmmmi 
de sporturi

asta e, n-avem 

deck
o singură viață

Ceea ce părea doar un zvon, plasat cu 
malițiozitate în prima pagină a ziarelor din 
întreaga lume, s-a adeverit săptămîna tre
cută: Jackie Stewart se retrage!

La 34 de ani, după 12 ani de competiție 
neostenită în cursele de formula I, după 
27 de victorii izbutite în 99 de Grand Prix-uri 
la care a participat, scoțianul supranumit 
«zburător» a coborît din mașină și a trîntit 
portiera cu tristețe: «mo retrog, am obosit, 
n-am decît o singură viață».

De trei ori campion al lumii în această 
aspră incintă a curselor nebunești cu kilo
metrii și zecimile de secundă, univers despre 
care Ken Tyrrell crede că este cel mai crud 
dintre toate, conducîndu-se după cele mai 
nedrepte dintre legile vieții și morții, uitîn- 
du-i repede pe învingătorii morți și adu- 
lîndu-i — o zi, o lună sau poate un an — 
pe învingătorii rămași în viață, Jackie Stewart 
devenise, după opiniile cele mai autorizate, 
cel mai mare alergător al tuturor timpu
rilor.

întotdeauna prudent — «cine conduce 
prudent trăiește mult», declara nu demult 
revistei vest-germane «Biinte» — campio
nul nu s-a plictisit de curse, așa cum s-ar 
putea crede. Dimpotrivă, el nu s-a sfiit să-și 
facă o carte de vizită din cuvintele «automo
bilismul înseamnă toată viața mea», vorbe 
surprinzătoare, spuse chiar în preajma re
tragerii...

Și atunci, veți întreba, de ce coboară 
Stewart din fugosul său Ford albastru, spre 
a se dedica meseriei de comentator de 
televiziune?!

Ei bine, Stewart nu se retrage numai din 
proverbiala sa prudență, din circumspecția 
șoferului care a refuzat întotdeauna să con
ducă măcar o sută de metri pe ceață, nu, 
Stewart nu se retrage numai din aceste 
motive. Lui Stewart i s-a făcut pur și simplu 
frică.

O asemenea afirmație, alăturată carierei 
unui alergător de talia scoțianului, ar părea 
cel puțin hazardată, dacă întîmplările con
sumate în ultimii ani în viața lui Stewart nu 
ar avea darul să ne convingă cît de umană 
și de firească este frica aceasta a omului- 
Stewart, a capului de familie.

Primul dintre prietenii săi intimi care a 
murit a fost Piers Courage, transformat 
într-o torță vie pe nesigurul traseu de la 
Zandvoort. A urmat Jochen Rindt, bietul 
campion mondial post-mortem și, ia puțin 
timp, Jo Bonnier, care îmbătrînise, care nu 
mai era un mare alergător, dar care rămăsese 
unul dintre prietenii de inimă ai scoțianului, 
oaspete frecvent la Clayton House de lîngă 
Geneva, domiciliul lui Stewart din ultimii 
ani. Victima următoare a fost Gerry Birrel, 
la înmormîntarea căruia se zice că Jackie a 
plîns pentru prima oară.

Sfîrșitul violent al francezului Franțois 
Cevert, despre care avea să afirme că i-a 
fost «mai mult decît un frate», l-a descu
rajat — iată, definitiv — pe Jackie Stewart. 
După multe ezitări, a cedat rugăminților 
familiei, a cedat și, cu inima strînsă, a aban
donat competițiile.

Evident, retragerea aceasta este un prilej 
de sinceră tristețe pentru lumea sportului, 
care pierde cu Stewart o legendă vie, un 
idol, poate chiar un erou. Aceeași lume a 
vitezelor nebunești, care plînge cu un ochi 
plecarea lui Stewart, rîde cu celălalt, salu- 
tînd stăpînirea de sine a primului mare cam
pion din istoria automobilismului care gă
sește atîta forță cît să se retragă în plină 
glorie.

în acest moment, în care sentimentele se 
amestecă, un singur lucru este cert: pentru 
Jackie Stewart, Marele Premiu cu numărul 
100 nu va mai avea loc niciodată.

Ovidiu NEGOIȚĂ 

totuși, calul rămîne !

pudicitate 
cabalină

Noutatea vine de la Rio de Janeiro. Se 
spune că un consilier municipal din orașul 
Barramansa a cerut colegilor săi «pronun
țarea» unei decizii conform căreia caii de 
tracțiune care circulă prin oraș ar urma să 
poarte chiloți pentru a li se acoperi nudită
țile. Consilierul — pe nume Itamar Duarte — 
susține că nuditatea calului este un spec
tacol de care concetățenii săi (în special 
femeile) trebuie să fie cruțați. întrebat ce 

are de spus în schimb de minifustele femei
lor, a răspuns: «Nu este același lucru. 
Femeile au picioarele decente!»

valoarea 
cailor creste ♦

O altă noutate, de data aceasta din Statele 
Unite. Armăsarul Cannonero II a cîștigat 
derby-ul de la Kentucky, apoi și-a schimbat 
proprietarul. Cumpărat inițial cu 1 200 do
lari, după victoria din derby a fost vîndut 
în Texas contra fabuloasei sume de 1 500 000 
dolari. Un alt cal, Typecast — de 6 ani, a 
fost cumpărat din Statele Unite cu 725 000 
dolari pentru un grajd din Japonia. Prețu
rile unor cai cu aptitudini și într-un stadiu 
de pregătire mai avansat întrec de mai multe 
ori pe cele ale automobilelor!

calul în
sectorul alimentar

Folosirea cărnii de cal este o practică 
foarte veche. O atestă și o cronică franceză 
în care, referitor la primul transport de 
cai pentru carne din Franța, se spunea: 
«Cînd guvernatorul Charles de Montmagny 
(conducătorul transportului) s-a urcat pe 

cal, cu pelerina neagră a cavalerilor de 
Malta fluturînd în vînt, indienii au crezut 
că el e Dumnezeu». Comerțul cu carne de 
cal a continuat de-a lungul veacurilor, ajun- 
gîndu-se în zilele noastre la crearea de cres
cătorii speciale pentru reproducerea calu
lui destinat alimentației publice. în Franța, 
de exemplu, în fiecare an se produc circa 
300 000 de mînji pentru sectorul alimentar, 
iar în cursul ultimelor luni s-au importat 
din Canada 3 146 cai destinați abatoarelor. 
După cum se vede, rentabilitatea creșterii 
calului este de necontestat, el fiind solicitat 
la prețuri foarte ridicate pentru sport, tu
rism, tracțiune, din păcate și pentru măce
lării, fapt care nu poate decît să-i întristeze 
pe toți cei ce îl iubesc cu adevărat.

Cristian ȚOPESCU

N. Potop — str. Republicii: nr. 51 B — 
lași

— Sînteți de acord că echipa R.D.G. — prin 
rezultatele obținute direct asupra noastră și, 
indirect, cu adversarii — s-a calificat pe merit 
pentru turneul final?

— Echipa R.D. Germane a avut o serie 
ușoară, față de calitatea jocului pe care 
l-am văzut prestat. Așa că, să fim de acord 
că la «mondiale» a mers cea mai bună 
echipă din serie.

— împărtășiți afirmația lui Traian Ionescu: 
«numai un mare jucător poate deveni un mare 
antrenor»?

— Un marc jucător nu poate deveni, pînă 
una alta, decît tot un mare jucător. Pe 
Traian Ionescu vă rog să-l scuzați. A fost 
portar și în nici un caz unu! de așa mare 
clasă încît să-i susțină afirmația. Dacă ar fi 
crezut în ceea ce a spus, ar fi rămas sub- 
inginer și nu antrenor, chiar pensionat 
prematur.

— De pe o poziție obiectivă, vă rog să vă 
exprimați părerea despre acest fenomen în 
fotbalul românesc care este Dobrin ?

— Nu am ce adăuga în plus peste ce ne 
oferă strălucirea talentului său. Regret nu
mai că pregătirea lui a suferit și mai suferă 
de o organizare netipic fotbalistică.

Magritt Lăszlo — București
— Cum vă explicați, astăzi, acel 0-6 de 

pomină suferit de echipa României la Madrid 
(1.XI-1962), pe vremea cînd erați antrenorul 
echipei naționale?

— Prin prisma diferenței de valoare și 
evident și printr-o pregătire care a vizat 
exagerat factorul fizic în detrimentul jocului 
propriu-zis. Nu înțeleg însă de ce de po- 
mină? Doar nu era Standard Liege la care.

tenis

în impas, tenisul 
australian se califică, 

totuși, în finală !
Anul trecut, la București, N. Fraser, căpi

tanul echipei australiene, îmi vorbea despre 
proiectele sale. Despre Dibley, Alexander. 
Dent și despre faptul că, odată contractele 
profesioniste expirate, el va dispune de 
mulți jucători buni, dar că va chema în 
echipă doar pe unul dintre ei, probabil pe 
Newcombe, lată însă că împotriva reprezen
tativei Cehoslovaciei, Fraser a aliniat patru 
din cele mai mari glorii din ultimii 15-20 ani.

Acoperirea în aurul marilor concursuri 
a valorii celor patru jucători australieni este 
edificatoare — șapte Wimbledon-uri cîști- 
gate (4 prin Laver și 3 prin Newcombe), 
patru Roland Garros-uri (două prin Laver 
și 2 prin Rosewall), șase Forest Hills-uri 
(două prin Laver, două prin Newcombe și 
cîte unul prin Rosewall și Anderson), ca și 
aportul direct pe care fiecare dintre jucă
torii selecționați l-a adus la cîștigarea a opt 
ediții ale «Cupei Davis». lată de ce victoria 
tînărului cehoslovac Hrebec asupra lui New
combe și rezistența opusă lui Laver, în fața 
căruia a pierdut în cinci seturi disputate, 
mise pare o frumoasă lecție de temeritate.

Victoria australienilor reînnoadă firul 
disputelor, întrerupt în 1969, dintre cei 
doi coloși ai tenisului mondial în actul final 
al «Cupei Davis». Săptămîna viitoare, tenis- 
menii australieni au posibilitatea să reducă 
la Cleveland din diferența ce-i desparte 
acum de cei americani, scorul, după cum se 
știe, fiind de 24-22 de ediții cîștigate în 
favoarea americanilor. Dincolo de rezulta
tul, cunoscut, al semifinalei și de cel al fina
lei, care este greu de pronosticat, un lucru 
mi se pare semnificativ, în ciuda valorii 
excepționale a componenților echipei austra
liene: media de vîrstă! Această medie de 
peste 35 ani arată impasul prin care trece 
de mai mult timp tenisul australian. E adevă
rat, însă, un impas care te califică în finala 
Cupei Davis!!!...

Ștefan GEORGESCU

P.S. Victoria lui Țiriac la Ashe are pentru 
noi semnificația alăturării jucătorului nostru 
la numeroasele exemple de valoroasă longe
vitate sportivă prezente astăzi în lumea te
nisului mondial.

întîmplător, ulterior, echipa noastră națio
nală pierdea cu numai 0-5!

— Și, legat de aceasta, ce v-a determinat 
să recurgeți la titularizarea pentru acel meci 
a unor jucători care nu reprezentau pe atunci 
mai nimic în fotbalul românesc, ca M. Voinea, 
Georgescu, Sfetcu, Ivansuc chiar, sau a unor 
«veterani» ca T. Ozon și T. Macri într-un 
moment cînd dispuneam de fotbaliști mult 
mai valoroși, ca Tătaru, Voinescu, Constantin, 
Jenei, Pîrcălab, Varga, Ivan etc. ?

— Adevărul cu privire la «campania Spa
nia» nu poate fi explicat într-o frază, la 
poșta fair-play. Sper să-l puteți citi — pe o 
întindere de circa 30 de pagini — în volumul 
«Ce rău v-am făcut?», mai ales că acolo 
precizez și ce anume vină am avut eu. 
Pînă atunci, însă, vă rog să mă credeți că 
mă surprinsese competența întrebării pînă 
cînd am ajuns să citesc numele lui Varga și 
Ivan și mi-am dat seama că nu prea sînteți 
în problemă. Sper ca adevărul să nu vă 
supere.

Rîndunel Marinescu — Giulești — 
județul Vîlcea

Cum vedeți dumneavoastră pe tinărul Bălăci 
prin prisma viitorului?

— Ca pe un real talent. Aud că este și 
băiat serios, ceea ce-i va mări longevitatea! 
Cu singura condiție, să fie lăsat, ca «junior», 
să joace la seniori, altfel rămîne un «talent» 
întîrziat. Să sperăm că valoarea va triumfa.

V. Mărinaș — Bacău
— Am citit în «Sportul», sub semnătura lui 

Gh. Nicolaescu, că deși există la multe dintre 
echipele noastre «dotarea pentru recuperarea 
de după antrenament», din cauza antrenori
lor, medicilor și conducătorilor «bieții noștri 
iucători» nu sînt ajutați să-și refacă prompt



ai noștri și ceilalți HMHHH 

marcajul și 
demarcarea

insușindu-și sensul colectiv al jocului, lă- 
sînd deci deoparte veleitățile de afirmare 
pur personală, orice mare jucător se inte
grează ritmului general al echipei, îndepli
nind sarcini care să ridice ștacheta calității 
și eficacității la o înălțime neatinsă de fie
care în parte. Printre aceste sarcini, două 
sînt fundamentale, după cum reclamă și 
fazele (tot fundamentale) de atac și de 
apărare, în care se află — alternativ — orice 
echipă.

In atac, orice jucător are datoria de a 
se demarca în viteză, pentru a putea primi 
oricînd mingea, in apărare, toți echipierii 
sînt obligați să-și marcheze cu strictețe 
adversarii. Dincolo de linia de centru chiar, 
atacanții exercită un pressing sever asupra 
apărătorilor adverși, fiecare în zona postu
lui său, dar în propria jumătate de teren, 
marcajul nu mai poate fi exercitat pe zonă, 
ci numai «om la om», pentru a preveni 
orice posibilitate de infiltrare în suprafața 
de finalizare.

Echipele nordice sau latine, din centrul 
sau estul Europei, au preluat toate marcajul 
sever, ilustrat odinioară numai de forma
țiile italiene. «Libero» nu mai este anate
mizat de nimeni, ca acum cîțiva ani, cînd se 
spunea că «frînează» jocul. Paza de «cîine 
rău» a unui Lupescu, Mocanu, Deleanu. 
Nunweiller III a început, însă, să fie din ce 
în ce mai relaxată în ultimul timp, iar 
marcajul a devenit tot mai respectuos, mai 
«de la distanță». Astfel, se ajunge ca — în 
loc de a intercepta mingea înainte ca ea 
să ajungă la adversar — să se dea o luptă 
crîncenă spre a i-o smulge, după ce respec
tivul a intrat în posesia ei. încă nu s-a defi
nit la noi marcajul «om la om» la nici una 
din fazele fixe, acordate adversarului, în- 
cepînd cu aruncarea de la margine și termi- 
nînd cu executarea cornerului. Toți cei ve- 
niți în careu, pentru a primi mingea de la 
colțul terenului, sînt lăsați liberi, deși ar 
trebui să fie flancați «umăr la umăr» pe în
treaga suprafață de pedeapsă. Și în pressin- 
gul executat de atacanți și în marcajul pe 
care-l exercită apărătorii, dar mai ales la 
loviturile directe și indirecte din apropie
rea porții, apărarea așteaptă ca adversarul 
să piardă mingea numai dintr-o greșeală 
proprie.

Trebuind să fie făcută, datorită schimbă
rilor bruște de situații, într-o fracțiune de 
secundă, trecerea de la marcaj la demarcare 
este cea mai redutabilă armă pentru scoa
terea adversarului din luptă.

Angelo NICULESCU

■KBUH^nHOi poșta fair-play

forțele. Se uită altă față a refacerii și de ce?
— îmi este greu să intuiesc cu cine «vo

tează» unii dintre gazetarii noștri profilați 
pe fotbal, cum este și Gh. Nicolaescu. Re
cuperarea de după meci este mult prea mică 
față de maniera cum se consumă restul 
orelor pînă la cel de-al doilea antrenament. 
Marii jucători de pe mapamond se odihnesc 
după travaliul depus pentru a putea începe 
noua muncă în condiții excelente; în schimb, 
jucătorii noștri se odihnesc... leșinați de 
efortul depus ca să-și revină. Optică și 
optică! Ceea ce nu știe Gh. Nicolaescu 
este faptul că «farmaciile» cluburilor sînt 
sărace în medicamente recuperatorii, iar 
«dotarea» la foarte multe cluburi (ca să 
nu spun aproape la toate) nu răspunde nici 
măcar cerințelor primare ale recuperării: 
cabinele sînt «carceri», bazinele sînt «băi» 
de spălat păpușile, fără vibratoare, uneori 
și fără apă caldă, scaunele sînt tipic ale 
cizmarilor ș.a.m.d.

Nelu Murgea — București
— Ajax și-a jucat excelent rolul pe scena 

fotbalului, așa cum au făcut cu ani in urmă 
Realul, Benfica, Inter sau Celtic. Considerați 
că declinul Ajax-ului se datorește plecării 
fostului antrenor?

— Ajax-ul a fost o mașină de jucat fotbal 
și înainte de venirea lui Piști Covaci, și 
după plecarea lui. Gloria și puterea uzează! 
Și ca și echipele citate de dumneavoastră 
și Ajax-ul se va anemia, se va stinge pe 
parcursul lunilor și al anilor. Prima probă 
o avem, sofioții i-au eliminat din primul 
contact al noii ediții a Cupei campionilor

Constantin TEAȘCĂ

fotbalul ca fenomen social ■■■■■■■■■■■■■■■

prea, vesela ruină
în climatul de muncă din societatea noastră de azi, fotbalul e 

una din acele zone ale comodității, ale refuzului gîndirii și schim
bului de idei. Antrenorul de astăzi al echipei naționale, Valentin 
Stănescu, a dus reprezentativa la un răsunător eșec și urmarea 
o știm cu toții: Valentin Stănescu continuă să fie antrenor al 
echipei naționale. Cam grea pedeapsă pentru un antrenor care 
nu s-a ilustrat, în întreaga sa carieră, mai niciodată, prin ceva 
deosebit. Cu un mod de a pune problemele tipic pentru anumite 
categorii de oameni de dincolo de centura marilor orașe. Valen
tin Stănescu, care fusese adus la cîrma naționalei ca să schimbe 
ceva <jin jocul și — evident — din componența ei, n-a făcut alt
ceva decît să se complacă în postura de culegător de roade pro
puse-de alții. Nici o idee nouă, un vid absolut în ceea ce privește 
tactica și jocul propriu-zis al reprezentativei, cîrpeli incompa
tibile cu spiritul de înaltă performanță pe care îl practicăm și 
noi în multe sporturi și adversarii noștri din lumea de azi în fotbal. 
Ca să conchidem, una din cele mai nefericite soluții pentru cîrma 
naționalei și-a cam ispășit epoca, după încheierea jocurilor din 
preliminarii. Dar Biroul federal a întîrziat să ia vreo măsură, ba 
chiar, în ultimă instanță, a comunicat presei că lotul național se 
întîlnește din nou sub bagheta destul de șubredă a aceluiași antre
nor. Sînt destule locuri de muncă și pentru Valentin Stănescu, 
dar un singur loc de muncă nu i se potrivește în nici un caz: cîrma 
naționalei de fotbal. După ce a sfidat literalmente opinia publică, 
ducînd la Leipzig o reprezentativă înțepenită, nereprezentativă, 
greoaie și în plus n-a fost capabil să-i insufle nici o idee de joc 
eficientă — după ce a compromis cu nonșalanță o generație de 
fotbaliști, Valentin Stănescu este investit de Biroul federal cu 
puterea, aproape incredibilă, de a compromite și promoțiile 
următoare. Cam mult pentru o singură viață de om! Exagerat 
de mult!

*

N-am vrut să intru în polemică, în această etapă a existenței 
mele, nici cu gazetari, nici cu antrenori. Dar mă cutremură gîn- 
dul că lui Valentin Stănescu îi corespunde în planul gazetăriei un 
Valentin Stănescu al condeiului: loan Chirilă. Iubesc și eu echipe 
(de exemplu «Universitatea» Craiova și «Steaua»), stimez și eu 
talente (de exemplu, pe mulți dintre fotbaliștii de la «Dinamo»), 
admir și eu tehnica fotbaliștilor de la Arad, dar nu mi-aș putea 
permite cinismul de a vedea sub ochii mei prăpădindu-se un sportiv 
prin harakiri alcoolic, iar eu să-l aplaud, să-l încurajez, împotriva 
propriului său interes. Circulînd prin diverse medii ca «scriitor», 
după cum îl anunță uneori și afișele diverselor cămine culturale, 
loan Chirilă își închipuie probabil că are o misiune mesianică. 
Spre a nu cădea în păcatul vanității subiective, voi recunoaște 
aici că loan Chirilă e un gazetar bun, cu un talent verbal deloc 
obișnuit printre cei din branșa sa. Dar aerele de babă bărboasă 
cu ghiocul pe care și le ia din cînd în cînd îl fac, mai ales la vîrsta 
sa de om în toată firea, puțin ridicol. El, firește, are voie să iubească 
pe cine dorește, dar nimic nu-i dă dreptul să continue a lucra 
la statuia de turț a unui fotbalist care nu poate deveni sportiv 
adevărat decît renunțînd la lucrurile pe care i le corcolește loan 
Chirilă. La aceste întrebări ar trebui să răspundă loan Chirilă, 
folosind eventual și vocația sa verbală. Aș fi curios să știu ce s-a 

replica olteană și
Printre micile necazuri pe 

care Universitatea Craiova le 
face onor Federației — în semn 
de răspuns fair la marile neca
zuri pe care autoritatea tute
lară a fotbalului' românesc le 
face destul de lipsit de sporti
vitate echipei oltene — întreză
resc două, e drept, de dome
niul perspectivei. 1) Ajungînd 
la 5 puncte distanță de a doua 
clasată (!), la 7 de Steaua și 
Dinamo (!) și la 12 de Rapid (!), 
echipa lui Oblemenco— Boc — 
Deselnicu — Marcu — Țară- 
lungă dă o lovitură puternică 
competiției, interesului ei. Nu 
este exclus — ba este chiar 
destul de probabil — ca pe 
măsură ce la Craiova și la Con
stanța numărul spectatorilor va 
crește mereu, direct propor
țional cu valoarea — bună — a 
jocului practicat de cele două 
bchipe reprezentînd aceste ora
șe, în majoritatea celorlalte re
ședințe de formații diviziona
re A numărul spectatorilor să 
scadă tot mereu și tot direct 
proporțional cu valoarea — 
scăzută — a fotbalului practi
cat. De aici și pînă la a prefera 
televizorul cu Albumul său du
minical, cu Adela Mărculescu 
și cu Gilbert Becaud este un 
pas foarte mic. Urmarea? N-ar

fi exclus ca, spre a-și reatrage 
o parte din publicul pierdut, 
F.R.F. să fie nevoită să reducă 
prețurile de intrare la jocuri, 
să fie nevoită să-și apere mai 
inteligent, cu mai mult spirit 
comercial, partidele transmise 
de T.V. ș.a.m.d. 2) Mergînd în 
ritmul ei. Universitatea Cra
iova ar putea să ne facă tuturor 
figura — și în primul rînd fe
derației —, ieșind campioană 
cu vreo lună, o lună și jumă
tate înaintea încheierii cam
pionatului! Da, au mai făcut 
și alte echipe treaba asta; Ben
fica, de pildă, a făcut-o chiar, 
în ediția trecută a campiona
tului portughez. Ce s-ar face 
fotbalul nostru dacă le-ar da 
oltenilor prin cap să adune cu 
vreo 5-6 etape înainte de final 
numărul suficient de puncte 
care să-i desemneze campioni? 
Și asta nu ca să meargă încă 
de prin mai la Mamaia, ci ca 
să nu mai aibă de-a face — in
direct — cu team-uri gata să 
pună umărul la scoaterea altei 
echipe campioane, să nu mai 
aibă de-a face — direct — cu 
arbitri cu domiciliul stabil în 
București (mai aproape terito
rial și pe toate planurile de 
cluburile bucureștene), să nu 
mai aibă, în sfîrșit, de-a face cu 

întîmplat de pildă la cabina dinamovistă după meciul Dinamo 
București-C.S.M. Reșița, și de ce loan Chirilă se face a nu vedea 
toate acestea. N-am de împărțit nimic cu Dinu, nu jucăm pe 
același post și nu ne mișcăm în aceeași lume. Continui să cred 
că el își poate reveni, cu condiția să scuture de pe el toate căpușile 
metaforice cu care îl blagoslovesc unii dintre actualii săi prieteni. 
Dacă nu se ocupă de aceste lucruri, dacă nu participă la recupe
rarea acestui fotbalist, loan Chirilă se poate considera, pentru 
vremea următoare, coautor la înfrîngerea lui Dinu de către pro
priile sale slăbiciuni.

*

Din nou o nuntă zgomotoasă la hotelul «jiul» din Craiova — 
cu prilejul sosirii în localitate a fotbaliștilor cu care Universitatea 
Craiova urma să joace în duminica aceea. Fotbaliștii reșițeni au 
dormit pe un iad zornăitor. Nu e nevoie să mai explic eu acum 
cît îi iubesc pe olteni, așa că îmi îngădui să trec direct la subiect: 
organizarea acestei noi nunți, într-un hotel în care oamenii plă
tesc să doarmă, este un act profund neomenesc și în cazul de față 
antisportiv. Chiar nu se poate face nimic pentru curmarea acestei 
obstrucții la somnul oaspeților?

*

Universitatea Craiova continuă superba sa cursă, în ciuda 
tuturor opozițiilor, în ciuda tuturor denigratorilor. Cea mai bună 
echipă a acestui an învinge, și cu rezervele, echipe redutabile, 
cum ar fi C.S.M. Reșița. Acum, însă, cînd echipa conduce detașat 
în clasamentul diviziei naționale A, acum (și nu la necaz!) eu tre
buie să spun că îi mai trebuie ceva — și nu puțin — pentru a deveni 
o mare echipă: mai multă subtilitate tactică pe teren propriu, 
un mare portar și un tînăr înaintaș central, capabil să dea ritm 
atacului condus de Oblemenco. Am toată înțelegerea pentru 
Bălan, dar mi se pare că el are mult pînă la a fi idealul înaintașului 
central de care are nevoie Universitatea. înțeleg hărnicia lui 
Manta, însă la Tîrgu Mureș a primit un gol printre picioare, în 
cupă a fost bătut de un șut de la 35 metri al lui Broșovschi, iar 
priza lui la minge e de multe ori sursă de pericol imediat pentru 
echipa Universitatea. Acum trebuie întreprins ceva. Universitatea 
Craiova trebuie să onoreze numele de cea mai bună echipă a 
anului.

*

N-ar fi rău ca la ședința Comitetului federal din 14 decembrie 
să se discute și cîteva chestiuni importante, nu numai probleme 
periferice, menite să arunce praf în ochii participanților. Dacă 
tot se întîlnește comitetul federal, eu cred că ar fi excelent dacă 
ar și întreprinde ceva pentru redresarea fotbalului nostru, ajuns 
o veselă ruină.

Adrian PĂUNESCU

repriza a treia

cuvioasa paraschiva
imparțiala și legata la ochi (a- 
tunci cînd judecă) federație, 
instituție făcătoare de vorbe 
frumoase și nevinovate — ai 
zice că o auzi glăsuind pe cu
vioasa Paraschiva —, vorbe 
dezmințite, cu o stranie perse
verență, de fapte.

Toată stima noastră repre
zentantei minerilor, jiul (sin
gura echipă învingătoare în de
plasare), care duminică seara 
a adus multă bucurie la Petro
șani și Lupeni, la Vulcan și 
Aninoasa. Descompusă, pier
dută, fără busolă, amenințată 
serios de divizia B la începutul 
actualei ediții a campionatu
lui, Jiul a crescut de la etapă 
la etapă și va mai crește, avem 
toată nădejdea.

Paradoxală, situația echipei 
băcăuane, care a preluat lan
terna roșie. Jucători buni, an

trenori buni. Valoare, deci, 
există. Ce o subminează, oare?

Bălăci, cel mai tînăr talent 
craiovean, a fost «Kidnapat» 
de o federație care nu înțe
lege — de ani de zile — că la 
sectorul juniori nu interesează 
rezultatul imediat, scorul (1-2 
sau 2-1), ci producția (afirma
rea) de tineri fotbaliști. Lăsînd 
la o parte considerentul că 
dacă era titular la’ Dinamo sau 
la Steaua, Bălăci (jucător de va
loare, binecunoscut și apreciat 
la această oră în toată Româ
nia) n-ar fi fost scos din «11»-le 
de bază nicicum, remarcăm si
tuația că acțiunea (rea) fede
rală de abia a subliniat și a 
îngroșat contraperformanța ju
niorilor în turneul plezirist de 
la Monte Carlo.

Marius POPESCU

P.S, Lipsită de jumătate din echipă (Deselnicu, Velea, Ștefănescu, 
Oblemenco, Marcu și cam de prin minutul 30 și de Bălan), Universi
tatea Craiova a fost întrecută — în «16»-imile Cupei României — 
mai sever decît arată scorul (0-1) de o «bătrînă doamnă» care mai 
are încă o nebănuită vitalitate și, printre alții, un Broșovschi căruia-i 
lipsește doar buletinul de București pentru a fi în lotul național. 
Oricum, lecție bună pentru craioveni, care au înțeles, cred, că nu 
poți învinge numai cu firma. Din solidaritate cu oltenii, probabil, 
Dinamo a cedat cu eleganța-i binecunoscută în fața lui Atletlco- 
Oltenita. Să vină Mannix să ne descurce fotbalul, că e de rău!

33!
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ce este nou ? ■»

O NOUĂ TEHNICĂ 
ÎN SPRIJINUL BOLNA
VILOR CARDIOVASCU
LARI a fost pusă la punct de 
către medicii specialiști din 
secțiile radiologie și explo
rări funcționale de la ASCAR. 
Metoda — numită ventricu- 
locoronarografie prin radio- 
cinematografie — este folo
sită, acum, în mod curent, 
pentru stabilirea cu precizie 
a locului de obstrucție (în 
cazul infarctului miocardic) și 
anomaliilor arterelor corona
re, pentru cercetarea stării 
circulației colaterale și func
ției ventriculului stîng.

La clinicile medicale din 
Cluj se utilizează o METO
DĂ ORIGINALĂ DE FO
LOSIRE A RADIOIZO- 
TOPILOR ÎN TERAPEU
TICA COPIILOR BOL
NAVI DE HEMANGIOA- 
ME (afecțiuni de origine ge
netică). Prin intermediul apli- 
catoarelor în etape se admi
nistrează, în serii și doze 
fracționate, stronțiu radio
activ. Prin aplicarea metodei 
se exclude intervenția chi
rurgicală. Terapia a fost ad
ministrată pe loturi mari de 
copii cu rezultate excelente. 
Specialiștii clujeni au fost in
vitați să comunice un referat 
asupra acestei metode la cel 
de-al Xlll-lea Congres mon
dial de radiologie de la Ma
drid.

Și o altă reușită chirur
gicală: EGALIZAREA EX- 
TREMITĂȚILOR PI
CIOARELOR CELOR CE 
PREZINTĂ DIFERENȚE 
DE LUNGIME LA MEM
BRELE INFERIOARE. La 
clinica de chirurgie ortope
dică de la Spitalul Brîncove- 
nesc, prof. dr. Aurel De- 
nischi, conf. dr. O. Medrea 
și dr. N. Gorun au pus la 
punct o tehnică chirurgicală 
laborioasă cu ajutorul căreia 
echipa de operatori a reușit 
să obțină lungiri ale picioru
lui mai scurt între 3 și 14,5 cm. 
Pe lîngă cîștigul anatomo- 
funcțional, pacientul — han
dicapat— cunoaște și un sub
stanțial cîștig moral.

MAI PUȚINĂ CA
FEA! In cursul unui studiu 
epidemiologie asupra legătu
rii dintre tutun, maladii pro
fesionale și cancerul căilor 
urinare, cercetătorul FiliP 
Cole a descoperit că există 
și o legătură între cafea și 
cancerul vezicii. într-o anche
tă efectuată pe 445 persoane 
(345 bărbați și 100 femei) ce 
prezentau un cancer al căilor 
urinare și pe 498 de persoane 
care nu sufereau de cancer, 
au fost puse întrebările: «beți 
cafea?» și «cîte cești pe zi?». 
Din prelucrarea datelor a re
ieșit că riscul de cancer la 
vezică este mai mare la ama
torii de cafea, procentul fiind 
de 1,24 la bărbați și 2,58 la 
femei, față de procentul de 
1 la nebăutorii de cafea.

suferințele căilor si veziculei biliare
9 9

Canalele biliare și vezicula biliară pot fi sediul unor 
afecțiuni inflamatorii, parazitare sau al formării de calculi 
(pietre) precum și al unor procese neoplazice. Alteori 
pot fi afectate prin procese dinafara lor: tumori ale capului 
pancreatic ce obstruiază coledocul terminal, apoi adeno- 
patii — ca cele bacilare — ce pot comprima și ele căile 
biliare extrahepatice, dînd un icter mecanic.

Colecistita este inflamația veziculei biliare. Poate să 
aibă o evoluție mai puțin zgomotoasă, cu tendința la re
cidive și cronicizare sau poate să se prezinte sub aspectul 
unei afecțiuni acute sau supraacute, prin colectarea unei 
mari cantități de puroi — empiemul veziculei biliare - 
care, în caz de perforație, pune în joc viața bolnavului, 
dacă nu se intervine de urgență. Așa și-a pierdut viața 
G. Domagk, descoperitorul sulfamidelor, laureat al Pre
miului Nobel.

Uneori, datorită unor colecistite antecedente, alteori 
datorită precipitării de colesterol și săruri biliare, se nasc 
în veziculă calculi (pietre), solitari sau multipli, care fie 
că perpetuează infecția, fie că obstruiază gîtul vezicii 
biliare, sau — dacă sînt mai mici — pătrund în coledoc 
și îl obstruiază pe acesta, dau naștere la suferințe deosebit 
de grave, care pot duce la coafectarea ficatului (hepatite 
satelite), la ictere mecanice, sau la angiocolite (inflamația 
căilor biliare). Pe vremea cînd scoaterea veziculei biliare 
era o problemă chirurgicală delicată, se făcea o distincție 
între purtătorul de calculi — Gallensteinetrâger — (cu 
crize la intervale mari și de intensitate mică) și bolnavul 
de calculoză biliară — Gallensteinekranke — operîndu-se 
numai cei din ultima categorie. Explorarea parenchimului 
hepatic prin puncții făcute purtătorilor de calculi — mai 
ales la bărbați — a arătat însă că mulți din ei fac inflamații 
ale ficatului — acele hepatite satelite — cu un mare po
tențial cirogen, iar pe de altă parte s-a constatat că în toate 
cazurile de cancer al veziculei biliare coexistă o calculoză. 
de cele mai multe ori bine tolerată, în aparență. Acestea

cel mai greu caz ■■■■■■■■■■■■■■
La Policlinica nr. 1 municipală- 

Calați stăm de vorbă cu doctorul 
Mircea Rapițeanu, șef de serviciu, 
medic primar oftalmolog.

— Aș vrea să-mi povestiți unul dintre 
cele mai dificile cazuri întilnite în 
cariera dumneavoastră.

— în urmă cu vreun an, soția mea, 
care este profesoară, mi-a recomandat 
o colegă de cancelarie, Maria B. Acuza 
dureri la un ochi. Am consultat-o cu 
atenție și am constatat că, alături de 
o conjunctivită cu termeni banali, pre
zenta simptome .indiscutabije de chera- 
to-conjunctivită virotică. In afară de 
scăderea relativă a vederii și de foto- 
fobie, ochiul se înroșise, demascînd 
infiltrații sub formă de puncte pe 
cornee.

— După cîte știu, această boală 
este foarte «la modă» în prezent, în 
întreaga lume.

— Intr-adevăr, problema cherato- 
conjunctivitei virotice preocupă știința 
oftalmologiei din întreaga lume, mai 
ales în ultima vreme, cînd s-au semna
lat grave epidemii în S.U.A. și în țările 
din apusul Europei. Astfel, oftalmologii 
elvețieni au publicat, recent, o serie 
de comunicări pe tema cherato-con- 
junctivitei virotice, statistica lor men- 
ționînd chiar pierderea definitivă a 
2 ochi la 100 de cazuri afectate de 
boală.

— Să revenim la Maria B.
— în cazul amintit, virusul s-a ară

tat extrem de puternic, evoluția bolii 
fiind foarte severă. La un moment dat, 
în ciuda tratamentului clasic, cu atro
pină, antibiotice și vitamina C, ochiul 
drept al bolnavei părea compromis. 
Situația era deosebit de tristă, bolnava 
avînd numai 34 de ani. în acele clipe 
dificile, mi-am permis o libertate —

SANDA — Turda: Biologia nu cunoaște «canoane»-tip 
de frumusețe și vechiul aforism «De gustibus non dispu- 
taridum» («gusturile nu se discută») este oricînd valabil. 
Dacă doriți să vă faceți o operație estetică la nas, lucrul 
este posibil și — după cîte știm — la Spitalul de trau
matologie și chirurgie plastică din str. Arhitect Ion Mincu 
nr. 7 sau la Serviciul de chirurgie estetică al Spitalului 
Fundeni, ambele din București, se practică asemenea in
tervenții. George Călinescu, referindu-se la problemele 
tipicului în literatură, însă enunțînd un adevăr aplicabil 
și biologiei, spunea undeva că «nimeni, în realitate, nu 
poartă un nas statistic». Din descrierea făcută, drept să 
vă spunem, nouă ne-a plăcut nasul dumneavoastră. Dar — 
cum spuneam — «de gustibus»...
ISAR FLORICA — sat Spătărești, comuna Vadu- 
Moldovei, județul Suceava:. Scrisoarea dumneavoastră 
ne-a mișcat profund. Din cele relatate nu este greu de 
dedus că accidentul provocat de acel șofer alcoolic v-a 
cauzat un hematom intracerebral urmat de hemiplegie. 
Sperăm însă că tinerețea dumneavoastră și îngrijirea 
atentă a medicilor vor duce la dispariția treptată a tulbu
rărilor motorii, de sensibilitate și psihice de care suferiți. 
O speranță pentru cei ce suferă de pe urma paraliziilor 
parțiale sau totale o constituie experiențele care se fac 
deocamdată pe maimuțe cu ajutorul unor sonde de grosi
mea unui fir de păr, puse în legătură cu un computer 
(creier electronic) care ar influența pozitiv zone profunde 
ale creierului prin impulsuri electrice bine dirijate, reabi- 
litînd astfel funcții cerebrale compromise datorită unor 
boli sau răniri. 6ar pînă cînd speranța unor transplante 
cerebrale să devină realitate, dumneavoastră'aveți nevoie 
ca să depășiți impasul sufletesc în care vă aflați, aveți nevoie 
de voință, adică de acea «suveranitate asupra ta însăți», 
despre care vorbește Goethe. Această forță în stare să 
«clatine munții», nu numai să alunge tristeți și deznă

sînt motivele care au dus la schimbarea atitudinii, reco- 
mandîndu-se azi colecistectomia, ca o măsură terapeutică

curativă, în cazurile de inflamații recidivante pe fondul ' 
litiazic și în cazurile de icter mecanic prin litiază biliară, 
ca o măsură de prevenire a complicațiilor, precum și a 
malignizării, la purtătorii de calculi.

Icterul mecanic cauzat de compresiunea extrinsecă 
produsă de cancerul pancreatic constituie încă una din 
problemele grave medico-chirurgicale. Progresele reali
zate de chirurgie în ultimele două decenii dau speranța 
că, prin ridicarea tehnicității operatorii și grație unui 
diagnostic precoce facilitat de rezultatele promițătoare 
ale scintigrafiei și angiografiei pancreatice se va putea 
executa la timp pancreatectomia, parțială sau totală, sal
vatoare.

Căile și vezicula biliară pot fi locul de înmulțire al unui 
parazit microscopic flagelat: lamblia sau giardia, cu care 
omul se infectează de obicei consumînd zarzavat, în spe
cial salata verde insuficient spălată. Această îmbolnăvire 
este mai frecventă la cei cu deficit de aciditate gastrică, 
mediul alcalin fiind mediul optim de dezvoltare al acestui 
parazit. Caracterizată prin tulburări dispeptice, greață și 
vărsături matinale, slăbire, anemie, oboseală postpran- 
dială, boala — diagnosticată cu ușurință prin examenul 
microscopic al bilelor extrase prin tubaj duodenal — 
poate fi vindecată cu ușurință printr-un tratament banal 
cu metronidazol, mepacrin sau atebrin. La examenul 
microscopic al bilelor mai pot fi puși în evidență și alți 
paraziți digestivi, anghilulele și ankilostomele, care dau 
anemii mari și tulburări generale cu înfățișarea unor stări 
de boală gravă, dar care pot fi și ele vindecate, adminis- 
trînd preparate din genul Telmidului. Cu acești paraziți 
se infestează de obicei minerii și alți muncitori ce manipu
lează materiale scoase din adîncurile pămîntului.

Profesor doctor docent Al. CIPLEA

dacă pot să zic așa — față de trata
mentul curent, recomandîndu-i gama- 
globulină. Treptat, cu ajutorul gama- 
globulinei și a roentgeno-terapiei, boala 
a început să cedeze. Bolnava a venit 
zilnic la tratament și, în cîteva săptă- 
mîni, ameliorarea s-a transformat în 
vindecare, după ce — vă repet — nu 
ne mai puneam nici o speranță în sal
varea ochiului.

— Care este situația în prezent ?
— Complet vindecată. Ochiul total 

recuperat. Cazul a fost foarte greu 
pentru mine nu numai din punct de 
vedere profesional, m-am frămîntat 
săptămîni întregi ca să găsesc cea 
mai bună soluție, ci și din punct de 
vedere... familial, căci soția mă întreba 
de o sută de ori pe zi ce este nou cu 
colega ei!

Ov. NEGOIȚĂ

poșta medicului

dejdi, se dezvoltă, întocmai ca forța mușchilor, prin antre
nament și efort, nu prin... doctorii. Vă este greu, desigur, 
acum, la început, dar vă sugerăm să repetați mereu deviza 
lui Nansen, celebru! explorator norvegian: «Ai izbutit?»

«Continuă» — «N-ai izbutit?» — «Continuă!» Sîntem 
convinși că veți izbuti.

S. CÎMPEANU — județul Caraș-Severin: De acord 
cu dumneavoastră, părul de prisos pe față, picioare etc., 
etc.este inestetic, dar ca să fim sinceri, soluțiile medicale 
ca de pildă electroliza, diatermocoagulărea, sau decolo- 
rarea perilor cu:

SOLUȚIE PENTRU DECOLORAREA PĂRULUI 
DE PRISOS

Rp. Perhidrol 5 g
Lanolină 5 g
Vaselină 10 g

D.S. ext.

sînt destul de... precare. Cauza dereglării dumneavoastră 
hormonale este probabil un hipercorticorenalism, hiper- 
foliculinemie, hiper... și multe altele. Tratamentele ac
tuale nu-s decît paleative și țin mai mult d& cosmetică. 
Dar iată o știre care poate vă va oferi o mică satisfacție. 
Un grup de antropologi americani, în frunte cu doctorul 
Walter Scuddy, a stabilit că sistemul pilos-anexă al femeilor 
e direct proporțional cu facultățile intelectuale. Dintr-o 
sută de femei care au urmat studii superioare, șaptezeci au 
un ușor puf pe buza superioară, douăzeci și trei au fire 
de păr pe bărbie și șapte trebuie să se bărbierească cel 
puțin o dată pe săptămînă. Nu mă întrebați însă dacă 
studiile fac să crească părul sau părul face să fii... apt pentru 
studii!

urgențe ■■■■■■■

DE-A ASCUNSELEA.
Cine-I cunoștea pe Vasile Ni
colae, impiegat în gara Valea 
Roșie, spunea despre el că 
este un om sănătos tun. Dar 
într-o noapte, în timp ce era 
în tură, a căzut din picioare. 
Salvarea l-a adus la București, 
la Spitalul C.F.R. nr. 1. Era 
în stare gravă: o puternică 
hemoragie internă n-a putut 
fi oprită nicicum. Chirurgul 
Mircea Lungu diagnosticase 
un ulcer perforat. Și imediat 
l-a operat. Dar ulcerul... nu 
apărea. A investigat stoma
cul, apoi duodenul. Și de-abia 
a găsit — după o oră de cău
tare — o mică perforație 
ascunsă sub papila pancreasu
lui, prin care sîngele țîșnea 
cu violență. Trei ore de ope
rație, șase litri de sînge și 
măiestria unui medic primar 
l-au salvat pe N.V. care de 
abia a împlinit vîrsta de un 
sfert de veac.

LA MULȚI ANI, BADE 
TEODORE! Cînd a fost a- 
dus la camera de gardă a 
chirurgiei, Teodor Mănoiu, 
din Leordeni-Argeș, era în 
pragul aniversării celui de-al 
șaptelea deceniu de viață. 
Cînd anesteziștii și reanima- 
torii l-au luat în primire era 
mai mult mort decît viu. O 
tumoare vezicală cu hemo- 
turie și o criză de tahicardie 
paroxistică erau să-i curme 
viața. Doctorul loan Cardaș 
i-a efectuat de urgență o 
cistectomie și împreună cu 
specialiștii în reanimare l-au 
ajutat pe bătrîn să treacă 
pragul celor 70 de ani.

PENTRU UN PAHAR 
ÎN PLUS. Cînd Ion Apostol, 
cooperator din Mătăsaru- 
Dîmbovița, s-a repezit să ia 
din mers trenul care tocmai 
sosea în gară, băuse mai mult 
decît trebuie. Nenorocirea 
s-a produs, a căzut sub roți. 
Aici, la București, la Spitalul 
C.F.R. nr. 1, s-au depus efor
turi deosebite pentru a-l scoa
te din starea de comă, a-l re
dresa după teribila hemoragie 
pe care a avut-o și a-l «coase» 
pe unde era rupt. O mînă 
nu i-a mai putut fi salvată 
acestui om în floarea vîrstei, 
care a pornit băut la tren.

Șl TOTUȘI. Pe Maria Cîr- 
lig din București, în cei 37 
de ani ai săi n-a durut-o 
apendicul niciodată. Cînd a 
fost instalată pe masa de ope
rații, puțin după miezul nop
ții, medicii erau contrariați: 
— n-avea temperatură, n-avea 
dureri în burtă, nu prezenta 
nici un simptom de apendi
cită. Totuși erau vădite sem
nele de peritonită generali
zată, și anume una hiper- 
toxică. Operația a confirmat 
diagnosticul anterior: apen
dicul cangrenat pur și simplu 
explodase. Dacă operația nu 
se făcea la timp, peste cîteva 
ore ar fi fost prea tîrziu.



BULETIll DE 5TIRI
PARADOX SPAȚIAL. Con

siliul popular județean Mureș 
justifică după cum urmează de 
ce nu s-au organizat semiintei- 
nate și bufete în școli: «nu exista 
spațiul necesar, școlile funcțio- 
nînd în prezent atît dimineața, 
cît și după-amiaza». Pentru semi- 
internate explicația este poate 
valabilă, dar ne întrebăm: de cît 
spațiu e nevoie pentru amenaja
rea unui bufet? Multor școli, din 
alte județe, le-au fost suficiente 
culoare, chiar și porțiuni de cu
loar... Probabil că au fost mai 
puțin pretențioase decît cele din 
județul Mureș, dar cu siguranță 
mai în folosul copiilor. (D. Istrate)

ORAR FANTEZIST. Grădi
na zoologică Băneasa. Arca lui 
Noe pe cîteva hectare. întreți
nere excelentă a animalelor. Lu
me multă. Ce păcat însă că în 
zilele de duminică autobuzele 
care fac legătura între oraș și 
acest loc de agrement și educa
ție sînt pur și simplu luate cu 
asalt. De unde, așteptarea in
terminabilă, nervii, înghesuiala. 
De la orarul lor mai mult decît 
fantezist. Deci... (M. Banu)

MESERIA LUMINII. O fru
moasă inițiativă la cinematograful 
Scala: vitrinele din interior găz
duiesc, de cîteva zile, nu portrete 
de vedete și nici scene din filme 
artistice, ci o publicitate inspi
rată, al cărei obiect este docu
mentarul Meseria luminii al lui 
Nicolae Cabel. Cenușăreasa re
clamelor cinematografice începe 
oare să fie luată în seamă? (Gh.~ 
Rizac)

O SUTĂ DE ȚĂRAN I- 
STUDENȚI în comuna Băleni 
(județul Argeș). Sînt cursanții 
Universității populare ai cursu
rilor de educație sanitară, pomi
cultură și educație pedagogică. 
(M. Mihăilescu)

VALEA PRAHOVEI ÎN 
ACUARELE. Membrii cercu
lui de artă plastică de la Casa 
pionierilor din Sinaia expun la 
Casa de cultură autumnale cu 
un singur subiect: Valea Prahovei 
(L. Teodorescu)

UNIVERSITATE PO 
PULARĂ LA TOPLIȚA. Re 
cent s-a inaugurat noul an de 
învățămînt la Universitatea 
populară din Toplița. Celor a- 
proape 300 de cursanți, împărțit i 
în patru grupe: cultură generală 
cultură profesională, lucrări prac
tice și limbi străine, li se promit 
prelegeri la un înalt nivel știin
țific. Lecția de deschidere a fost 
ținută de profesor doctor docent 
Pop D. Popa loan, prorectorul 
Institutului de medicină și farma
cie din Tîrgu Mureș și a avut ca 
temă succesele chirurgiei cardio
vasculare din România. (V. Tu
dor)

UITUCII. După ce a instalat 
lumina în jurul complexului co
mercial construit recent în car
tierul Colentina, I.D.E.B. a uitat 
un stîlp de beton din acelea pe 
care se montează lămpile elec
trice. Acesta, împreună cu o 
bucată de cablu și o roată de 
lemn pe care se transportă cablu
rile electrice, zace de cîteva luni 
pe trotuarul din spatele com
plexului. Așteaptă, se vede, pri
ma ninsoare! (L. Voica)

SERVICII DE CAFEA CU 
MARCA MÎNZĂLEȘTI. în cu- 
rînd veți cumpăra, poate, oale, 
căni, ghivece, servicii de cafea, 
lucrate de olarii din Mînzălești, 
județul Buzău: de curînd ei s-au 
constituit într-o secție tutelată 
de Consiliul popular al comunei. 
(Marga Nedelea)

JUBILEU. Anul acesta brigă
zile artistice de agitație împli
nesc 20 de ani de la înființare 
în anul jubiliar activează, în toai.i 
țara, 7 000 de asemenea formații 
cu 50 000 artiști amatori. (Cic i 
lord ache)

Șl BĂTRÎNEȚEA ARE O 
STAȚIE PILOT. Institutul de 
geriatrie din București a înfiin

țat în cadrul Casei de ajutor a 
pensionarilor din Cîmpulung 
Muscel o stație pilot pentru cer
cetări de gerontologie și geria
trie. Așteptăm cu interes rezui 
țațele. (C. Ugleșici)

PREA MULT PEȘTE STRI
CĂ?! Pescarii de la cherhanaua 
Ciotic, județul Tulcea, au prins 
în șapte luni peste un milion de 
kilograme de pește, pe vînt sau 
pe vreme bună. Dar în ultimele 
săptămîni cherhanaua nu mai arc 
unde să-l depoziteze. Ce facem? 
(C. Ugleșici)

«ZECE POEȚI ȚĂRANI». 
O minunată, o salutară inițiativă 
a lui loan Meițoiu de la Centrul 
de îndrumare a creației populare 
și a mișcării artistice de masă, 
de a aduna într-un volum, în 
excelente condiții grafice, o se
lecție din rodul proaspăt și peren 
al unor țărani-poeți din zece 
colțuri de țară. Din păcate, tira
jul prea mic (6 000 exemplare 
dintre care numai 2 200 oferite 
«pieței») nu-i poate asigura difu
zarea pe care o merită. (D. Istrate)

CROSUL FETELOR. 1 500 
de tinere din Bîrlad au partici
pat la crosul fetelor, o competi
ție de amploare organizată de 
C.M.E.F.S. S-au remarcat prin 
rezultatele obținute tinerele de 
la asociația sportivă «Confecția», 
iar prin numărul mare de parti
cipante, elevele de la Școala ge
nerală nr. 4. Bravo, fetelor! 
(Marga Nedelea)

S.O.S. «NUFĂRUL». Une
le gospodine consideră că spăla
tul rufelor este o operație mai 
puțin anevoioasă decît călcatul, 
întrucît mecanizarea n-a pătruns 
și-n acest domeniu. Așa că ar fi 
utilă și deloc imposibilă înfiin
țarea unor secții speciale exclu
siv pentru călcat rufe și articole 
de îmbrăcăminte. Un S.O.S. care 
nu merită să rămînă fără ecou. 
(L. Teodorescu)

MOMENT POETIC. Bătrî- 
nul Constantin Guraluic din co
muna Nicolae Bălcescu, județul 
Botoșani, a zidit o fîntînă pentru 
folosul sătenilor săi. Din cînd 
în cînd, meșterul se întîlnește în 
preajma fîntînii cu școlari și pre
școlari. Se întîlnesc și stau de 
vorbă. (Viorica Ciorbagiu)

«HÎRTIA CARE NU ÎM- 
BĂTRÎNEȘTE». Ea se numă
ră — alături de cartonul vinili- 
zat, de benzile pentru teleimpri
matoare și mașini de calcul, de 
hîrtia filtrantă și sterilizată — 
printre noile sortimente fabri
cate la «Letea» din Bacău, și este 
destinată documentelor «cu viață 
lungă». (D. Stefan)

ROȘII ÎN ALBA. Au fost 
livrate primele cantități de roșii 
de seră produse în județul Alba. 
Premiera a avut loc la complexul 
de sere-solarii Oiejda, care va 
produce pînă în ianuarie-februa- 
rie peste 50 de tone roșii de seră. 
(D. Stefan)

NICI NU-I DE MIRARE! 
Cititorul Traian Romulus Nemes 
din Arad ne semnalează faptul 
că lîngă gara Arad-Bujoc zac pără
site în noroi, deteriorate, un nu
măr mare de tuburi de beton. 
Le ține tovărășie un pod rulant 
cu toate piesele aferente. Se spu
ne că proprietarii de drept ar fi 
două întreprinderi de construc
ții care, culmea, se plîng de lipsa 
materialelor de construcții și ca
nalizare (Gh. Rizac)

NOI ACHIZIȚII ALE AR
HIVELOR CLUJENE. Arhi
vele Statului din Cluj s-au îmbo
gățit cu peste 6 000 de docu
mente de mare importanță isto
rică, privind dezvoltarea și evo
luția unor ramuri industriale in 
ultimele două secole. (M. Hetco)

DE CE NU? Mai mulți citi
tori ai revistei ne sesizează (lucru 
știut dealtfel și de noi) că în 
imediata apropierea lașului există 
cîteva mari lacuri de acumulare, 
menite să regularizeze cursul 
Bahluiului și al altor cîtorva rîuri 

și torente care nu o dată au pro
vocat pagube, și încă mari. De 
ce, la anul, nu s-ar organiza pe 
malul acestor lacuri baze spoi 
tive și de agrement, mai ales că 
vara ieșeană este toridă — ne 
întreabă, cu drept cuvînt, acești 
cititori. La rîndul nostru punem 
aceeași întrebare forurilor în 
drept. (L. Voica)

CINEGETICA. A debutat 
vînătoarea la fazani. Aflăm că 
peste 200 000 de fazani așteaptă 
în necunoștință de cauză întîl- 
nirea cu vajnicii nemrozi autoh
toni. Nu va fi însă un măcel 
fiindcă — sîntem asigurați — se 
prevede «recoltarea rațională și 
proporțională a vînatului». Așa 
să fie. (V. Tudor)

MOBILĂ DIN STICLĂ! 
Aflăm că la întreprinderea de 
geamuri Buzău s-au realizat pro
totipurile mobilei din sticlă, care 
va fi fabricată în serie în cursul 
anului viitor. Se vor produce 
mese, scaune, dulapuri, tonete 
tip vitrine etc., din sticlă obiș
nuită sau colorată. (M. Hetco)

HĂT DIN MUNȚII CĂLI- 
MANI... Nu de mult, au început 
lucrările la conducta principală 
a sistemului de alimentare cu 
apă potabilă a orașului Toplița. 
Această conductă, în lungime de 
aproximativ 10 kilometri, va duce 
apa necesară locuitorilor orașu
lui tocmai din Munții Călimani. 
Valoarea lucrării este estimată 
la circa 10 000 000 lei; darea în 
folosință a conductei este pla
nificată pentru prima jumătate a 
anului 1975. (D. Istrate)

PREȚUL REVISTEI. Sîmbă- 
tă 17 noiembrie, orele 11, în 
Piața Romană, studenta Elena 
Stavrositu a cumpărat revista 
«Flacăra» cu 7 lei (i s-au cerut 8). 
Anunțăm pe această cale că prețul 
revistei nu s-a schimbat și rugăm 
pe toți difuzorii din țară să vîndă 
revista «Flacăra» cu 3 lei exem
plarul, nici mai mult, nici mai 
puțin. (Sorin Postolache)

N-AVEȚI UN BILET ÎN 
PLUS? De la 28 cinematografe 
pe teritoriul județului, la peste 
100; de la 2,5 milioane specta
tori — la peste 5,8 milioane. 
Cifrele de mai sus au fost citate 
în cadrul expoziției «25 de\ni 
de la înființarea primelor între
prinderi cinematografice» — des
chisă la Galați (V. Tudor)

CE-I AFARĂ PICTAT... Cu 
luni în urmă Reflectorul critica 
absența din Alimentare a meze
lurilor preambalate. De cîtva 
timp lucrurile s-au mai îndrep
tat: se găsesc pachete etanșe cu 
diverse produse. Dar pungile a- 
cestea îți rezervă uneori sur
prize neplăcute. încrezător, cum
peri o pungă, pentru a constata 
acasă că între feliile exterioare 
sînt vîrîte tot felul de resturi de 
grăsime, iar uneori chiar meze
luri de alt soi decît cel indicat 
pe etichetă. Nu știm care e vino
vatul, dar... ce este afară pictat, 
trebuie să fie și înăuntru, viu și 
natural. (Gh. Rizac)

S-O GĂSI CINEVA? Din 
Arad ne scrie necăjit cititorul 
loan Augustin Purza, despre sta
rea jalnică în care se află acum 
casa în care s-au întîlnit losif Vul
can și Eminescu, și unde trupa 
lui Rascally dădea reprezentații 
teatrale. Cel puțin de s-ar găsi 
cineva să pună aici o placă lămu
ritoare... (M. Banu)

VERNISAJ «STEAGUL 
ROȘU»! Sîmbătă 17 noiembrie 
în localul redacției ziarului din 
strada Brezoianu nr. 23, a fost 
deschisă prima expoziție de artă 
plastică — dintr-un ciclu ce se 
anunță permanent. Sînt prezen 
tate lucrări datorate profesoi i 
lor-pictori giurgiuveni Silvia 
Grosu-Jelescu, Tiberiu Marianov 
și Constantin Constantinescu. Sa
lutăm inițiativa confraților noștri, 
urîndu-le succes și... vizitatori. 
(C. Ugleșici)

FĂRĂ LEGĂTURA. Pe șo
seaua Aleșd-Oradea există o că
suță așezată fără nici o noimă, cu 
spatele spre cei ce intră în satul 
Sabolciu, județul Bihor, împrej
muită cu plasă de sîrmă, de frică 
parcă să nu fugă de rușine. Este 
școala generală din Sabolciu. La 
cîțiva zeci de metri dincolo de 
hotarul satului, albă și impună
toare, o vilă frumoasă pe care 
stă scris «Braserie». Deși nu 
apare nici o legătură între cele 
două clădiri, se naște totuși în
trebarea: oare așa de puțin își 
iubesc oamenii din partea locu
lui copiii? (M. Banu)

OBIȘNUIT Șl SEMNIFI
CATIV. Teatrul de stat din Pe
troșani «Valea jiului» sărbăto
rește zilele acestea un sfert de 
veac de la crearea sa. Un sfert 
de veac de cînd locuitorii Petro
șanilor au posibilitatea să-și pe
treacă timpul liber sub semnul 
frumosului. (L. Voica)

LA PAS — PESTE LUME. 
Nicolae D. Nicolae, muncitor la 
Uzina «Vulcan», și-a cîștigat no
torietate datorită virtuților sale 
de drumeț. în 1972 a străbătut 
cu piciorul distanța București- 
Miinchen. Acum se pregătește 
să meargă, tot pe jos, la campio
natul mondial de fotbal. (M. Banu)

NU SE POATE FĂRĂ 
CALCUL. Centrul teritorial de 
calcul economic din Arad își 
extinde necontenit aria de acti
vitate, contribuind la rezolvarea 
celor mai diverse probleme eco
nomice ale întreprinderilor jude
țului. Printre beneficiarii 
C.T.C.E.-Arad se numără ma
rile întreprinderi arădene pro
ducătoare de vagoane, strunguri, 
textile etc. (P. lonascu)

CLUBUL TINEREȚII. Nu 
se poate spune că numele este 
original, dar ideea contează și, 
mai ales, înfăptuirea ei: organi
zarea unui «Club al tinereții» 
la Liceul pedagogic «Costache 
Negri» din Galați. (M. Mihăi
lescu)

ÎNCET DAR SIGUR. Pen
tru automobiliștii care se aven
turează într-o călătorie de la 
Cheia la Brașov, nu rămîne decît 
o unică soluție salvatoare: să re
nunțe la binefacerile transportu
lui pe patru roți și s-o pornească 
per pedes, dacă nu vor să riște 
distrugerea automobilului pro
prietate personală prin hîrtoa- 
pele și bolovanii aflați din belșug 
pe acest drum. (V. Tudor)

PENTRU O . CHITARĂ. 
Dacă atras de chemările Euterpei 
ți-ai cumpărat o chitară și ai 
nefericirea să ți se strice la Sla
tina, ești nevoit să te duci toc
mai la Craiova s-o repari, fiindcă 
în localitate nu există nici un 
magazin de reparat instrumente 
muzicale. (Gh. Rizac)

MISTERIOASA DISPARI
ȚIE. La începutul anului 1973 
s-au instalat la Slatina indica
toare automate de circulație cu 
promisiunea că se vor extinde 
în tot orașul. Pentru ca, spre 
stupefacția locuitorilor, să se con
state că acum, la sfîrșitul anului, 
au dispărut și primele. (Iulia Mol- 
doveanu)

O GLUMĂ SERIOASĂ. La 
restaurantul cu autoservire «Sc- 
menic» din Reșița. Dacă mînca- 
rea e alterată, dacă nu vi se dă 
restul corect la casă, dacă pîinea 
e tare ca piatra, dacă nu se 
respectă gramajul, dacă în loc de 
cafea filtru beți un fel de ceai 
reîncălzit, de cereți șervețele, 
dacă în loc de mîncare vi se ser
vesc ironii ori jigniri, nu cereți 
«Condica de sugestii și reclama- 
ții». E inutil. Nimeni nu o ia în 
serios. Șefa unității, Maria Bala, 
recunoaște că nu s-a uitat în 
condică măcar o dată («n-a avut 
timp»), de cînd a preluat uni
tatea, adică de cîteva luni. N-au 
avut timp nici echipele de con
trol obștesc? (D. Istrate)

NU VĂ URCAȚI PE CU

IER. în sala de club a Casei de 
cultură din Reșița, un anunț îi 
avertizează pe vizitatori: «La emi
siunile televizate — cu număr 
mare de participanți — este in
terzisă urcarea cu picioarele ț>c 
scaune, mese, cuiere, ferestre 
etc.» Ca să vezi... (Ov. Negoiță)

UITE POPA, NU E POPA, 
Pe Șoseaua Colentina, în stația 
Teiul Doamnei, a stat închis timp 
de mai multe luni un chioșc de 
ziare. Cînd toată lumea se aștep
ta să fie deschis, a... dispărut. 
După cîteva zile a apărut unul 
nou, o stație mai departe, la 
Nada Florilor. Nu vă bucurați: 
și acela este tot închis! (V. Tudor)

ENIGMISTICĂ. "Dulapurile 
de pantofi nu se mai fabrică! Pe 
linia extinderii micului mobilier, 
mai multe fabrici de specialitate 
produceau în ultima vreme du
lapuri pentru pantofi, foarte prac
tice și estetice. Recent, însă, la 
magazinul «Căminul» din Piața 
Amzei ni s-a răspuns că aseme
nea dulapuri nu mai sînt de găsit, 
pentru că nu se mai fabrică. De 
ce? Supunem enigma colegilor 
de la «Rebus». (L. Teodorescu)

GHICI, CINE VINE LA 
DREAPTA. La intersecția Bule
vardului Lacul Tei cu strada Di- 
nicu Golescu conductorii de tro
leibuz trăiesc momente de ade
vărata panică. Trebuie să acorde 
prioritate din dreapta (în cazul 
că vin dinspre bulevardul mai 
sus-amintit spre Ștefan cel Mare), 
dar nu zăresc mai nimic din cauza 
poziției troleibuzului. în acest 
caz, cei ce dau indicații șoferului 
dacă mai vine vreo mașină ori 
nu, sînt călătorii. Ar trebui în 
vreun fel înlăturată această situa
ție care poate genera accidente. 
(L. Teodorescu)

CREȘTE CRAIOVIȚA. Mai 
precis, Craiovița nouă. Construc
ția blocului cu zece niveluri și 
peste 100 apartamente va da noi 
dimensiuni, pe verticală, acestui 
cartier craiovean. (M. Hetco)

SIMPLĂ ÎNTREBARE. A- 
lexandru Crăiță din Bîrlad «con
sumă» zilnic o cutie de chibrituri. 
Dacă același lucru l-ar face de 
exemplu un milion de cetățeni, 
într-un an s-ar «consuma» deci 
365 de milioane de cutii. Care-i 
baiul? Domnia-sa ne informează 
că mai mult de un sfert din bețe 
le aruncă degeaba (cunoașteți în 
ce fel!). Corespondentul nostru 
din Bîrlad adresează întrebarea: 
Ce este mai economic: să arunci 
zeci de milioane de cutii de 
chibrituri din lemn sau să fie 
îmbunătățită calitatea fosforului? 
(Nicolae Cristache)

RESPECT FAȚĂ DE CĂLĂ
TORI. S-a întîmplat sîmbătă tre
cută în București (17 noierÂbrie). 
Pe linia fixă de taxiuri Titan- 
centru-gară, șoferul taxiului Da
cia 1 300 nr. 8-B-3101, mergînd 
din Titan spre centru, în momen
tul cînd a ajuns în Bulevardul 
Republicii a oprit și,a invitat pe 
cei patru călători să coboare pe 
motiv că nu mai are benzină. 
Normal era să le restituie banii, 
dar nici măcar nu și-a cerut scuze 
pentru neglijența sa în alimen
tarea mașinii cu carburanți. Ce 
părere are conducerea I.T.B. de 
asemenea practici, care se cam 
repetă? (Al Păsărin)

NOTA ZERO LA PURTA
RE. Braseria celui mai «elegant» 
hotel piteștean — pe nume «Mun
tenia» — în ziua de sîmbătă 
27 octombrie ora 10,30: gunoaie, 
hîrtii, resturi de mîncare pe toate 
mesele și pe podeaua acoperită 
cu o mochetă, fostă de culoare 
bleu, în prezent de culoare mur
dară, ca și tapetele de pe pereți; 
una din ospătărițe poartă o haină 
de uniformă (probabil bleuma
rin), atît de jegoasă încît nici un 
«Nufăr» din țară n-ar mai putea-o 
scoate la lumină. La o masă ve
cină, doi domni vorbesc engle
zește, iar eu mă rușinez îngrozi
tor. (E. Dascălu)
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cupola
Cilindrul acesta de piatră, horă per

fectă a unui zid gros de aproape șapte 
metri, cu tavanul format de o cupola 
ca o gigantică lentilă concavă cu un 
ochi de ciclop în centru, pe unde soa
rele, la amiază, pătrunde ca într-un 
puț adînc, e creuzetul granitic în care 
Cetatea Eternă și-a îngropat memoria. 
E Pantheonul Romei. Șaisprezece co
loane îi deschid pronaosul către o ușă 
de bronz, adevărate porți împărătești 
de cîte două tone foaia, ținute în bala
male de umerii istoriei.

Dacă romanii antici au deprins ra
finamentul de la greci, dacă de la ei au 
învățat arta proporțiilor și plăcerea 
zidirii — dovezi atestate prin atîtea 
transferul i și influențe ale modei «se
colului de aur» — aceasta n-a fost decît 
un act de impuls către o nouă formă 
de exprimare a spiritului. Construit 
de Vipsanius Agrippa în anul 27 înaintea 
erei noastre în onoarea lui Marte și 
Venus din al căror os zeiesc socotea că 
s-ar fi tras lulius Cezar, Pantheonul din 
Piazza della Rotonda este replica ro
mană la Parthenonul atenian de pe 
Acropole. Replică întîrziată cu patru 
veacuri, distanță în timp care i-a dat 
o miraculoasă soliditate și o putință 
incredibilă de a rezista peste milenii. 
Căci anul acesta, Pantheonu' roman 
împlinește exact 2000 de ani de cînd 
giganticul cavou tezaurizează memoria 
Romei.

Reconstruit de împăratul Adrian în 
anul 130 cînd i s-au montat și porțile 
acelea urieșești de nedeschis cu puteri 
omenești, a fost reînchinat în anul 609 
Sfintei Maria a Martirilor, și astăzi, 
în afara faimei de a fi monumentul cel 
mai bine păstrat al Romei antice, nu 
atrage decît printr-un singur mormînt: 
ce! al lui Raffaello, inimitabilul pictor 

al madonelor, mort în floarea tinereții 
sale creatoare, în ziua cînd împlinea 
37 de ani, într-o vreme cînd pe frescele 
Voronețului abia se uscase albastrul. 
Adevărata splendoare a memoriei Ro
mei este de a nu-și fi uitat niciodată 
artiștii, cei ce i-au dat strălucire și veș
nicie, cei fără de care, cu toată puterea 
tiranilor cu mitră sau coroană pe cap, 
Roma n-ar fi fost Romă. Defuncții 
ceilalți din nișele de marmoră sură 
ale Pantheonului nu mai spun nimic 
prin numele lor celor ce trec înfiorați 
pragul giganticului templu. Au însem
nat cîndva, ceva, au fost cîndva, cineva, 
acum aici nu mai există decît Raffaello 
Sanzio și numai pentru el se vine și 
se îndoaie genunchiul. Pentru ei și 
pentru acea cuoolă unică în lume care

exportăm știință
Dezbaterile din secția de medicină clinică 

a celui de-al XXVI-lea Congres anual de 
gerontologie din Statele Unite, desfășurat 
zilele trecute la Miami, au fost în întregime 
închinate Gerovitalului românesc.

Un grup de specialiști — Keith Ditman, 
director medical la «The Vista Hill Psychi
atric Foundation» din San Diego, Sidney 
Cohen, de la Universitatea din California, 
Bert Zuckermann, de la Universitatea din 
Massachussetts, Bernard Wagner de la Uni
versitatea din Columbia — New York și 
alții, au făcut ample comunicări despre 
rezultatele experimentării, timp de doi ani 
și jumătate, în spitale, clinici institute de 
cercetări din S.U.A., a renumitului produs 
realizat de compatrioata noastră, prof, dr 
Ana Aslan.

Concluziile sînt fără echivoc: medicamen

de două mii de ani se înalță pe umerii 
demnității Romei.

Ca și Parthenonul Greciei, Pantheo
nul roman mi s-a părut a fi întruchipa
rea maiestuozității într-un sublim acord 
al proporțiilor, ambele deopotrivă ca
pabile să provoace o covîrșitoare emoție 
artistică izvorîtă din admirația față de 
geniul constructorilor. Acolo, în Elada. 
totul, pînă la cel mai neînsemnat bloc 
de piatră al coloanelor, a fost conceput 
cu o forță logică a cărei amploare și 
rafinament sfidează puterea imagina
ției comune ajungînd la virtuozitate. 
Pentru a se realiza impresia și mai 
accentuată a măreției, coloanele Parthe- 
nonului nu sînt perfect verticale ci 
ușor înclinate de o parte și de alta a 
axului templului, creînd prin această 
convexitate o uluitoare iluzie optică, 
rezultat al unui impecabil calcul ma
tematic de o precizie milimetrică. Aici, 
la Roma, cupola Pantheonului înălțată 
ca un scut spre cer fără nici un alt 
punct de susținere decît zidurile ro
tondei, dau senzația inponderabilității 
masei în ciuda volumului și a greutății 
ei. Nici o altă sursă de lumină în afara 
acelui ochi ciclopic căscat în centrul 
cupolei nu luminează interiorul și to
tuși aici nu domnește întunericul. 
Noaptea, sub cerul înstelat al verii, 
cercul acela deschis spre zenit pare 
lentila unui telescop uriaș îndreptat 
spre alte lumi cu cine știe ce civilizații 
extraterestre care, oricît de înaintate 
ar fi față de cea de pe Terra, tot nu 
și-ar putea ascunde admirația pentru 
geniul pămîntenilor.

Raffaello a fost adus aici în 1520, 
cînd sfîrșitul lui a fost supranumit 
«moartea seninătății». îi străjuiește 
nișa funerară statuia Madonei del Sasso 
schițată de el. în dreapta altarului e 
scris epitaful Măriei Bibbiana, logodnica 
pictorului. Și vin oamenii într-un nesfîr- 
sit pelerinaj trecînd prin piața Navona 
unde își expun cartoanele rafaelii ple- 
toși ai zilelor noastre. Vin călcînd pe 
lapidele Romei, printre ghivecele uria
șe cu oleandrii în floare, printre coșurile 
de gunoi somptuoase și monumentale, 
toate purtînd în efigie faimoasa siglă 
«S.P.Q.R.» (Senatus populusque ro- 
manus) tradusă cu umor latin de către 
romani prin cuvintele: «Sempre Papi 
Qui Regneranno» (întotdeauna aici vor 
domnii papii). Dar papii dorm în ro
tondă sub hlamide de piatră și nimeni 
nu se uită la ei. Căci acolo, se află un 
om: Raffaello.

loan GRIGORESCU

tul românesc Gerovital H3 este netoxic 
și competitiv, cu bune rezultate în tratarea 
fenomenelor de îmbătrînire. Eficiența tra
tamentelor cu Gerovital Ha s-a evidențiat 
cu deosebire în cazurile de “depresiuni ner
voase. arterite, neurite; s-au obținut re
zultate spectaculoase de scădere a tensiunii 
arteriale în cazuri de hipertensiune, de 
reducere a depunerilor de colesterol, de 
intîraiere a deteriorărilor mintale și fizice.

Experimentarea gerovitalului va continua 
în S.U.A. într-o nouă fază, aceea a controlului 
eficacității medicamentului pe grupuri de 
persoane în vîrstă.

Concluziile Congresului de la Miami re
prezintă, fără îndoială, încă un valoros cer
tificat pentru gîndirea științifică medicală 
românească.

Săptămînalul francez «Le Nouvel Obser- 
vateur» dezvăluie în ultimul său număr 
conținutul unei scrisori primite la redacție 
de la un profesor universitar francez, aflat 
in prezent în Chile. Reiese din scrisoare că 
autorul ei a stat personal de vorbă, timp 
de cinci ore, cu un coleg chilian, profesor 
la Universitatea tehnică de stat din San
tiago, al cărui nume nu-l poate destăinui 
din rațiuni lesne de înțeles și care a tost 
deținut timp de 12 zile, începînd de la 12 
septembrie, pe stadionul de tristă faimă din 
capitala Republicii' Chile, lată un rezumat 
— aproape de necrezut — al celor văzute 
de martor:

* Victor Jara (un foarte popular cîntăreț 
chilian, membru în conducerea tineretului 
comunist) a fost arătat unui grup de 80 
de deținuți — mai ales intelectuali — 
adunați special în acest scop, pare-se. Apoi, 
cîțiva zbiri din forțele aeriene au tăbărît 
pe tînărul artist și l-au lovit bestial cu pi
cioarele și cu bîtele. (Mai tîrziu Victor 
jara a fost împușcat.)
* Deținuți, revenind de la «interoga

torii» cu tălpile arse, cu degetele și înche
ieturile fărîmate de linchacos (instrument 
de tortură alcătuit din două bucăți de lemn 
articulate la un capăt).

• Un deținut întins pe burtă, cu picioa
rele și mîinile legate deasupra trupului, 
căruia niște boinos negros (berete negre) 
îi smulgeau unghiile.

• O ființă omenească greu de recunoscut 
din pricina urmărilor loviturilor sălbatice 
la care a fost supusă, înfruntînd pe soldați 
și aplicîndu-i-se lovitura de grație.

• Un deținut aflat în partea de sus a 
tribunelor stadionului strigă «Moarte fas
cismului! Trăiască stînga!» și se aruncă de 
la înălțimea tribunei pe stadion. Probabil 
că atunci cînd s-a tras în el cu mitraliera 
era deja mort.

Mai sînt evocate în goana condeiului: 
urletele sinistre de pe stadion ale celor 
torturați, imaginea deținuților leșinați din

de la lume adunate bhhhhhbhhbhhmhhmhrhhmhhhm

Noi hectare de soare și sănătate, 
în urma unor studii efectuate de edilii fran
cezi, suprafața actuală a litoralului medite
ranean francez, cunoscută sub denumirea 
de Coasta de Azur, va fi extinsă de la 53 
la 90 hectare, prin crearea de noi plaje 
artificiale, mai ales pe porțiunea cuprinsă 
între Theoule și Menton. în acest fel, nu
mărul vilegiaturiștilor găzduiți în fiecare 
sezon va crește de la 80 000 la 100 000. 
Costul ante-calculat al lucrării se ridică la 
70 000 000 franci.

Rînjetul cinic al rasismului. Campio? 
natul de șah al Republicii Sud-Africane,dis
putat recent la Durban,s-a încheiat cu vic
toria concurentului Gerald Holmes. La ban
chetul organizat cu acest prilej la un mare 
restaurant, tocmai cîștigătorul a absentat, 
pentru binecunoscutul motiv că, fiind om 
de culoare, iar restaurantul fiind rezervat 
nunțai albilor. Holmes nu a fost primit. 
Premiul i-a fost înmînat la hipodrom, dar, 
firește. într-un sector rezervat oamenilor 
de culoare.

întru eternizarea unui nume ilustru. 
Recent, a avut loc la Budapesta un eveni
ment cultural notabil. Cu prilejul comemo
rării a 150 de ani de la primul recital dat de 
Franz Liszt în capitala Ungariei (la vîrsta 
de numai 12 ani), pe peretele lui Pești 
Szinhâz (Teatrul din Pesta) a fost pusă o 
p,âcă comemorativă. Festivitatea a avut loc 
la 22 octombrie, ziua aniversării nașterii 
marelui muzician.

Paznici electronici. Circa un milion 
și jumătate de turiști vizitează anual Capi- 
toliul din Washington. Se apreciază însă că 
în 1976. cu prilejul bicentenarului Statelor 
Unite, numărul acestora va fi mult mai 
mare si, ca atare, se creează un risc poten

în Chile domnește liniștea — 
anunță autoritățile juntei militare. 
Depinde ce se înțelege prin «li
niște», ar spune această fotografie.

pricina poziției cu mîinile după ceafă în 
care erau ținuți ore în șir, imaginea de 
plîns a celor înfometați și schingiuiți, îm
pușcăturile care se aud necontenit dintr-un 
colț sau altul al stadionului...

Autorul tristelor narări precizează că 
el. personal, n-a suferit torturi fizice și 
că — în general — intelectualii nu au fost 
supuși maltratărilor, această «cinste» re
venind doar muncitorilor.

E.D.

țial de provocări de pagube sau chiar de 
furturi. Drept urmare s-a și pus la punct 
un sistem foarte costisitor de supraveghere 
(4,6 milioane dolari) compus din 100 ca
mere de televiziune și nenumărate detec
toare, gata să semnaleze orice încercare de 
infracțiune. E vorba, cu alte cuvinte, tot 
de un Capitoliu, dar gîștele de acum 2000 
de ani sînt azi ceva mai electronizate...

Mare e grădina... O societate britanică 
de arheologie a expediat Universității din 
Melbourne o mumie. Nimic mai simplu, 
veți spune dumneavoastră, dar dandanaua 
abia acum începe: vameșii australieni au 
pretins pentru «persoana» defunctă acum 
6000 de ani actul de deces. O lună întreagă 
au rezistat vameșii pe poziție, după care au 
catadixit să permită intrarea mumiei în 
țară

Liniște, vă rog, că mi se face sete! 
Un grup de cercetători din R.F, Germania 
au stabilit, după numeroase experiențe, că 
zgomotul produce asupra organismului u- 
man două principale efecte dăunătoare: 
1) creșterea simțitoare a senzației de sete 
și 2) dereglarea procesului de oxigenare a 
singelui. De exemplu, după ce este supus 
o vreme unui șoc de cinci sunete pe secundă, 
individul capătă o senzație de oboseală în 
tot corpul, datorată indubitabil defectuoasei 
oxigenări a sîngeiui.

Precocitate. Fiind arestat, un spărgător 
a mărturisit că, pătrunzînd într-un aparta
ment din Miami (Florida),cu ajutorul unor 
chei false, a furat obiecte în valoare de 
100 000 de dolari. Polițistul care a relatat 
ziariștilor cele de mai sus a adăugat: «La 
drept vorbind, mi-e atît de milă de el. E 
așa de drăguț și inteligent. Și n-are decît 
8 ani».
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însemnări de toamnă în țările de jos

De cîte ori mă îndrept spre gura de 
vărsare a Rinului, mă urmărește obsedant 
gîndul că mă cufund într-un univers feno
menologic ieșit din comun. Poate, doar, 
cu excepția Portugaliei — însă pe cu totul 
alte planuri — în Europa de Vest nu e 
o altă țară care să se impună atenției cu 
atît de multiple și pregnante note de 
originalitate ca Olanda. Terminația «dam» 
(înseamnă «dig») a numelor atribuite celor 
două mari orașe-port de la Marea Nordului, 
Rotterdam și Amsterdam, conturul in
solit al țărmului și bizareria fenomenelor 
naturii olandeze, ideea, încorporată or
ganic, că aici, în Țările de Jos, omul a în
făptuit, alungind apele ca să-și poată face 
loc de trai, o operă și un experiment de 
semnificație universală, faptul, apoi, că 
acest perimetru de spiritualitate umană 
a născut în cultura tuturor timpurilor 
un secol numit, pe bună dreptate, de 
aur, și că olandezul a devenit proverbial 
pentru tenacitatea și priceperea cu care 
a valorificat pămîntul și pentru indiscuta
bila-! măiestrie în ameliorarea plantelor 
ce le cultivă și a animalelor pe care le 
crește, că face dovada unei remarcabile 
creativități în domeniile cele mai mo
derne de activitate ale zilelor noastre, 
generează sentimentul, certitudinea chiar, 
că odată ajuns în Olanda te afli într-p 
lume croită și dimensionată altfel, că te 
miști într-un cadru unde se gîndește și 
se acționează diferit parcă de modul de 
a gîndi și acționa al oamenilor de pe cele
lalte coordonate ale continentului, că 
ești undeva în altă lume.

Pe întinderea leneșă de apă a fluviului 
curg, din amonte spre ocean, imense și 
diforme pături de noroi petrolier. De
șeuri deversate de industrie și cărora li 
s-a declarat război. Ele încă mai curg, și 
curg, iar împreunate cu alte reziduuri 
ale industriei vest-germane, franceze, olan
deze transformă Rinul într-un mediu toxic 
și tot mai mult deposedat de viață. Im
pactul omului asupra naturii are în această 
zonă geografică efecte dureroase. In sens 
invers, din aval, înaintează spre inima 
continentului lungi convoaie de vase cu
fundate pînă la linia punții sub greu
tatea petrolului, brut sau prelucrat, venit 
de cine știe unde și tranzitat prin Rotter
dam. Peste oraș plutește un nor cenușiu 
bătînd în galben. E zi de toamnă, duminică, 
o atmosferă calmă și însorită, dar marile 
artere ale marelui oraș sînt, am putea 
spune la modul absolut, lipsite de ani
mație. Pare că te confrunți cu un adevărat 
vid demografic, cu o stare de lucruri ce 
te transportă în iumea filmelor de fic
țiune științifico-fantastică. Automobilele 

stau încremenite în parchinguri, în timp 
ce agenții de circulație pîndesc fanto
matic la intersecții. Pe căile de apă nu 
se vede nici o ambarcațiune de agrement 
din atîtea cîte, cu miile, obișnuit circulă 
în toate sensurile. Consecință nedorită 
a unui război, cel din Orientul Mijlociu, 
care-i este străin. Olandezul stă, con
semnat, la domiciliu. Celor trei milioane 
de automobile particulare din toată Olan
da, vaporașelor, micilor ambarcațiuni cu 
motor nu le este îngăduit, în această du
minică de început de noiembrie, să con
sume nici un gram de carburant. în pus
tietatea ce le-a fost impusă, marile auto
străzi au un aspect dezolant, lugubru. 
Stațiile de benzină și-au sigilat pompele. 
Restaurantele și campingurile din zonele 
de flux turistic au zi tristă. Nu știu cum 
înjură olandezul și cum își decantează 
amărăciunea din suflet. îl văd însă pri
vind cu resemnare soarele ce se răsfață 
îmbietor pe bolta cerească.

Ascult un dialog de esență etică, schimb 
de opinii precipitat în derularea căruia 
noțiunile furt, violență, imoralitate, sînt 
frecvent prezente, și revin ca un leit
motiv. Pe chipurile celor doi bărbați 
care discută citesc și îngrijorare și indig
nare. La Haarlem, în puținele momente 
cît staționează expresul de Amsterdam, 
partenerii la dialog își indică unul celui
lalt o anume zonă a peronului, dispu- 
tîndu-și parcă dreptul de a relata un fapt, 
o întîmplare, ce le este amîndurora cu
noscută. Rețin un nume și-mi amintesc că, 
nu demult, citisem, relatată pe larg, ne
fericita întîmplare a unei tinere cîntărețe. 
La Haarlem în gară, în vreme ce-și aștepta 
trenul, Lenny Kuhr s-a văzut, brusc, în
cercuită de cinci pierde-vară, brutalizată, 
lovită pînă la desfigurare. Iar toate aceste 
sub privirile impasibile ale celor care, ca 
și ea, veneau sau plecau cu trenul. Sta
tisticile oficiale nu fac un secret din faptul 
că Olanda este tot mai vizibil terenul de 
acțiune al multor fenomene antisociale, în
deosebi delincvența juvenilă. Violența ne
justificată prin nimic, atentatul brutal la 
integritatea fizică, furtul calificat nu mai 
sînt simple accidente. Ireproșabila cinste 
din Olanda — față de care găsim în litera
tura relatări atît de convingătoare — 
pare a fi pusă, în multe privințe, sub sem
nul întrebării. Bicicleta se asigura cu lanț 
și lacăt. Mașina este dotată cu mecanism 
anti-vol. Ochii pasagerului sînt ațintiți 
asupra modului în care șoferul de taxi 
îi numără restul. în cutare mare oraș ți se 
recomandă să nu te aventurezi pe străzi 
extracentrale. Tinerelor fete li se dau, 
prin mijlocirea ziarelor, sfaturi (uneori 

frizînd ridicolul) de cum să se apere de 
brute. Din simplu amuzament, bande de 
tineri fără căpătîi distrug instalații de 
utilitate publică. Distracții ca să treacă 
timpul... Un ziarist francez cu veche acti
vitate în Olanda, relatînd acest specimen 
de istorii în «Le Monde» punea între
barea: «Care sînt veritabilele remedii!»

Pe Kaalverstraat, principala arteră co
mercială a Amsterdamului... Mă întorc 
cu gîndul la lucruri văzute mai demult, nu 
însă atît de demult încît să-și fi putut 
pierde nota de prospețime, și totuși 
destul de demult ca ele să-și verifice, prin 
persistența în memorie, valabilitatea de 
fapt, de durată, de permanență socială. 
Pe Kaalverstraat nu era animație sufo
cantă, cum cel mai adesea poți întîlni,și 
nici liniștea obositoare a zilelor de du
minică. în jurul unei flașnete mecanice,de 
dimensiunile unui automobil, stau strînși 
unul în altul și se amuză de marioneteîe- 
trompeți ale bizarului instrument pe roți 
și cu motor, un grup de copii îmbrăcați 
ca de carnaval, cu măști închipuind iepuri 
și pisici, cu aripioare de fluture,cu mu- 
trișoare de vulpe. Țin în mînă fiecare o 
mătură cu coadă lungă la care este atașată 
o bucată de carton pe care scrie ceva cu 
semn de exclamare la sfîrșit.

Pleacă atunci cînd melodia ia sfîrșit, 
gălăgioși, veseli, strigînd, la scurte inter
vale de timp, ritmat, cîteva cuvinte. Mă- 
nîncă înghețată. Iarăși pleacă... l-am ur
mărit de aproape și am înțeles că demon
strau, în prima lor zi de vacanță, pentru 
păstrarea curățeniei orașului. Aceasta, la 
doi pași de străzi pe care unui om cu 
simțul decenței îi este penibil să calce.

Realitățile olandeze sînt la modul real, 
șocante. Rotterdamul deține locul întîi 
între marile porturi ale lumii. Aparatele 
fabricate la «Phillips» fac reușită concu
rență celor japoneze. Fermierul obține 
producții ce par, uneori, de domeniul 
fanteziei. Se creează în continuare pămînt, 
spațiu vital pentru om. Observi, asculți, 
citești. Dar viața are și alte aspecte. 
La jumătatea anului în curs, «rezerva de 
muncă» însuma aproape 124 000 bărbați 
și femei — cu 16 000, sau cu 15 la sută 
mai mult față de 1972. Inflația nu este un 
simplu cuvînt de dicționar. Un studiu al 
Organizației de cooperare și dezvoltare 
economică (O.C.D.E.) începe prin a con
stata că fenomenele negative din economia 
Olandei — șomaj, lipsă de locuri de 
muncă — fenomene care îngrijorează la 
Haga, își au echivalent doar în recesiunea 
din 1958.

N. POPESC U-BOGDĂNEȘTI 
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un congres bun și 
la timpul oportun

Nici că se putea găsi sezon mai prielnic 
pentru al treilea Congres al Fondului Mondial 
întru apărarea naturii — ținut la Bonn — ca 
această lună octombrie a anului 1973. în lume 
era liniște deplină. Gîndurile umanității se 
puteau concentra perfect în direcția protejării 
faunei ei. Toate tunurile fuseseră aruncate în 
mările nepoluate. Se apropia și mai presant 
vremea înfrățirii lupului cu oaia. Or, ca să se 
înfrățească, fie și cu mielul oii, lupul trebuie 
protejat, ca și tigrul care se va înfrăți pînă la 
urmă cu lama peruviana sălbatică — problemă 
și ea foarte spinoasă căci din 400 000 de exem
plare de asemenea lame la anul 1900, au mai 
rămas azi doar 15 000, Anglia mai ales consu- 
mîndu-le pielea și lîna...

Dezbaterile congresului de la Bonn au fost 
exemplare. Nimeni nu s-a certat cu nimeni, 
deși erau reprezentate 22 de țări și participau 
354 de delegați. Toți au fost de acord, sub pre
ședinția prințului Bernhardt al Olandei:

Trebuie salvate balenele!
Trebuie ocrotiți urangutanii!
Trebuie apărați lupii!
Iar soarta tigrului în lume — o, soarta tigru

lui e evident o problemă de supraviețuire a 
omului: în urmă cu 50 de ani se numărau pe 
glob 100 000 de tigri. Azi mai sînt 5000. India 
avea în ’45 20 000 de exemplare, în *71 mai 
rămăseseră doar 1850 de indivizi. Dacă dispare 
tigrul, omul e în pericol, asta e clar, nu mai 
trebuie demonstrat nimic și de ce. S-au alocat 
deci 1 000 000 de dolari pentru măsurile de 
supraviețuire a tigrului în lume: din această 
sumă, India, Nepal, Bangladeshși Indonezia vor 
organiza nouă parcuri în care fiara să poată 
trăi liniștită. E minunat.

La capătul lucrărilor nu poți murmura decît 
că totul a fost și este minunat — în ciuda marilor 
obstacole care încă n-au dispărut de la orizont, 
căci nu toți oamenii sînt conștienți și convinși 
să nu mai împuște tigri, lame și elefanți.

Dar tot la capătul lucrărilor se degajă, ca o 
concluzie esențială, că animalul cel mai ciudat 
al lumii rămîne totuși omul, cea mai stranie 
natură — natura sa umană a cărei ocrotire se 
face atît de greu, cu atîtea convulsii, sînge, 
bombardamente și divergențe de opinii. Omul, 
acest animal ciudat, capabil să elaboreze — el 
și nu tigrul, nu lupul, nu crocodilul, nu balena 
— acest gînd la care în octombrie ’73 prea 
puțini s-au gîndit:

«Un om moare în mine ori de cîte ori un 
om moare undeva asasinat din ura și graba 
altor oameni»...

E adevărat că e un gînd îngrozitor, care luat 
în serios ar transforma omul într-un cimitir 
viu. N-ar fi bine. Mult mai bine e să ne doară 
moartea fiecărui urangutan, să iubim hiena 
precum omul, să ocrotim cu toții, mic și mare, 
pînă la ultima suflare, frumosul tigru care nu 
gîndește, dar ne folosește. E și mult mai con
venabil. E și foarte uman. E pe măsura omului, 
rege rezonabil al naturii.

Radu COSAȘU

oameni despre care se vorbește

FAHRI KORUTURK, președintele Republicii Turcia (născut 
în anul 1903, la Istanbul, studii superioare navale; intră în 
diplomație, ocupînd funcția de atașat naval pe lingă am
basadele Turciei din Roma, Berlin, Stockholm; în 1957 devine 
comandant suprem al forțelor navale; în 1960 este numit 
ambasador la Moscova; este ales senator în anul 1968; la 
6 aprilie a acestui an Parlamentul turc l-a numit in funcția 
supremă de președinte al Republicii), depune în prezent efor
turi pentru ieșirea țării din criza guvernamentală, după 
eșuarea misiunii lui Suleiman Demirel de a forma un nou 
cabinet ministerial.

INGMAR BERGMAN, cineast suedez (născut în anul 1918; 
studii superioare la Universitatea din Stockholm; regizor și 
scenarist de film, regizor de teatru, cu o puternică perso
nalitate artistică, afirmată în opere consacrate pe plan uni
versal: filmele «Plouă peste dragostea noastră», «Oraș 
portuar», «Noaptea saltimbancilor» etc., peste 40 de piese 
de teatru, scenarii radio și TV, un balet),pregătește în prezent 
ecranizarea pentru televiziunea suedeză a capodoperei mo- 
zartiene «Flautul fermecat», după care intenționează — 
rămînînd tot în domeniul muzicii — să ecranizeze «Văduva 
veselă» de Lehar, cu Barbra Streisand în rolul titular.

“^BRAHAM BEAME (născut în anul 1906, la Londra, emigrat 
cu familia în S.U.A. în anul 1914; ocupă funcții superioare în 
administrația municipalității New York-ului — director al 
bugetului în 1946 și director în 1961; în 1965 candidează la 
funcția de primar dar este învins de Lindsay) a fost ales zilele 
acestea primar al celui mai mare oraș din lume cu o catego
rică majoritate: în 1200 de circumscripții a obținut 250 000 
de voturi, în timp ce toți cei trei adversari ai săi n-au întrunit 
la un loc decît 189 000 voturi.

MARCEAU LONG (născut în anul 1926, studii superioare poli
tehnice, funcționar de rang înalt în aparatul de stat al Re
publicii franceze; din anul 1967 secretar general în Minis
terul forțelor armate) a fost numit director general al O.R.T.F. 
(Radio-Televiziunea franceză) în locul Jui Arthur Conte 
destituit. Actul destituirii și al înlocuirii a fost primit cu osti
litate de opinia publică franceză, declanșînd chiar o grevă a 
personalului O.R.T.F. de 24 de ore, grevă care a afectat trei 
canale TV și patru programe de radio.

JOHN JOSEPH SISCO (născut în anul 1919, studii superioare 
la Knox College și la Universitatea din Chicago; doctor în 
filozofie; funcții importante în Departamentul de stat și în 
alte organe ale administrației) în calitatea lui de secretar 
de stat, adjunct al lui Henry Kissinger și însărcinat special 
cu problemele Orientului Mijlociu depune, în prezent, o 
febrilă activitate diplomatică in capitalele țărilor angajate 
în conflictul din Orientul Apropiat ca și în unele capitale 
vest-europene.
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364 de nopți intr-una singură!

NOAPTEA BUNEI DISPOZIȚII, A AN
TRENULUI, A UNEI AMBIANTE PLĂ
CUTE ȘI. BINEÎNȚELES, A SURPRI
ZELOR. POATE FI PETRECUTĂ ÎN UNA 
DIN UNITĂȚILE ÎNTREPRINDERII 
DE TURISM, HOTELURI ȘI RESTAU
RANTE BUCUREȘTI:
ATHENEE PALACE, AMBASADOR.
BUCUREȘTI. NORD. LIDO, 
BUCUR; UNION, VICTORIA, 
CINA, TURN, DEBARCADER, 
PĂDUREA BĂNEASA.
PARCUL PRIVIGHETORILOR,
Ia barurile
CONTINENTAL și MELODY
sau Ia COMPLEXUL SNAGOV-SAT.

INFORMAȚII ȘI ÎNSCRIERI LA RESTAU
RANTELE DE MAI SUS.


